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Srednjeveški rokopisi 
iz Žičke kartuzije
( 1 1 6 0 - 1 5 6 0 )

Štiri stoletja nepretrgane 
rokopisne samostanske
in umetnosti.

Del nekdanjega 
bogastva po več k
spet v Sloveniji.

Ne zamudite izjem

16. november - 21 .januar

Narodna galerija, Prešernova 24, lju b lja n a  
T : (01) 24 15 418 , (0 1 )2 4  15 400
1: wwiv.ng-slo.siy E : info@ng-slo.si 
Odprto: 10.00 - 18.00, ob ponedeljkih tjaprto.
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Zakon ulice
Pred in povolilni dogodki ka

žejo, da je v preljubi deže
li na sončni strani Alp skoraj 

nemogoče govoriti o kakšni kulturi 
sožitja in strpnosti. Deportacija Ro
mov, ki se je zgodila v Ambrusu, je 
postala nekakšen vzorec, ki se po
navlja. Trend barikad in raznih va
ških straž nastane ob sporni voja
ški odločitvi ministra Mateja. V tem 
trenutku se Slovenija oziroma njeni 
prebivalci otepajo Romov kot kakš
nih radioaktivnih odpadkov. To smo 
lahko zelo nazorno slišali iz ust žu
pana občine Ig, kamor je priletela 
dezinformacija o možni lokaciji za 
Strojanove. Bizaren razlog je bil, 
da gre za vodovarstveno območje 
in Naturo 2000. Ta vzorec se ne po
javlja samo na Igu, ampak tudi že 
prej v Žabjaku, Bučni vasi, Krškem 
... Kar naenkrat so Romi povsod po
stali problem. Še bolj šokantna je bi
la anketa s skrito kamero v našem 
glavnem mestu, kjer je sogovornik v 
roku pol ure pridobil več kot dvajset 
podpisov za peticijo, ki je govorila o 
deportaciji vseh Romov iz Slovenije. 
Zakaj so Romi v Prekmurju večino

ma socializirani in zakaj predvsem 
občine z dolenjske ne izkoristijo 
vseh možnosti koriščenja proračun
skih sredstev za reševanje romske 
problematike? Človek dobi obču
tek, da se romska problematika želi 
bolj obvladovati kot reševati.

Zakon ulice se pokaže tudi ob 
največji demokratični vrlini -  vo lit
vah. Medijsko najbolj izpostavlje
na je bila občina Izola. Če pustimo 
pohod populističnega Popoviča na 
slovenski obali preko svojih mario
net, Klokočovnika in Gantarja, nam 
bode v oči sestava volilne komisije v 
Izoli. O spornih glasovnicah, po ka
terih je za pičla dva glasova zmaga
la ga. Pečan, je odločal tudi g. Pe
čan. Zelo nehigiensko. Seveda se je 
omenjeni gospod, ki je mož ge. Pe
čan, posul s pepelom in po sporni 
odločitvi odstopil. Po tem je spet 
spregovorila ulica v obliki molo
tovk. Tudi primer streljanja z Jesenic 
nam kaže na nesposobnost repre
sivnih organov, zbirokratiziranost 
in neučinkovitost državnega apara
ta in vedno manj zaupanja v to liko
krat opevano pravno državo.

A k tu a ln o

Tehnologija vladanja je način današnjega življenja, način razmišljanja in delo
vanja. Je način selekcije, kdo dobi in kdo ne dobi. Je način integracije in asimi
lacije. Je način kaznovanja in pomilovanja. Tehnologija vladanja v vsaki situaci
ji reproducira in poglablja asimetrijo moči.

P o lit ik a 16

Koliko oken ima hiša, pač odvisno od tega, s katere strani jo gledate. Z ene stra
ni jih ima štiri. Z druge pa šest. Če se tega poreprostega dejstva ne zavedate in 
postanete prepričani, da vi in le vi vidite hišo s prave strani, postanete pripravlje
ni tiste, ki trdijo, da hiša nima toliko oken, kot jih vidite vi, tudi preganjati.

Šport 3 0

Da univerzijada ne bi bila enkratni dogodek, ki bi potem ostal le lep spo
min, je treba čas deliti na dva dela -  do dogodka in po njem. Nedvomno se 
bo imel Maribor do leta 2011 priložnost promovirati po vsem svetu. Prika
zati ga je potrebno kot lokacijo, kjer se da kvalitetno preživeti prosti čas.

P latn o  35

Skupina Buldožer je kot antipol skupine Bijelo dugme bruhala po sociali
stičnem kulturntHiružbenem establišmentu in naredila lom scene na main- 
stream in underground. Nenačrtno je vplivala na generacijo, ki ji je sledila. 
Njen sarkazem so Pankrti ekstravertirali z nabrito punkovsko energijo.



Novi studijski programi

Svet RS za visoko šolstvo je na 
zadnji oktobrski seji potrdil pet 

novih bolonjskih študijskih progra
mov na univerzah v Ljubljani, Ma
riboru in Novi Gorici. Fakulteta za 
varnostne vede Univerze v Mari
boru bo tako po novem izvajala še 
univerzitetni program prve stop
nje varstvoslovje, Fakulteta za po
diplomske študije Univerze v Novi 
Gorici pa novi doktorski program

tretje stopnje molekularna geneti
ka in biotehnologija. Na ljubljanski 
univerzi pa sta novost visokošolski 
strokovni program prve stopnje 
multimedijske komunikacije na Fa
kulteti za elektrotehniko in univer
zitetna programa prve stopnje ma
tematika na Fakulteti za matema
tiko in fiziko ter geotehnologija in 
rudarstvo na Naravoslovnotehniški 
fakulteti. HR

UNESCO išče kadre 
tudi v Sloveniji
O rganizacija UNESCO je o b 

javila razpis za program  
M ladi profesionalci za naslednje 
leto. Glavni namen program a je 
izboljšati geografsko zastopa
nost zaposlenih iz držav članic 
UNESCA v sekretariatu organiza
cije pa tud i pom lajevanje osebja 
in povečanje zastopanosti žensk. 
Izbrani kandidati bodo podpisa

li enoletno pogodbo, z m ožnost
jo  podaljšanja. Delo bodo oprav
ljali v Parizu, na sedežu UNESCA. 
Zainteresirani kandidati se lahko 
prijavijo  do 24. novem bra. Osta
le pogoje razpisa lahko najdete 
na strani m inistrstva za visoko 
šolstvo, znanost in tehno log ijo , 
prav tako pa na tem  naslovu naj
dete tud i razpisne obrazce. HR

Prenovljeno financiranje 
visokošolskih zavodov

Predstavniki visokošolskega m inistr
stva so m inuli teden znova s pred

stavniki ljubljanske, mariborske in p ri
morske univerze usklajevali spremem
be uredbe o javnem financiranju viso
košolskih in drugih zavodov, članic uni
verz, in sicer za obdobje med leti 2004 
in 2008. Čeprav obe strani priznavata, 
da se nista dokončno uskladili, si v trd it
vah o tem, kaj je ostalo neusklajeno, ni
sta enotni. M inistrstvo bo uredbo kljub 

nekaterim neskladjem poslalo v nadaljnji postopek na vlado. Državni se
kretar Dušan Lesjak je povedal, da naj bi se uskladili v dveh od treh točk, 
o katerih so razpravljali, in sicer o osnovnih letnih sredstvih za visokošolski 
zavod. Ta se bo znižala z 72,5 na 65 odstotkov v naslednjem letu, s 70 na 
60 odstotkov pa v letu 2008. Ostala so nekatera neskladja okoli količnika 
rasti proračunskih sredstev za študijsko dejavnost, ki bi naj bil opredeljen 
glede na napovedano stopnjo inflacije v tekočem letu. Rektorji ljub ljan
ske, mariborske in primorske univerze pa so že pred dnevi v sporočilu za 
javnost nasprotovali tem u, da sprememba uredbe na BDP veže celotna 
sredstva za izvajanje visokega šolstva, torej tudi investicije in nove študij
ske programe. Po njihovem mnenju se bodo sedaj vsa sredstva za investi
cijske namene in nove programe, ki se bodo verjetno povečevali z nasta
janjem novih univerz in intenziviranjem investicijske dejavnosti, zagotav
ljala v breme sredstev za študijsko dejavnost. HR

» r t  i i i t A S io v t v i j t

MINISTRSTVO ZA 
VISOKO ŠOLSTVO, 

ZNANOST 
IN TEHNOLOGIJO

follow me

F O T O G R A F I J A M E S E C A

F o to : N ik a  K la m p fe rČe bi radi sodelovali s svojimi fo tografijam i v rubrik i »fotografijo mesečo«, lohko svoje predloge pošljete no info@ kotedra-on.net.
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Na piano nove poneverbe 
doktorkskih dizertacij in 
diplomsklih del

i
N;I a Univerzi v Celovcu so pod drob- 

1 nogledom v ta namen ustanovlje
nega oddelka vsa diplomska dela in d i
sertacije zadnjih pet let. Preverjajo, ali 
obstajajo morebitni primeri plagiator- 
stva, saj so na univerzo prišli očitki o pla- 
giatorstvu na račun dveh avtoric doktor- 
skih disertacij. Disertaciji naj bi bili skoraj 
popo lnom a /

■ H i  meru, da bo sum poneverbe utemeljen, 
obema avtoricama grozi izguba doktor

skega naziva. Na celovški univerzi so sicer avgusta zaradi očitkov o plagia- 
torstvu že odpustili neko asistentko. Rektor omenjene univerze je poudaril, 
da bodo uvedli ostrejši nadzor diplom  oz. disertacij, ob tem pa je še opozo
ril, da so primeri plagiatorstva po vsej Evropi vse pogostejši. HR

Pomanjkljivo sodelovanje 
med univerzo in podjetji 
pesti vse države EU

C  s

d(n)o dna

Volilne iare

Na nedavnem sestanku evropskih 
ministrov, pristojnih za izobraže

vanje, je bila glavna tema pogovorov, 
kako naj države pomagajo do stika 
med univerzami in podjetji. Povezo
vanje med slednjimi je namreč pro
blem v vseh članicah Evropske uni
je in ne le v Sloveniji, je po zaseda
nju v Bruslju poročal naš minister za

K A T E D R A  I

visoko šolstvo, znanost in tehnologi
jo jure Zupan. V iskanju odgovora na 
to vprašanje naj bi se ministri naslonili 
predvsem na »seznam dobrih praks«, 
h kateremu pa bi rada prispelvala tudi 
Slovenija, je še poudaril. Ob tem je kot 
primer dobre prakse navedel inštitut 
Hidria in testni laboratorij za usnjarsko 
industrijo v Žireh. HR

O nedavni h lokalnih volit
vah ne kaže izgubljati be

sed. Naj to, čemur smo b ili p r i
če, z drugim  krogom vred po 
imenujemo volilna groteska, 
agonija ali preprosto mizerija -  
hvala bogu, da so mimo. Brez 
jeklenih živcev in neskončne 
prizanesljivosti ob spremljanju 
vseh tistih nebuloz, samohval, 
prilizovanj in afer namreč tud i 
tokrat n i šlo. Še manj brez sta
rih podalpskih štosov, medij
skega izčrpavanja ljud i z m od
rovanjem o tem, čigav je  kateri 
kandidat, kdo ga podpira, kaj 
pom eni njegova izvolitev, ali 
prihaja z leve ali desne ... No, 
če v preteklih dneh človek res 
n i imel boljšega dela, se je  lah
ko vsekakor pošteno zamislil 
nad spolitiziranostjo slovenske 
družbe, »višino« tukajšnje po 
litične kulture ter mimogrede 
ponovil vse o te j ali on i po litič 
n i stranki oziroma nakanah t i
stih mož, ki imajo v rokah tako 
škarje kot platno. Tudi o demo
kraciji (strankokraciji) in rečeh, 
ki pridejo na površje ob ome
njenih spektaklih za množice, 
ki pogosto naivno mislijo, da 
resnično odločajo.

Kdor samo sodeluje v volil
nih igrah, (o njih) namreč še 
ne odloča. O čem pravzaprav 
odločaš, če na koncu denimo 
izbiraš med dvema slabima 
kandidatoma za župana s p o 
dobnim programom in oblju
bami? Kaj s svojim glasom na 
volitvah navsezadnje doseže 
volivec, ki izbira med kandida
ti, kandidatnim i listami ali p ro 
grami, o katerih ne ve n ič  ali 
bore malo? Naj ob tem že zara
d i mentalne higiene spomnim  
na letos gotovo najbolj zlaj- 
nano sintagmo kandidatov za 
župana: »Volivci imajo zmeraj 
prav.« Imajo volivci res zmeraj 
prav? Dajte, no! Volivci se po 
gosto motijo. Zelo motijo. Ve
likokrat celo nimajo pojma, ko
ga in kaj v resnici volijo! Vča
sih zato, ker so žrtve manipu
lacij ali zavajajoče propagan
de, drugič zato, ker se n it i ne

seznanijo s programom kan
didata ali politične stranke, ki 
za njim  stoji ali ga podpira. O 
tem ne učijo le tragikomične 
izkušnje posameznikov, tem
več tud i lekcije iz zgodovine. 
AH n i b il tud i Ado lf H itler iz
voljen na demokratičnih vo
litvah? Mar se n i že marsika
teri d iktator ganjeno veselil 
odličnega volilnega rezulta
ta in oboževanja zmanipuli
ranih množic? Dokazov, da 
volivci nimajo zmeraj prav in 
da volitve niso šala, je  kolikor 
hočete. Kdor želi glasovati po 
svojem prepričanju in svojih 
spoznanjih, mora nujno ime
ti določeno predznanje oziro
ma vedenje. Kadar je  veliko 
število kandidatov in kandi
datnih list (kup kandidatov za 
župana, lista za mestni svet in 
še lista za svet mestne četrti, 
na primer), je  zadeva kajpada 
še toliko bo lj zapletena. Kak
šen je  b il sploh odstotek vo
livcev, ki so na preteklih vo
litvah natanko vedeli, kaj ob- 
krožujejo, in tistih, ki so voli
li le zato, da b i izkoristili svo
jo  pravico in opravili svojo de
mokratično dolžnost, se zato 
velja vprašati. Sicer pa: ali ste 
prepričani, da se bo z izvolit
vijo »vašega človeka« zgodi
lo kaj res revolucionarnega? 
Kdor živi od upanja, umira od  
lakote, pravi stara modrost, b i 
dejali ciniki.

So Američani, k i so na pred
sedniških volitvah glasovali za 
Georgea W. Busha in repu
blikance res vedeli, kaj po 
čno oziroma za kaj se odloča
jo?  Število tistih, ki v ZDA da
nes javno skesano priznavajo 
svojo zmoto in so nedavno 
(iz)volili demokrate, kaže na 
prav nasprotno. Če b i se vsi, 
ki so na referendumu o član
stvu Slovenije v Natu obkroži
l i  tisti svoj famozni Za, resnič
no zavedali svoje participaci
je  v industriji smrti, b i njegov 
rezultat utegnil b it i bistveno 
drugačen. Prav tako posledi
ce ...
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Pod preprogo človekovih

F o to g r a f i je :  M a te ja  R a te j

V n ed e ljo  z ju tra j  
( 2 9 . 1 0 . 2 0 0 6 )  je rom ska  
d ru ž in a  S tro jan  v sp rem 
stvu polic ije  zap u s ti la  
svoje d om ove v naselju  
Am brus po eska lac ij i  g ro 
žen j in prit iskov s stran i 
oko lišk ih  vaščanov, ki so 
za h te v a l i ,  da Romi z a p u 
stijo to obm očje . V sobo
to zvečer se je pred ro m 
skim  n a se ljem  v A m b ru 
su odv ija l  d ra m a t ič e n  do
g o d ek .

JOSIP ROTAR

Skupina kakšnih petsto sloven
skih vaščanov je prišla pred na
selje in članom družine grozi

la, da jih bodo ubili, če se ne umak
nejo. Na samem kraju napada je bi
lo prisotnih okrog dvesto pripadni
kov posebne policijske enote, ki so 
poskušali preprečiti, da bi krajani z 
romsko družino fizično obračunali.

Peticija

Sodelovanje pri prekršku
Povod za zadnjo večjo eskalacijo je 
bil incident, ki se je zgodil v pone
deljek (23.10.2006), ko je prebiva
lec romskega naselja, sicer po na
rodnosti Slovenec, pretepel tam 
kajšnjega domačina, ki se je slučajno 
nahajal v bližini romskega naselja. 
Okoliški krajani so se zaradi tega in
cidenta odločili, da bodo Rome do
končno pregnali iz svoje neposred
ne bližine. Pri tem so se sklicevali na 
ekološke in varnostne razloge, pre
strašena družina pa je zaradi strahu 
pred maščevanjem pobegnila v bliž
nji gozd. Tam so nekaj noči preživeli 
v dveh improviziranih šotorih. Med 
njimi je bilo tudi dvajset otrok in ena 
nosečnica. V soboto popoldan so se 
Strojani odločili, da se vrnejo nazaj 
na svoje domove. Že kmalu po pri
hodu nazaj pa je postalo jasno, da 
na svoji zemlji ne bodo mogli osta
ti. Proti naselju se je pomikala večja 
skupina vaščanov, ki so vzklikali ra
sistična gesla in v rokah držali pali
ce. Na sredini ceste so naredili kup 
iz vej ter prižgali grmado. Zahteva
li so, da Romi nemudoma zapustijo 
svoje naselje ali pa bo množica, če se 
to ne bo zgodilo, obračunala z njimi 
na lastno pest ter naselje zravnala z 
zemljo. Kakšnih dvesto pripadnikov 
posebne policijske enote je pobes

nelo množico vaščanov zadrževalo 
pred vhodom v naselje. Začela so 
se pogajanja, katera je vodil minister 
za notranje zadeve Dragutin Mate. 
V zelo napetem vzdušju na meji jav
nega linča in situacije s talci je m in i
ster v znamenju spektakla vaščanom 
jasno obljubil, da se Romi nikoli več 
ne bodo vrnili. Za izvrišitev deporta
cije je potreboval le še soglasje pred
stavnika družine. Strojani so se mo
rali preseliti na silo, pod pritiskom, 
brez možnosti, da bi jim  minister in 
policija zagotovila varnost na njiho
vem domu. To je seveda sporno, saj 
mora policija po profesionalni dolž
nosti zagotoviti javni red in mir. Še 
bolj pa je to pomebno, kadar zbira
nje na javnem mestu ni prijavljeno. 
Če policija vpričo tako očitnih krši
tev zoper javni red in m ir ni ukrepa
la, je druga možnost samo ta, da je 
sodelovala v prekršku. Ker je polici
ja hierarhična institucija, je pri vrhu 
lahko odgovoren le minister Mate. 
Situacija je očitno odletela izpod 
nadzora. Policija ni zagotovila var
nosti, minister Mate pa je odreagiral 
avtoritarno. Dopustil je, da so Rome 
naslednje ju tro deportirali v begun
ski center in s tem postali begunci v 
lastni državi.

»Ustrezna« lokacija
Odzivi slovenske javnosti so bili de

ljeni, prihajali so postopoma. Varuh 
človekovih pravic Matjaž Hanžek je 
razglasil konec pravne države. Ob
vestil je pristojne institucije in si pri
služil kritike s strani vlade. Obtožili 
so ga, da je Slovenijo zatožil svetu. V 
Demokraciji so Hanžka označili kot 
človeka, ki želi napete odnose še bolj 
zaostriti, vlada pa je Hanžka pozva
la, da naj se za svoja dejanja opravi
či. Mediji so se v prvih dneh odzva
li spektakularno. Iskali so senzacijo 
in jo tudi dobili. Družina Strojan je 
postala znana po vsej Sloveniji. Lah
ko bi celo kandidirala za naj družino 
leta. Družina je v spremstvu polici
je obiskala grobove svojcev, tudi na 
volišče so se odpravili. Med tem ča
som pa je predsednik vladne komisi
je za zaščito romske skupnosti Milan 
Zver iskal »ustrezno« novo lokacijo. 
Predstavniki družine in romski svet
niki se svojih zahtev niso konsistento 
držali, najprej so zagovarjali, da bo
do izbrali tisto lokacijo, ki jim  bo naj
bolj odgovarjala, vendar le v občini 
Ivančna Gorica, nato so govorili, da 
se bodo vrnili na svoje domove, od 
tam, od koder so prišli. Na koncu so 
pristali na igro vlade in sprejeli novo 
lokacijo. 24ur.com (13.11.2006) je 
poročal: »Romska družina Strojan, ki 
je začasno preseljena v Postojno, si 
je danes ogledala lokacijo, kamor bi 
se lahko trajno preselila. Mirko Stro

Mladino je na svoji spletni 
strani objavila peticijo pro
ti preseljevanju, ki jo je sesta
vila dr. Spomenka Hribar s še 
nekaterimi znanimi intelektu
alci. V peticiji se poziva drža
vo, da naj ta znova najde ne
ko strpnost med vaščani Am
brusa in Romi, kot tudi v druž
bi nasploh, hkrati pa naj drža
va prevzame vlogo posredni
ka, da bi vzpostavili strpnost 
med njimi. Peticije so ene od 
mehanizmov, ki lahko pokaže
jo na nestrinjanje z neko po
litiko in ustvarijo določen pri
tisk, vendar le do tja, kjer se 
začne podpisovanje le še zara
di prestiža. Kdor se ni podpi
sal, ga ni na sceni.
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pravic in pravne države
jan je potrdil, da je lokacija v bliži
ni Ivančne Gorice in da jim lokacija 
ustreza, klub temu da nima vode in 
elektrike, vendar pravi, da so jim  ob
ljubili, da bodo tudi to  uredili. Zatr
dil pa je še, da so se odločili za ponu
jeno lokacijo.«

Zaupnica oblasti
S tem pa se je situacija tudi drastič
no spremenila, saj je bila kriza na
enkrat nevtralizirana, vladi pa se je 
uspelo izkopati iz globoke zagate. 
Romi so pristali na alternativno lo
kacijo. Medtem je predsednik zve
ze Romov Slovenije Jožek Horvat, z 
umetniškim imenom Muc, obiskal 
ZDA. Tam je »nabluzil«, da je lah
ko Slovenija glede položaja Romov 
za zgled ne samo Evropi, ampak tu 
di ZDA. Komu lahko takšne izjave in 
odločitve koristijo v trenutku, ko se

o deportaciji slovenskih Romov piše 
na prvi strani NY Timesa? So romski 
predstavniki klonili pod pritiskom in 
»zamolčali« ali so se tudi oni navze
li stare slovenske navade pometanja 
pod preprogo? Si je romska skup
nost s tako potezo dolgoročno za
dala smrtonosni udarec? Dolgoroč
no gledano je takšna poteza lahko 
smrtonosna še za koga drugega kot 
zgolj za Rome. Oblast je na tak na
čin dobila legitimacijo in podporo 
za svoje dejanje. Romi so ji (ne)ve- 
de dali zaupnico, pa čeprav so ve
deli, da se je z njihovim pregonom 
vzpostavil vzorec. Na tem vzorcu 
se bo v prihodnosti preganjalo še 
ostale »nezaželene« kategorije d r
žavljanov.

Konflikt z modelom 
družbenega napredka
Tako Romi kot vaščani Ambrusa so 
produkt nekih okoliščin in zgodovi
ne. Pogoji za konflikte med Romi in 
Slovenci so se ustvarjali na dolgi rok 
in sistematično. Drugačen odnos do 
Romov, ki je privedel do rasistične
ga in ksenofobnega vzdušja, lahko 
najdemo znotraj v predpostavki, da

so Romi problematični. Ker so Romi 
umazani, nasilni, nepismeni in čud
ni, se jih obravnava drugače. Pri opi
sovanju stanja relacije Slovenci -  Ro
mi se v javnem diskurzu uporablja
jo izrazi, kot so »romska problemati
ka«, »romsko vprašanje« ali celo »re
šitev romskega vprašanja«. Mediji so 
s svojim poročanjem in označeva
njem vpletenih strani (ne)namerno 
krepili kontinuiteto etničnega kof- 
likta. Ne smemo pozabiti vloge šol
stva, ki je najbolj dolgoročen in si
stematičen aparat vzgoje v posluš
nega in pokornega državljana.

Med iskanjem glavnih razlogov 
za konflikt med Romi in Slovenci 
moramo poskušati razumeti vsaj 
del zakonitosti sodobnih globalnih 
krogotokov. Vprašanje, kdo je kriv, 
je tukaj neveljavno. Model današ
njega družbenega napredka po

stavlja znotraj globalizacijskih pro
cesov na prvo mesto trg in privat
no lastnino. Šele vpogled na g lo 
balno prizorišče bojev med različni
mi interesi na različnih nivojih nam 
da vedeti, da gre v primeru Romov 
za konflikt med njim i in modelom 
družbenega napredka, ki ga silijo 
oblasti. To pa je le delček v ogrom 
nem kolesju tega spopada, ki ga ne
kateri imenujejo tudi globalna voj

na proti revežem. Ta spopad je na 
nekaterih delih tako zavozlan, da je 
nasprotno stran težko enoznačno 
okarakterizirati. Za njo lahko stoji 
oblast, neka država, m ultinacional
ka, nadnacionalna institucija, skupi
na ali posameznik.

Boji revežev proti diktaturi 
tehnologije vladanja

Skupni imenovalec in karakteri
stika vseh naštetih elementov v g lo 
balni mreži oblasti je tehnologija 
vladanja. Ta je skupek nekih znanj, 
veščin in postopkov, ki opredeljuje
jo, na kakšen način naj tisti, ki ima
jo moč, izkoriščajo tiste, ki nimajo 
moči. Ti boji se odražajo na več na
činov. Neoliberalne reforme, ki jih 
uvajajo vlade v večini svetovnih dr
žav, so eden od primerov tega spo
pada privatnega z javnim. Tehnolo
gija vladanja je način današnjega 
življenja, način razmišljanja in delo
vanja. Je način selekcije, kdo dobi in 
kdo ne dobi. Je način integracije in 
asimilacije. Je način kaznovanja in 
pomilovanja. Tehnologija vladanja 
v vsaki situaciji reproducira in po
glablja asimetrijo moči. Zato upo
rablja državni aparat prisile, s kate
rim niti ne poskuša presegati raz
rednih nasprotij, ampak jih organi
zira na takšen način, da ugajajo vla
dajočim. Pred enim letom (26.11. 
2005) se je v Ljubljani na dem on
stracijah proti vladnim reformam 
zbralo 40.000 ljudi. Davčna refor
ma je poskušala dati več bogastva 
in moči tistim , ki so bogati in moč
ni, ter narediti revne še revnejše in

šibke še šibkejše. V bojih proti neo- 
liberlanemu sistemu izkoriščanja na 
globalni ravni se srečujemo s podo
bno strukturo bojev, kot je primer 
boja staroselcev za zemljo in vodo 
v Mehiki. Letošnjo pomlad so moč
no zaznamovali boji študentov pro
ti zakonu o prvi zaposlitvi v Franci
ji. Še vedno so glasni tudi učitelji in 
profesorji, ki se ne strinjajo s priva
tizacijo šolstva. V Evropi so boji pre- 
kernih in negotovih delavcev vidni 
ob I . maju skozi Euromayday pa
rade. Ulice severnoameriških mest 
je 1. maja napolnilo okrog 20 mi- 
Ijonov priseljencev. Pri nas ne sme
mo pozabiti na boje za avtonomne 
kulturne in socialne prostore, upor 
proti g lobalni vojni in rasizmu kot 
tudi na gibanja za pravice m igran
tov, gejev in lezbijk ter izbrisanih. 
Ravno v teh mnogoštevilnih izkuš
njah se zajemajo vsi občutki krivic 
in odrinjenosti. Tukaj pa je nujno 
začeti z grajenjem skupnega pro
jekta, ki bo prinesel več svobode in 
enakosti, ne le na deklarativni ravni, 
temveč tudi v praksi.

Zanim ivo je, da so se predstav
niki nevladnih organizacij, neka
teri posamezniki in mediji v odzi
vih na pregon romske družine po
stavljali v vlogo varuha pravnega in 
moralnega reda. Večina je govori
la o kršenju tem eljnih človekovih 
pravic, ksenofobiji, sovražnem go
voru, nestrpnosti, toleranci in pra
vni državi.

Gibanje

Bistvo metodologije gibanja je 
iskanje skupnih imen, skup
nih problemov in pomenov, ki 
omogočajo komunikacijo med 
različnimi, na prvi pogled po
sebnimi skupnostmi, ki so 
podvržene nasilju, ki so oro
pane dostojanstva, ki so spre
gledane, tako rekoč nevidne, 
obenem pa niso žrtve, saj so 
opremljene s sredstvi za sa
moobrambo. Oborožene so z 
znanjem, pravom, komunika
cijo, mediji, torej orodji, ki jim 
omogočajo, da se iz preganja
ne manjšine prelevijo v boju
jočo se večino.

M ediji so se v prvih dneh odzvali spektakularno. Iskali so 
senzacijo in jo tudi dobili.
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Diploma mariborske univerze
Z letošnjim študijskim letom se je na univerzitetnem  področju zgodilo kar nekaj sprem em b. Bolonjska prenova štu
dijskih program ov je v zadnji tretjini, ustanavlja se kar nekaj novih dislociranih faku lte t, univerza pa se vedno bolj 
povezuje z gospodarstvom. Glavni akter vseh projektov je seveda rektor Univerze v M ariboru , prof. dr. Ivan Rozman, 
ki nam  je razkril vse podrobnosti o opravljenem  delu in bodočih načrtih.

DAŠA PURGAJ IN D A M IR  MLAKAR

Univerza v Mariboru se v zadnjem ča
su zelo širi. Kako na to gledajo ostale 
članice univerze? Odločitve so podpr
te na senatu UM, hkrati pa se po hod
nikih sliši, da naj b i se bali za študen
te, ki b i jih  odvzele nove članice. Ste 
zadovoljni z vpisom?
Število študentov na univerzi se ni 
zmanjšalo in z vpisom smo zado
voljni. Morda je na kakšnih progra
mih v okviru UM manj študentov, a 
jih je na drugih več. Bojazen o drastič
nem zmanjšanju študentov ob odpi
ranju novih fakultet se tako ni ures
ničila. Fakulteta za logistiko in Medi
cinska fakulteta namreč nista vplivali 
na zmanjšanje vpisa, prav nasprotno, 
število študentov na sorodnih študij
skih programih se je nekoliko pove
čalo, kar gre pripisati tudi globalnim 
razmeram v družbi in zaposlitvenim 
možnostim, saj se je predvsem na 
nekaterih družboslovnih študijskih 
programih interes za študij nekoliko 
zmanjšal, vendar se to  pozna bolj na 
izrednem študiju kot rednem.

Razvoj in širitev 
Univerze v Mariboru
Univerza v Mariboru se konstantno 
dopolnjuje, raste, pridob ili ste Fakul
teto za varnostne vede v Ljubljani, Fa
kulteto za logistiko v Celju in končno 
je  M aribor dočakal ustanovitev Filo
zofske fakultete in Naravoslovno ma
tematične fakultete, je  bilo veliko od
pora p ri ustanovitvi in priključitvi teh 
fakultet? Toliko kot p ri medicini? 
Vsaka novost je povezana z ljudmi, ki 
poganjajo stvar naprej, pa tudi z ljud
mi, ki na vsak način hočejo stvar za
virati. Na senatu je bilo veliko govo
ra, ali nove programe potrebujemo, 
vendar si upam trditi, da sta na kon
cu zmagala pragmatizem in volja štu
dentov, saj je sklep o preoblikovanju 
Pedagoške fakultete senat sprejel na 
podlagi študentskih glasov. Zaživela 
je tudi Medicinska fakulteta, ki prav
zaprav predstavlja neko novo identi
teto celotnega mesta. V teku je pro
jekt ustanovitve kliničnega centra, ki

bo dal nove zaposlitvene možnosti 
in nudil bistveno boljšo zdravstveno 
oskrbo ljudi tega dela Slovenije. Ze
lo pomembna članica je tudi Fakul
teta za varnostne vede, saj je v sodo
bnih družbah največji problem prav 
varnost. In ker bo strokovnjak s po
dročja varnosti v prihodnosti uveljav
ljen in iskan, me sploh ne presene
ča podatek, da je interes za ta štu
dij zelo velik. Veliko odpora je bilo tu 
di pri Fakulteti za logistiko, saj so bili 
nekateri mnenja, da bo promet pro
padel, pa so se ušteli. Z logistiko kot 
prvim bolonjskim programom smo 
se pravzaprav lahko postavili ob bok 
ljubljanski in primorski univerzi. Tudi 
nove tri entitete, ki so nastale kot po
sledica preoblikovanja Pedagoške fa
kultete, bodo s prvim januarjem za
čele popolnoma samostojno finanč
no poslovati in bodo imele oblikova
ne organe novih fakultet.

V prihodnosti se bo ustanovila Fakul
teta za energetiko v Krškem in Vele
nju ter Fakulteta za turizem v Breži
cah. Vlada je ustanovitev teh pod
prla s pismom o nameri. Kako da
leč ste?
Projekt Fakultete za energetiko kot 
elaborat čaka na akreditacijo na Sve
tu za visoko šolstvo. Energija je ena 
izmed dobrin prihodnosti in v Slove
niji ne smemo pustiti, da smo v od
visnosti od tujine, predvsem od tu 
jega znanja. To znanje potrebuje
jo tudi v slovenskem prostoru, kar 
pa je glavni namen nove dislocira
ne članice v Krškem. Zakaj tam, je 
jasno. Univerza se mora odzivati na 
potrebe gospodarstva. Energetsko 
gospodarstvo je najmočnejše prav 
v Krškem in Šaleškem bazenu. Za
to bo fakulteta imela sedež v Krškem 
in dislocirano enoto v Velenju. S tem 
ko univerza ustanovi novo fakulteto, 
pa svoje standarde kakovosti prene
se nanjo in z diplomo jamči, da so ti 
standardi tudi doseženi. In če je uni
verza priznana v tujini, potem ima 
njena diploma bistveno večjo vred
nost, kar pa je tudi naš cilj. Do spo
znanja, da ni dovolj, če smo poznani

samo v lokalnem okolju, pri nas mor
da še nismo prišli, a sčasoma bomo. 
Vsekakor pa imajo te nove fakultete 
možnosti, da pridobijo profesorje, ki 
so veliko vredni, saj imajo mednarod
no in znanstveno reportacijo.

Takšni profesorji namreč kvaliteto 
študijskih programov samo dviguje
jo in tu je ravno bistvo, da se prese
že zapiranje za meje inštitutov, kate
der in fakultet.

Pri ustanavljanju vseh teh inštitucij je 
potrebno veliko sredstev. Kako zago
tovite prostorske in finančne pogoje, 
torej svež denar? Ali se je uresničila 
napoved tistih, ki so govorili, da bo
do te fakultete jemale denar drugim, 
že obstoječim?
Z denarjem je vedno problem, a mo
ram reči, da nove fakultete pridobi
vajo tudi nova sredstva. Tiste izven 
mesta Maribor pridobijo bistveno 
več denarja za delovanje iz lokalnih 
skupnosti, kot ga dobijo tiste insti
tucije, ki delujejo znotraj mesta Ma
ribor. V Mariboru se namreč ne za
vedamo toliko pomena fakultet, tu
kaj je to samo po sebi umevno. Fa
kulteta za logistiko v Celju dobi ve
lik del sredstev iz lokalnih skupnosti, 
obenem pa ima tudi dobre in ureje
ne prostore. Enako pogodbo imamo 
podpisano z Občino Krško, ki zago
tavlja nepremičnine, katerih vred
nost se v končni fazi prenese na uni
verzo. Podobna zgodba je s Fakulte
to za turizem, ki bo imela dva centra, 
enega ob morju, drugega v Prekmur
ju. Univerza si prizadeva, da pridobi 
sredstva za delovanje teh fakultet od 
glavnega financerja, ministrstva za 
visoko šolstvo. Nekaj težav nam zna 
povzročiti nova uredba, saj narekuje 
ukinitev člena o zagotavljanju sred
stev za delovanje novih fakultet, kar 
bi pomenilo večji pritisk na lokalne 
skupnosti in na univerzo kot celoto. 
Na univerzi namreč ne delamo nekaj, 
kar bi bilo samo sebi namen, ampak 
je to dobro za celotno Sloveniji, in če 
se delajo stvari, ki so skladne s strate
škim razvojem Slovenije, potem sem 
mnenja, da na univerzi upravičeno

pričakujemo, da bomo dobili tudi 
dodatna sredstva. Nenazadnje ures
ničujemo neke vrste nacionalni pro
gram s tega področja.

Bolonjska prenova 
študijskih programov
V javnosti je veliko govora o bolonj
skih programih. Ste s prenovo pro
gramov na Univerzi v Mariboru za
dovoljni ? Menite, da b i lahko b il pre
hod hitrejši, kljub temu da je minister 
dr. Zupan nedavno zatrjeval, da se 
ne mudi p r i sprejemanju novih bo
lonjskih programov?
Po začetnem urniku prenove bi mo
rali biti tukaj, kjer smo zdaj, že pred 
enim letom. A je motivacija v sloven
ski družbi medtem padla, zato smo 
si vzeli čas za premislek in posledič
no za večjo kakovost prenove. Res je, 
da so tisti, ki nas priganjajo predvsem 
študenti, ki imajo raje sodobnost in 
so ugotovili, da bodo imeli večje za
poslitvene možnosti, če bodo končali 
bolonjske programe, zato odhajajo v 
tujino. Le 60 km iz Maribora v smeri 
Gradca namreč leži univerza, ki izvaja 
te programe že dve leti. Od lani jih je 
možno študirati tudi na Hrvaškem in 
Madžarskem in ugotovili smo, da se 
tisti študenti, ki živijo ob meji, raje od
ločijo za študij v tujini. Prizadevamo 
si, da bo v kratkem slika drugačna.

Kaj se bo spremenilo za študente in 
diplomante z novim študijskim p ri
stopom? Kakšni bodo nazivi? Bodo 
res oškodovani tisti diplomanti, ki so 
končali stare programe?
Ne bi rekel, da bodo prikrajšani. Di
plomant starega programa je za štu
dij potreboval osem semestrov in ab
solventsko leto, kar znaša skupaj pet 
let in je na ta način ekvivalenten štu
dentu, ki po bolonjskem študijskem 
programu konča drugo stopnjo, saj 
tudi ta traja pet let. Stari diploman
ti nazive ohranjajo in sodijo z njimi v 
tako imenovano isto stopnjo. Prihaja 
pa na drugi stopnji do dveh nivojev.
V prvega sodijo stari nazivi, v druge
ga pa novi. Na tretji stopnji pa priha
ja do bistvenih razlik. Prej je bil dok-
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bo imela mednarodno veljavo

Prof. dr. Ivan Rozman
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torski študij raziskovalno delo, kjer 
si moral pokazati nekaj novega, nek 
doprinos k znanosti. Danes pa je tret
ja stopnja študijski program, znotraj 
katerega mora študent opraviti del 
študijskih obveznosti in se hkrati iz
kazati z znanstvenim delom. Ker pa 
v Evropi tukaj še prihaja do razhajanj, 
bo to v večini prepuščeno univer
zam, ki bodo podeljevale te naslove. 
Tiste, ki bodo imele status znanstve
ne univerze, bodo stremele k ohra
nitvi doprinosa k znanosti. Na tistih 
univerzah, ki se bodo uvrstile kot iz
obraževalne institucije, pa bo verjet
no prihajalo do upada kvalitete, kar 
pa seveda ni v našem interesu. Zato 
bomo morda po zgledu iz Nemčije 
morali uvesti habilitacijsko delo, am
pak pustimo času čas.

Nesoglasja in 
javna podoba univerze
Javna podoba univerze se je v tem ča
su znatno popravila, bistveno manj 
je javnega prerekanja, vendar se je 
kljub temu tudi vam kot rektorju zgo
dilo strojništvo, kjer ste razrešili celo
tno vodstvo na osnovi predloga sena
ta UM. Kje so vzroki, ki pripeljejo do 
tako velikih nesoglasji med zaposle
nimi, tud i študenti, ki se kasneje odra
žajo v ugotovljenih nepravilnostih, ki 
jih  kot rektor morate sankcionirati? 
So sistemske narave7 
Kaj je šlo tukaj narobe, smo se tu 
di na univerzi spraševali in prišli do 
ugotovitve, da ni 
dobro, če ima
mo na vodstve
nih mestih so
razmerno dol
go časa iste lju
di. Zato smo z 
zadnjimi spre
membami statu
ta omejili manda
te dekanov na dva 
štiriletna manda
ta. Takšna uredi
tev je že prej veljala 
za rektorja. Prav je

kup prostorov, znotraj katerih izku
šena skupina ljudi že dela. Zadovolj
ni smo, da se študenti, ki so dosegli 
v mednarodnem prostoru zelo do
bre rezultate, odločajo, da bodo svo
jo kariero iskali na področju podjet
ništva. Nastajajo inkubirana podjet
ja, v katerih ti študenti razvijajo svoje 
produkte. Ustanovili smo tehnološko 
pisarno oz. tehno center, ki prav ta
ko deluje pod našim okriljem in skr
bi predvsem za intelektualno lastni
no, torej za domače in tuje patente, 
in ustrezno svetuje. Krona vsega pa 
je znanstveni park, pri katerem smo 
v stikih s predstavniki mesta in pred
stavniki vlade -  ministrstvom za go
spodarstvo, saj je to projekt, kjer lah
ko univerza v celotno skledo da sa
mo en delček v obliki znanja in idej. 
Mesto mora zagotoviti prostore, vla
da pa finančna sredstva. Kolikor vem, 
je lokacija že znana. Gre za območje 
bivšega TAM-a in urbanistične podla
ge se že pripravljajo. Vse troje, torej 
podjetniški inkubator, tehnološka pi
sarna in znanstveni park, pa je infra
struktura, ki je predpogoj, da se lah
ko kvalitetna uporaba rezultatov in 
znanja, ki nastajajo v laboratorijih, 
začne udejanjati na univerzah in pri 

gospodarstvu. S temi investicija
mi se ustvari tudi kopica delo
vnih mest za mlade, perspek
tivne ljudi, ki se v teh visoko

da pride sveža kri z novimi idejami, 
saj se po osmih letih človek izpoje, 
včasih pa tudi izgubi občutek za re
alnost. In potem pride do nespošto
vanja pravnega reda države, pravne
ga reda zakonskih okvirov, znotraj ka
terih deluje univerza, ter statuta in 
pravilnikov. In človek se spozabi, do 
kod segajo njegove meje. Potem pa 
se zgodijo gladovne stavke delavcev 
in študentov, pride celo do izrabe ce
lotnega pravnega sistema in do tega, 
da se izvajajo študijski programi, ki so 
izven akreditacije. In če se stvari ne 
da rešiti drugače, pride do drastičnih 
ukrepov, kot je zamenjava odgovor
nih ljudi na položaju. Danes smo na 
Fakulteti za strojništvo probleme reši
li. Diplome, ki se več kot leto dni niso 
podeljevale, so bile 10. novembra tu 
di podeljene in stvar normalno te
če naprej v dobro študentov.

Povezanost univerze 
z gospodarstvom

druge inovacije ter njihov prenos. Kaj 
ste na univerzi naredili v tej smeri? 
Slaba povezanost akademske sfere 
oz. univerze z gospodarstvom je šib
ka točka celotne Slovenije. V Glasgo- 
wu je bila sprejeta deklaracija, iz ka
tere izhaja, da so univerze poleg last
nega razvoja odgovorne tudi za rast 
in vpliv univerze na celotno družbo 
znotraj svoje regije, česar se zaveda
mo. Zato smo si postavili sistemsko 
platformo, znotraj katere bi bilo mož
no graditi uspešnejšo povezavo, da 
bi znanje, ki se ustvarja na univerzi, 
dobilo uporabno vrednost v smislu 
ustvarjanja novih proizvodov in sto
ritev, ki prinašajo dodano vrednost. 
Aktivno smo se povezali s Tovarno 

podjemov in 
pridobili sred

stva za na

Gospodarstva ne zanima in
terna organizacija univerze, 
ki jo  posredno financira, bolj 
ga zanimajo tehnološke in



intervju

tehnoloških podjetjih lahko razvijejo 
in eventueleno tudi kasneje s svojim 
znanjem prispevajo k poučevanju na 
univerzah.

Prostorske rešitve
Za vse te aktivnosti in razvoj stroke 
so potrebne tud i ustrezne prostor
ske rešitve. Zgrajen je že objekt C2, 
ki je pomemben za celotno tehniko. 
Kako pa napreduje gradnja  Fakulte
te za kmetijstvo? Kje smo z Medicin
sko fakulteto?
Ker se mora Fakulteta za kmetij
stvo do leta 2009 preseliti, je to na
ša prednostna naloga. Dela poteka
jo na območju Pivole, saj je tam lo
ciranih večina posestev. Gre za ob
novo bivše psihiatrične bolnišnice 
in spremljajočih objektov. Sredstva 
so že zagotovljena. V tem trenutku 
tečejo dela na t. i. Rankovičevi vili, 
za rekonstrukcijo gradu pa se še pri
pravlja dokumentacija. Nekaj pro
blemov imamo glede prenosa lastni
štva s strani ministrstva za visoko šol
stvo na našo univerzo. Drugo leto se 
bodo začela zahtevna gradbena de
la, tako da bi do konca leta 2008 bi
li objekti pripravljeni za sprejem štu
dentov, s tem pa bi dali gradu vse
bino in na nek način vseeno ohranili 
del kulturne dediščine.
Za Medicinsko fakulteto je Mest
na občina Maribor podarila lokaci
jo na desnem bregu Drave, vzhodno 
od glavnega mostu. Ta del Maribora 
je zelo zapuščen, saj se vanj ni vlaga
lo že več kot 60 let. Področje je pod 
spomeniškim varstvom, zato imamo 
določene omejitve, a to smo priča
kovali. O primernosti te lokacije se je 
uskladila tako arhitekturna kot tudi 
medicinska stroka. Bi si pa na univer
zi želeli, da bi ta del mesta uredili t i
sti, ki so s svojim dosedanjim delom 
že poželi velika priznanja tudi v tu ji
ni. S tem bi mesto lahko dobilo tudi 
novo turistično vrednost.

Podonavska rektorska 
konferenca
Če pogledamo širše, b i lahko rekli, 
da je Univerza v M ariboru bolj zna
na zunaj kot doma. Ponovno je pre
vzela predsedovanje Podonavski rek
torski konferenci, k i je  druga največ
ja  v Evropi. Kaj to pomeni za univer
zo, za Slovenijo in koliko univerz ob
sega?
V Podonavsko rektorsko konferenco 
je včlanjenih 59 polnopravnih članic, 
nekaj pa je pridruženih. Zajema uni
verze od južne Nemčije, Bavarske, 
Avstrije, Poljske, Slovaške, Češke, 
Madžarske, Romunije, Bolgarije do
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Odločili ste se za ponovno kandida
turo za rektorja. Kaj še nameravate 
uresničiti in dokončati v primeru, da 
boste ponovno izvoljeni?
Mnogo projektov imamo takšnih, ki 
smo jih na univerzi začeli. Gre za in
vesticije na Ekonomsko-poslovni fa
kulteti pa tudi vsaj začetek nadalj
nje investicije za področje tehnike. 
Pomembne so investicije, poveza
ne s Pravno fakulteto, kjer se go
vori o pridobitvi stavbe Dispanzer
ja za pljučne bolezni, v katerem bi 
postavili tudi konferenčno dvora
no, s čimer bi Maribor postal kon
ferenčno mesto. V planu so tudi no
vi inkubatorji na dislociranih člani
cah. V Kranju načrtujemo izgradnjo 
študentskih domov, v Mariboru bo
mo predvsem najprej obnovili za
starele domove Ob parku in morda 
postavili kakšnega novega. Ne sme
mo pozabiti na dokončanje bolonj
ske prenove. Moj cilj pa je tudi večja 
uveljavitev Univerze v Mariboru na 
znanstvenem področju, kjer bi se 
znašli na listi petsto najbolj ugled
nih univerz po »šanghajski« lestvici 
kot edini merodajni svetovni in ev
ropski klasifikacijski lestvici. Če bom 
s tem imel zadovoljne študente, ki 
bodo s ponosom kazali dip lom o na
še univerze, bom opravil tisti del po
slanstva, ki ga na nek način vlagam 
s tem, ko sem se odločil, da kandidi
ram še za en mandat. F o to g r a f i je :  A le š  G /e rlce š
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Ukrajine, Srbije, Hrvaške in Sloveni
je. Za našo univerzo je predsedova
nje veliko priznanje, hkrati pa obve
za to dobro izpeljati. Na tak način 
pridobivajo mednarodno uveljavi
tev študentje, saj raste vrednost nji
hovih diplom, po drugi strani pa tu 
di profesorji in univerza kot celota. 
S tem namreč postajamo želena de- 
stinacija in govorimo lahko o begu 
možganov iz manj razvite centralne 
Evropo v Slovenijo. To vsekakor pri
speva k hitrejšemu ustvarjanju no
vih znanj, s tem pa se univerza hi
treje uveljavi. Avstrijske univerze re
cimo vlagajo zelo velik napor in veli
ka finančna sredstva v vrednosti šest 
do osem milijonov evrov, da prodi
rajo v ta del Evrope. S tem denarjem 
pa bi lahko na nacionalnem nivoju 
dobili podporo za kakšne štipendi
je, bodisi za študente ali profesorje. 
Gre vsekakor za izmenjavo mladega 
kadra, ki bo, če se bo vrnil nazaj v 
svojo državo, recimo Romunijo, ču
til na nek način navezanost na našo 
univerzo. To pa je lahko kasneje do
ber porok za uspešno mednarodno 
gospodarsko sodelovanje.
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MEDNARODNI RAZPIS 

6. TRIMOVE RAZISKOVALNE NAGRADE 
ZA NAJBOLJŠA DIPLOMSKA, SPECIALISTIČNA, 

MAGISTRSKA DELA IN DOKTORSKE DISERTACIJE

v Sloveniji, na Hrvaškem, v Srbiji, Črni gori, Bosni in Hercegovini, Bolgariji, 
na Madžarskem, Poljskem, Češkem in Slovaškem

PODROČJA:
-ARHITEKTURA
-GRADBENIŠTVO
-STROJNIŠTVO
- INDUSTRIJSKO OBLIKOVANJE
- EKONOMIJA (npr. internacionalizacija, 

trženje)

- PRAVO (npr. korporativno pravo)
- INFORMATIKA (npr. vodenje proizvodnih procesov)
- ELEKTROTEHNIKA (npr. krmiljenje v industriji)
- KADRI (npr. učeča se organizacija, kompetence 

zaposlenih, nagrajevanje)

Razpis je namenjen spodbujanju raziskovalnega dela dodiplomskih in podiplomskih študentov 
na vseh področjih dejavnosti podjetja, ki so razvojno pomembna in zanimiva za Trimo.

POSTOPEK IZBIRE:
Komisija za raziskovalno delo Trimo bo prejeta dela dala v recenzijo strokovnjakom za posamezna 
področja in skupaj z njimi ocenila ter nagradila najboljša dela. Nagrajenci bodo prejeli denarno 
nagrado, povzetek njihovega dela pa bo objavljen v zborniku Trimovih raziskovalnih nagrad.

Obravnavana bodo prijavljena dela, ki bodo upoštevala najsodobnejše dosežke znanosti, nove 
pristope in rešitve, ki jih  bo lahko Trimo uporabil v praksi in katerih rezultati bodo prispevali k 
nadaljnjim uspehom podjetja.

Obvestilo o izbiri nagrajencev ter točen kraj in čas podelitve nagrad bodo objavljeni marca 2007. 
Nagrajenci bodo morali Trimu odstopiti en izvod originalno vezanega dela in delo na osnovi 
predhodnega dogovora javno predstaviti.

PRIJAVA:
Kandidati se lahko prijavijo na razpis najkasneje do 31. januarja 2007. Komisija bo upoštevala 
prijavljena dela, ki so bila uspešno ocenjena pred ustrezno komisijo v času od 1.1. 2006 do 
31.12.2006.

Prijava mora vsebovati prijavnico, originalno vezano diplomsko, specialistično, magistrsko delo 
ali doktorsko disertacijo, pisno priporočilo mentorja in kratek povzetek dela za objavo v zborniku 
(zoooznakov). Povzetekdela kandidati pripravijovslovenskem in angleškemjezikuterga priložijo 
v tiskani in elektronski obliki. Povzetek v elektronski obliki lahko kandidati pošljejo tudi po e-pošti 
award@trimo.si.

Kandidati se prijavijo tako, da izpolnijo prijavnico, ki je objavljena na strani www.trimo.si ter 
originalno vezano delo skupaj s prijavnico in prilogam i v roku pošljejo ali osebno vročijo do 
31. januarja 2007 na naslov:

Trimo, d. d., Komisija za raziskovalno delo 
Prijateljeva cesta 12, 8210 Trebnje.

Za dodatne informacije nam pišite na elektronski naslov avvardtiPtrimo.si in obiščite spletno stran 
www.trimo.si.
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Študentske ankete
Kot |e splošno znano, |e anketa instrument za zbiranje podatkov o pojavih, ki nas zani
majo oz. jih raziskujemo. Ne glede na namen, ki mu služijo, pa veljajo za ocenjevanje 
ustreznosti anket enaki kriteriji kot za vse druge instrumente za zbiraje podatkov (npr. 
opazovanje, eksperiment ipd.), sem pa sodijo veljavnost, zanesljivost, objektivnost, iz
vedljivost in drugi kriteriji.
DR. SLAVKO CVETEK

Kaj so ankete in 
čemu služijo?
Da bi anketa ustrezala omenjenim 
kriterijem, je treba pri njeni izdela
vi upoštevati uveljavljena načela in 
postopke (npr. standardizacija vpra
šanj, vzorčenje, predhodna izved
ba ipd.), zato to delo najpogosteje 
opravljajo strokovnjaki ali specializi
rane ustanove. Na univerzah v svetu
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veljajo študentske ankete za najpo
gostejšo metodo za zbiranje doka
zov o kvaliteti in učinkovitosti peda
goškega dela učiteljev, predmetov in 
študijskih programov, s tem pa seve
da tudi samih visokošolskih ustanov. 
Njihova zgodovina sega v zgodnja 
dvajseta letih prejšnjega stoletja, ko 
so na Univerzi v Washingtonu štu
dente zaprosili, naj izpolnijo vprašal-

Predm et
•  Vsebina pri tem  predm etu je v skladu z izobraževaln im i cilji 

program a in pričakovanji študentov.
•  Ta predm et tem elji na spoznavanju pojmov in zakonitosti.
•  In te lektua lna  zahtevnost tega predm eta je visoka in terja  od štu

dentov aktivno sodelovanje ter poglobljen študij.
•  Ta predm et je nepogrešljiv za stroko in profil d ip lom anta.
•  V celoti gledano so študenti s tem  predm etom  zadovoljn i.

Učitelj
•  Jasno posreduje glavne cilje in vsebino predm eta.
•  Študentom posreduje aktualna znan ja s področja, ki ga predava.
•  Spodbuja zan im an je  študentov za vsebino svojega predm eta.
•  Zahtevne vsebine predstavi na vsem razum ljiv  način.
•  Dobro uporablja  prim ere in ponazoritve.
•  Spodbuja samostojno razm išljan je  in in te lektualno radovednost 

študentov.
•  Vsebino svojega predm eta povezuje z drugim i področji znanja.
•  Predstavlja izvore idej in zam isli.
•  Odkriva in spodbuja ustvarjalne sposobnosti študentov.
•  Študente navaja k uporabi sodobne literature .
•  Študentom je lahko dostopen in pripravljen  pom agati z nasveti.
•  Spoštuje študente kot osebnosti.
•  Kaže zan im an je  za m nenja študentov, tudi če se razliku je jo  od 

njegovega.
•  Skrbno in natančno odgovarja na vprašanja, ki mu jih zastavijo  

študenti.
•  Spodbuja študente k pogovoru o stvareh, ki se jim  zdijo  

pom em bne.
•  Izpiti pri tem  učitelju so ustrezen in objektiven preizkus študento

vega znan ja .
•  G ledano v celoti, kako ocenjuješ učiteljevo sposobnost 

poučevanja?

Uradnih podatkov in an a liz  o izva jan ju  te  
prve an ke te  ni, zdi pa se, da se je  v zgodnjih  
devetdesetih  le tih  an ke ta  občasno izv a ja la  na 
kakšni polovici članic un iverze.

nik o njihovih učiteljih. V naslednjih 
desetletjih se je njihova uporaba raz
širila praktično po vsem svetu. Eden 
od razlogov za priljubljenost anket je 
prav gotovo v njihovi enostavni pri
pravi in izvedbi. Res pa je tudi, da an
kete niso brezpogojno zanesljiv in
strument za vrednotenje, še zlasti, 
če se ne uporabljajo skupaj z drugimi 
postopki za pridobivanje kvantitativ
nih in kvalitativnih podatkov in infor
macij. Znani ameriški strokovnjak za 
kvaliteto visokošolskega poučevanja 
Peter Seldin na osnovi rezultatov raz
iskav o učinkih študentskih anket, ki 
so bile opravljene v ZDA, ugotavlja, 
da je za boljše in učinkovitejše pou
čevanje kot rezultat študentskih an
ket bistveno predvsem, ali so pri
pombe in številčne ocene za učitelja 
nove (znano je, da se ljudje najbolje 
odzovemo na prve kritike), ali je uči
telj osebno motiviran za izboljšanje 
svojega pedagoškega dela in ali uči
telj ve, kako naj izboljša svoje peda
goško delo. Ne glede na to, ali se bo
do rezultati anket uporabili za izbolj
šanje poučevanja ali za kadrovske 
odločitve, pa je potrebno v anketne
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obrazce vključiti nekaj vprašanj od
prtega tipa, na katera lahko študen
ti odgovorijo s svojimi besedami, na

•  P redavanja, sem inarji, vaje:
predava jasno in razum ljivo ,
spodbuja razm išljan je  in in te lektualno radovednost.

•  Ocenjevanje znan ja: im a jasne kriterije , znan je ocenjuje 
objektivno.

•  Sodelovanje s študenti: upošteva pobude študentov, sodeluje s 
študenti.

•  Pomoč, usm erjanje, mentorstvo: daje razum ljiva  navodila, 
svetuje in pom aga pri pripravi sem inarskih nalog, poročil, 
diplom skega dela.

•  Točnost, dostopnost: ob dogovorjenem  času (predavanja , 
sem inarji, vaje, govorilne ure ...)  je dostopen.

•  L iteratura in viri:
so dostopni,
so sodobni in razum ljiv i.

Splošna ocena pedagoškega d e la .

1 2 K A T E D R A
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primer, da naštejejo tri lastnosti, ki so 
jim  bile pri tem učitelju oz. učiteljici 
najbolj oz. najmanj všeč. Te pripom 
be so lahko koristne pri iskanju razlo
gov za posamezne ocene in načrto
vanju potrebnih sprememb v zvezi s 
tem. Ob tem naj bi imeli anketni ob
razci tudi prostor za dodatna vpraša
nja, ki jih izbere posamezni učitelj in 
služijo njegovim oz. njenim specifič
nim potrebam oz. potrebam pred
meta, ki ga predava.

Študentske ankete 
na Univerzi v Mariboru
Zgodovina organiziranega izvajanja 
študentskih anket na Univerzi v Ma
riboru sega v leto 1991, ko je bil na 
univerzitetnem znanstveno-pedago- 
škem svetu sprejet predlog enotne 
ankete, ki ga je po vzoru študent
skih anket tujih univerz (ameriških, 
britanskih, nizozemskih) pripravila 
strokovna služba univerze. Anketa je

bila sestavljena iz dveh delov: v pr
vem so študenti ocenjevali uspešnost 
predmeta, v drugem pa učitelja. Za 
izvedbo ankete je bilo zadolženo ad
ministrativno osebje visokošolskih 
ustanov, za računalniško podporo 
obdelave anket pa je s posebnim 
programom poskrbel Računalniški 
center univerze, kar je v tistih časih 
pomenilo visok in mednarodno pov
sem primerljiv standard. Študenti so 
na vprašanja v obliki trditev odgovar
jali s 4-stopenjsko ocenjevalno lestvi
co (popolnoma soglašam, soglašam, 
ne soglašam, nikakor ne soglašam), 
lahko pa so se tudi izognili odgovar
janju (ne morem se odločiti).

Druga, nesojena 
študentska anketa
V letih 2003 in 2004 je posebna de
lovna skupina takratne univerzitet
ne Komisije za ocenjevanje kakovo
sti univerze (KOKU) izdelala pred
log nove študentske ankete. Delo
vna skupina je pri svojem delu izha
jala iz enakih predpostavk kot prva 
anketa, in sicer, da gre pri kvalitet
nem poučevanju za aktivnost, ki je 
usmerjena v doseganje maksimalnih 
študijskih učinkov, ki se kažejo, med 
drugim, v razvoju višjih kognitivnih 
sposobnosti študentov, v sposobno
sti uporabe idej, posredovanih pri 
predmetu, v spremembah v stališčih 
in pojmovanjih študentov in njihovi 
zavzetosti do predmeta in njegove
ga pomena za intelektualni in profe
sionalni razvoj študentov ter v inte
lektualni in osebnostni rasti študen
tov. Pri izdelavi ankete je bilo upoš
tevano tudi načelo, da mora biti an
keta kratka in enostavna za izpolnje
vanje. Z namenom, da bi bila anke
ta čim bolj uporabna tudi za učitelja, 
sta bili 10 vprašanjem zaprtega tipa 
dodani dve vprašanji odprtega tipa, 
tako da je anketa skupaj vsebovala 
12 vprašanj. Študenti so odgovar
jali s pomočjo 7-stopenjske ocenje
valne lestvice (razpon med popol
noma soglašam in nikakor ne sogla
šam) z možnostjo odgovora ne pri
de v poštev.

Predlog nove študentske ankete je 
KOKU sprejela v začetku leta 2004, 
nato pa naj bi o njem odločal senat 
UM. To se ni zgodilo. Predlog nove 
ankete je še kakšno leto romal po
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Vprašanja zap rteg a  tipa:
Ta visokošolski učitelj oz. učiteljica:
•  Dokazuje dobro poznavanje predm eta, ki ga poučuje.
•  Učinkovito organizira  svoje pedagoško delo (predavan ja , vaje  

ipd .).
•  Jasno in razum ljivo predava oz. razlaga snov, ki jo poučuje.
•  Spodbuja samostojno razm išljan je  in in te lektualno  radovednost 

študentov.
•  Navaja študente na uporabo sodobne lite ra ture  in jim  pri tem  

pom aga.
•  Spoštuje študente kot osebnosti in upošteva njihove interese.
•  Je dostopen(-na) študentom  in prip rav ljen (-a ) pom agati z

nasveti.
•  Im a realistične zahteve glede časa in truda, ki ga m orajo študen

ti vložiti v študij pri tem  predm etu.
•  Preverja in ocenjuje znan je študentov na verodostojen, učinkovit 

in objektiven način.
•  Velja, gledano v celoti, za zgled kvalitetnega in učinkovitega 

visokošolskega učitelja oz. učiteljice.

Vprašanji odprtega tipa:
•  V čem se po tvojem  m nenju poučevanje in pedagoško delo tega  

visokošolskega učitelja oz. učiteljice najbolj odlikuje?
•  Kaj naj bi po tvojem  m nenju ta visokošolski učitelj oz. učiteljica 

sprem en il(-a ) pri svojem delu, da bi bili učni (štud ijski) učinki 
pri študentih še boljši?

različnih organih visokošolskih usta
nov, nato se je za njim izgubila sled. 
Glede na to, da anketa ni bila spre
jeta in se nikoli ni izvajala, seveda ni 
mogoče oceniti njene vrednosti za 
visokošolsko ustanovo ali univerzo. 
To pa lahko brez težav stori vsak vi
sokošolski učitelj, če anketo uporabi 
pri svojem predmetu oz. študentih. 
Kogar bi zanimalo, najde na spletni 
strani Pedagoške fakultete (h ttp :// 
www.pfm b.uni-m b.si/, nato Odde
lek za anglistiko in amerikanistiko/ 
Didaktika angleščine/The course/Re- 
zultati študentske ankete 2006) re
zultate zgornje nesojene ankete, ki 
sem jo ob koncu predavanj v m inu
lem študijskem letu opravil med štu
denti pri svojem (dveletnem) pred
metu.

Od letos se na univerzi uporab
lja enotna študentska anketa, ki jo je 
sprejel senat univerze, za razliko od 
zgornjih dveh anket pa avtor te an
kete ni znan. Študenti odgovarjajo (z 
oceno od 1 do 5).

Stanje po petnajstih letih
Najbrž drži trditev, da je še tako

skromna študentska anketa boljša 
kot nobena. Pri pripravi prvih dveh 
od zgornjih anket, pri katerih sem 
sodeloval tudi sam, so bila, to lah
ko trdim , upoštevana osnovna na
čela in postopki, ki veljajo za izde
lavo anket. O kvaliteti in učinkovi
tosti prve ankete lahko seveda go
vorijo tam, kjer so jih izvajali, četudi 
zgolj občasno. Drugo, nesojeno an
keto lahko preizkusi vsak visokošolski 
učitelj sam, tako kot sem to storil av
to r tega prispevka, pač zato, ker mi 
ni vseeno, kaj o mojem poučevanju 
in pedagoškem delu menijo študen
ti. Pri tretji, trenutno veljavni anketi 
gre, kot se zdi, za kompromis med 
različnimi akterji in interesi, pri kate
rem je, kot je videti iz ankete, imela 
še najmanj besede stroka. Iz primer
jave zgornjih treh anket ni težko vi
deti »napredka«, ki ga je v zadnjem 
desetletju in pol dosegla univerza na 
področju vrednotenja pedagoškega 
dela učiteljev, še posebno, če kriterije 
za to  vrednotenje primerjamo s kri
teriji, ki veljajo za vrednotenje njiho
vega raziskovalnega dela. To pa je že 
druga zgodba.
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oglaševanje

Kupujemo ixdelke ali oglase?
Oglasi, oglasi in še e n k ra t  oglasi. Ko se pe ljem o z ju 
tra j  v službo ali v šolo, nas sprem lja jo  na jum bo  p la k a 
tih ob cestah. Ko g led am o  te lev iz ijo  lahko, m alo  v šali 
rečeno, dobim o občutek, da s p ro g ram o m  p ravzap rav  
p rek ine jo  oglase. Tudi na radijih  in v časopisju se og la 
som ne da več izognit i .  In na sredini te zm ešn jave  je 
potrošnik. Potrošnik kot cilj og laševanja . Nekdo, ki se 
odloča za n eka j.  Vprašanje  je, za kaj se odloča.

ROBERT MLAKAR

Oglaševalci se vsak dan 
ukvarjajo z vprašanjem, kaj 
je torej tisto, kar naj bi kup

ca prepričalo, da se odloči za toč
no določen izdelek in ne za konku
renčnega. Še ne dolgo nazaj so ver
jeli, da se kupca najlažje prepriča 
na podlagi logičnih argumentov, 
torej lastnosti izdelka, kot so kvali
teta, cena, zanesljivost, varčnost in 
podobno. Danes temu ni več tako. 
Potrebo po nakupu namreč m otiv i
rajo tako logični kot psihološki de
javniki.

Psihologija potrošnika
Da oglaševalci svojim naročnikom 
zagotovijo prednost na trgu, mora
jo seveda dobro poznati potrošnika 
in vzgibe, ki ga vodijo pri nakupo
vanju. Pri tem jim  najbolje pom a
ga znanost. Psihologija, če smo na
tančni. S pom očjo novejših psiholo

ških konceptov in metod je namreč 
mogoče prodirati že do konativne- 
ga nivoja našega mišljenja, torej v 
nezavedno. S pomočjo tako ime
novanih projekcijskih tehnik tržni 
raziskovalci ugotavljajo, kako pred
staviti določeno blagovno znamko, 
da bodo kupci z njo oblikovali že
len odnos in temu posledično po tr
jevali njen im idž. Imidž pa v bistvu 
ni nič drugega kot čustva, ki jih do
življa potrošnik, ko pomisli na do lo
čeno blagovno znamko.

Nadalje bodo tržni strokovnjaki 
tudi dobro premislili, kakšne vred
note naj zastopa njihova znam
ka. To bodo seveda določili glede 
na ciljno skupino prodaje. Tako bo 
na prim er znamka, ki je bliže mla
di populaciji, v večji meri potrjeva
la vrednote, kot so prijatelji, šport, 
družba, avanture, medtem ko bo 
znamka, namenjena starejši popu

laciji, konotirala družino, skupnost, 
vero, moralo, počitek in podobno.

Tehnike manipulacije
Če oglaševalci želijo uspešno pro
dati svoj izdelek, morajo na začet
ku doseči vsaj to, da kupec začuti 
potrebo po tem določenem izdel
ku. Potrebo pa lahko aktivirajo no
tranji ali zunanji dražljaji. Notranji 
dražljaji so tisti, ki bodo pri upo
rabniku vzbudili določeno stopnjo

skupino. Najpogosteje uporabljeni 
so apel na samoohranitev, seksu
alnost, zabavo, samospoštovanje, 
tvornost, uničevalnost, radoved
nost ...Ti apeli pa lahko dosežejo 
tako negativne kot pozitivne ču
stvene odzive. S pom očjo strahu 
nas lahko pozivajo, naj določen iz
delek kupimo, ker bodo kmalu po
šle zaloge, po drugi strani pa lah
ko ponujajo svobodo izbire v smis
lu »izbira je vaša«. Seveda je tu na-

Če oglaševalci želijo uspešno prodati svoj izdelek, morajo 
na začetku doseči vsaj to, da kupec začuti potrebo po tem 
določenem izdelku.

psihološkega in fizičnega nelagod
ja. Govorim o o dražljajih, kot so la
kota, žeja, potreba po druženju ali 
sprostitvi. Zunanji dražljaji pa upo
rabnika skušajo spodbuditi k zazna
vi potrebe -  to  so oglasi, embalaže, 
v o n ji... Tako postane cilj oglaševal
cev, da se porabnik v določenem 
trenutku zave nekega neravnoves
ja med dejanskim in želenim sta
njem. In tu nastopijo tehnike ma
nipulacije. Gre za nabor vzvodov, 
tako imenovanih apelov, s katerimi 
skušajo oglaševalci prepričati ciljno

men, da potrošnik v svojem siste
mu vrednot potrd i visoko mesto, ki 
ga zaseda svoboda in se na podla
gi tega odloči prav za ta specifičen 
izdelek.

Embalaža ali iidelek?
S pom očjo poznavanja psihologije 

in uporabo m anipulativnih tehnik 
lahko dobri oglaševalci pri poten
cialnem kupcu že vnaprej oblikuje
jo emocije, želje in pričakovanja v 
odnosu na njihov izdelek. Kot v raz-
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Predvolilna propaganda
Ko g o v o r im o  o v o l i tv a h  o z iro m a  o p re d v o l i ln e m  d o g a ja n ju ,  le red ko  
g o v o r im o  o s a m e m  procesu o d d a ja n ja  g laso vn ic  in p o d o b n ih  f o r m a l 
n ostih . Zdi se, da n e k a k š n o  k o m e rc ia ln o  o s red n jo  os p re d v o l i ln e g a  
u tr ip a  p re d s ta v l ja  p ra v  p re d v o l i ln a  p ro p a g a n d a .

Sramežljivi plakati in letaki
Če je nekoč za za g o to v ite v  s im p a tij s strani 
vo livcev  zadostova l že d isk re tno  za takn jen 
letak v dom ačem  poštnem  nab ira ln iku  ali pa 
to g  in do  zg o rn jih  m eja p re ra ču n ljivo s ti o b 
likovan p lakat p red  loka lno  sam opostrežno  
trg o v in o . D ejstvo je, da ljud je  n ism o pos ta 
li sam o zahtevne jš i p o tro šn ik i, tem več tu d i 
c iljn i o b je k ti og laševanja, ki pa jih  je iz d n e 
va v dan težje p r id o b it i na svojo stran. Raz
log  na jbrž tič i v o to p e lo s ti ču to v  ko t posle
d ic i vsakodnevnega draženja v ka p ita lis tič 
ne nam ene. Prišli smo to re j do  točke, ko sra
m ež ljiv  p laka t in listek z nagovo rom  ne za
dostu je ta  več.

Kombiniranje uporabnega 
s političnim
V zadn jih  nekaj le tih , še posebej pa pri m i
n u lih  županskih  vo litva h , so m arsikoga p re 
senetile  d im enz ije , ki jih  je dosegla p re d vo 
lilna  p ropaganda  posam ezn ih , bo lj ali m anj 
fa vo riz ira n ih  kand ida tov, ki so že skoraj 
agresivno javnosti želeli sp o ro č iti, da m is lijo  
resno. K rea tivnost in d om ise lnos t p ri izb iri 
p ropagandnega  m ateria la  je presenetila  ce
lo tis te , ki p rav ilom a  osta ja jo  p o lit ič n o  h la d 
ni. P om em ben de javn ik  p o lit ičn e g a  og laše
vanja zago tovo  predstav lja  tu d i ps iho loško 
poznavan je  znač ilnos ti c iljne  skup ine  vo 
livcev nekega o b m oč ja . Ker so izkušnje p o 
kazale, da so npr. p reb iva lc i mesta M a rib o r 
ljud je , ki jih  genera lno  g ledano  bo lj p riv lač i 
»uporabno«  ko t pa »estetsko«, se je og laše
vanje to re j usm erilo  v ko m b in ira n je  u p o ra b 
n ih  izde lkov za vsakdan s p re d v o liln im i s lo

gani in m o tiv i. Še posebej nove so b ile  d o 
m islice , ko t so brezp lačn i šali v barvah ene
ga izm ed kand ida tov , strankarske vrečke z 
ja b o lk i, de ljen je  peciva po u licah , p o lit ič 
no obarvane čajne skodelice, pa neskončne 
ko lič ine  gra tis  p ijač ( tu d i a lko h o ln ih ), pisal, 
obeskov za ključe, p rip o n k , zastavic, ba lo 
nov, na lepk in k rožn ikov  golaža. S lednjega 
se da celo d o d a tn o  ideo loško  o b a rva ti. Kan
d id a t, ki p ripada  eni izm ed lib e ra ln ih  o p o 
z ic ijsk ih  strank, je svo jo  sodobnos t in o d p r
to s t do  a lte rn a tiv  izkazal s tem , da je de lil tu 
d i go laž za vege ta riance .

Vizije s protislovjem

V v rt in c u  p re d vo liln e g a  oglaševanja je p riš lo  
celo do  m n o g ih , lahko bi rekli ce lo ko m ič 
no nesm ise ln ih  s ituac ij. Kot na p rim e r dve 
p ih a ln i g o d b i, ki sta ves dan ig ra li po u licah 
mesta, ki se ga p rav ilom a  drž i pečat m rtv ila  
in m o n o to n ije . A li pa kosi kruha z zaseko, ki 
jih  je v zam eno za vo liln i glas, ponu ja l kan
d id a t, ki je po izobrazb i zd ravn ik .

M ed bo lj eksotične p rim ere  lahko u v rs ti
m o tu d i p ro p a g a n d n o  s to jn ico , kjer je cel 
dan done la  stara slovenska popevka M ed 
iskren im i lju d m i, v izvedb i M a jde  Sepe. C i
n ično  -  iro n ičn o  spo roč ilo  tov rs tne  akcije  je 
seveda več ko t o č itn o .

Kakorkoli že ob rn e m o , p re dvo lilna  p ro p a 
ganda p redstavlja  pom em ben  del posam ez
n ikove p o ti do  končnega vo lilnega  uspeha, 
čeprav je zanj včasih p o tre b n o  p o za b iti na 
lastna načela te r z rek lam iran jem  svoje v iz i
je nonša lan tno  p ro d re ti ce lo čez m ejo  v o liv 
čeve zasebnosti.

F o to g r a f i je :  N ik a  K /a m p fe r

iskavi ugotavlja Teja Oblak, so ma
nipulativne tehnike značilne pred
vsem za »motivirane izdelke«, to  
je izdelke, ki se med seboj dejan
sko ne razlikujejo, oglasi pa ustvar
jajo potrebno razliko pri potrošni
ku. In to razliko je dejansko možno 
doseči. Dokaz za to je primer, ki ga 
navaja Mateja Videčnik, v katerem 
so gospodinjam dali v testiranje tri 
praške. Eden je bil v rdeči embalaži, 
drug v rumeni in tre tji v m odro-ru- 
meni. Za prašek v rdeči embalaži so 
poročale, da je zelo agresiven, da je 
celo poškodoval perilo. Prašek v ru
meni embalaži ni dobro opral, pe
rilo je bilo še vedno umazano. Kot 
najboljši se je izkazal prašek v rume- 
no-m odri barvi, ki je pral naravnost 
čudovito. In najbolj pretresljivo pri 
vsem tem je to, da je bil v vseh treh 
embalažah isti prašek!

Zdaj pa se postavimo v vlogo 
kupca. Na primeru samo videli, ka
ko močno lahko na nas vpliva že 
samo barva embalaže. Dodajmo k 
temu še celotno znanost, ki jo pre
morejo oglaševalci. In ironija je, da 
nas verjetno oglaševalci poznajo 
bolje, kot poznamo sami sebe. Pa 
se sprašujem: ali je jogu rt res tisto, 
kar sem kupil? Ali pa sem si morda 
hotel kupiti zdravje, lepo telo, m la
dost, živahnost, veselje? Sem torej 
kupil izdelek ali ob ljubo sreče?
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politika

Dve leti
V času, ko nismo izhajali, sta minili dve leti, odkar je obstoje
ča vladajoča garnitura prevzela oblast v slovenski deželi. Se
veda je obletnico obeležila tako, kot se za vladajoče garniture 
pač spodobi: z govorjenjem o lastni uspešnosti, ki je naravnost 
neprimerljiva s čemerkoli, kar se je Slovencem dogajalo v pre
teklosti. Neprimerljiva seveda v smislu, da se toliko dobrega 
Slovencem v njihovi zgodovini ni zgodilo še nikoli. In uspešna 
v enakem smislu: tako uspešna kot je zdaj, slovenska država 
ni bila še nikoli. Vsaj vladajoči menijo tako. Kar meni baza, ta
ko ali tako ni važno. Se ne sliši.

OR. VESNA VUK G OD IN A

Seveda je povsem jasno, da vsa
ka oblast o sebi govori v super
lativih. Enako kot v govorjenju 

o svojih uspehih pretirava. In kot pre
tirava v svojem orisovanju lastne za- 
služnosti. Enako seveda vsaka oblast 
o svojih fiaskih molči. Kot molči o žrt
vah te iste oblasti in njenih postop
kov. Molči seveda tudi o skriti ceni, 
ki jo državljani plačujejo za njeno vla
danje. In seveda vsaka oblast prikra- 
ja vse mogoče podatke v svojo korist. 
V svoj prid. Tu so si vse oblasti in vsi 
oblastniki isti. Razlike so v niansah. V 
ničemer drugem.

Verjetno je temu tako zaradi več 
reči. Zaradi pretencioznosti oblastni
kov. Zaradi njihove vase zaverovano
sti. Zaradi njihove ne ravno zavidljive 
izobraženosti. Zaradi njihove ne pre
tirane inteligentnosti. Zaradi njihove 
ljubezni do moči. Zaradi tega, ker jim 
moč stopi v glavo. In nenazadnje tu 
di zato, ker so stvari, če jih gledate iz 
različnih zornih kotov, pač različne. 
Kot če gledate hišo, ki ima na vsa
ki strani drugačno število oken. Zato 
je odgovor na vprašanje, koliko oken 
ima hiša, pač odvisno od tega, s ka
tere strani jo gledate. Z ene strani jih 
ima štiri. Z druge pa šest. Če se te
ga poreprostega dejstva ne zaveda
te in postanete prepričani, da vi in le 
vi vidite hišo s prave strani, postane
te pripravljeni tiste, ki trdijo, da hiša 
nima toliko oken, kot jih vidite vi, tu
di preganjati. Ali celo ukiniti. Pač in 
zgolj zato, da bodo ljudje videli, koli
ko oken ima hiša. Kar seveda pome
ni, da morajo vsi videti, da ima hiša 
točno in natanko samo toliko oken, 
kot trd ite vi.

To je logika. Oblasti. In oblastni

kov. Enih bolj. Drugih manj. Sedanjih 
seveda bolj.

To seveda pomeni, da zato, ker sle
herna oblast nosi s sabo posebni zor
ni kot videnja zadev, ki je samo eden 
od številnih možnih, potrebuje tudi 
druge, še posebej kakšne »autsajder- 
je«, ki so zmožni vzpostaviti nekoliko 
objektivnejšo sliko o tem, kaj se do
gaja, in to že zgolj s tem, da so zmož
ni na stvari pogledati iz drugega in 
drugačnega zornega kota, kot to de
lajo oblast in oblastniki. Če že ne za
radi drugega, oblast to potrebuje za
to, ker vsaka oblast brez predstave o 
tej drugačni, objektivnejši sliki, do ka
tere pa se sama ni zmožna dokopa
ti, izgubi orientacijo. Izgubi kompas. 
Kar jo, konec koncev, stane oblasti.

Zato se zdi, da smo ob dveletni- 
ci vladanja sedanji vladajoči garnitu
ri dolžni podati še drugo in drugač
no inventuro njenih dveh let vlada
nja. Če ne zaradi drugega, pač zato, 
da bo lahko vladala naprej. Še dve le
ti. Ali več.

Torej, iz zornega kota tistih, ki nis
mo somišljeniki sedanjih oblastnikov, 
in iz zornega kota vseh tistih, ki tvo
rijo tisto, kar smo v samoupravnem 
socializmu imenovali baza in ki jo v 
mojem življenju tako slikovito in kon
centrirano predstavlja Cvetka, inven
tura njenega dvoletnega vladanja še

zdaleč ni tako razveseljiva, kot se to 
oblasti. Nasprotno, eden od znanih 
slovenskih intelektualcev mi je, ko je 
govoril o sedanjih oblastnikih, rekel: 
»Sem vedel, da bo hudo. A si nisem 
niti slučajno mogel predstavljati, da 
bo tako hudo!« jasno, da si ni mogel 
česa takšnega predstavljati, ko pa se
danjih oblastnikov ne pozna osebno. 
In iz preteklosti. Tistim, ki nam je bil v 
preteklosti dan privilegij spoznati vsaj 
nekatere izmed njih nekoliko pobli- 
že, se tovrstno presenečenje ni mo
glo zgoditi. Tudi ne zaradi tega, ker 
nam je bilo dano spoznati osebnost
ne, psihološke, intelektualne in še 
kakšne potenciale vladajočih. Če to 
veš, če to poznaš, te ne more nič več 
presenetiti. Nič več. Tudi slabšanje

današnjega stanja v prihodnosti ne.
Torej, iz te druge, nevladajoče per

spektive se rezultati vladanja oblast
nikov v zadnjih dveh letih lahko str
nejo v eno ugotovitev: ukinjanje dru
gače mislečih na vseh nivojih in v 
vseh sferah ter krepitev lastnih po
zicij in pozicij somišljenikov z vsemi 
sredstvi, ne oziraje se na ceno. Tako 
smo v zadnjih dveh letih doživeli seri
jo čistk v vseh sferah družbenega živ
ljenja, predvsem v gospodarstvu in v 
medijih. S tem se je oblast namesto 
obljubljenega odmika iz gospodar
stva začela vmešavati v gospodar

stvo povsem odkrito, predvsem z 
nadziranjem kadrov, ki podjetja vo
dijo. Manipulacije prek tako imeno
vanih lastnikov -  dejanskih in fiktiv
nih -  ter nadzornih svetov so pripe
ljale do ponovitev najslabših lekcij so
cializma: na vodilnih mestih so očit
no lahko samo tisti, ki so na pravi po
litični strani. Enako kot lahko kredit 
za družinsko hišo marsikje človek do
bi le, če je v »stranki«. In njegove pri
vatne trgovine mu ne bojkotirajo sa
mo, če bo stopil v »stranko«. »Stran
ka« je seveda SDS. Kar pomeni, da 
je prava politična pripadnost posta
la pogoj za to, da sploh lahko delate. 
In preživite.

Vendar politizacija gospodarstva ni 
ostala osamljena. Logika politizacije 
se je enako neizogibno in s podobni
mi pogubnim i posledicami uveljavila 
tudi v medijih. Z rezultatom, da da
nes v naši državi nimamo več resnič
no neodvisnega nacionalnega ali re
gionalnega medija. Medija, ki bi za
stopal drugo politično opcijo. Na pri
mer opozicijo. Kot je to običaj v sle
herni demokraciji. Kjer, če ste desni
čar, berete en časopis. Če ste levičar, 
pa drugega. Pri nas je seveda tako, 
da če ste levičar, sploh nimate svoje
ga časopisa. Ali časopisov. Ali berete 
provladne časopise. Ki zelo težko pri
krivajo svojo navijaško provladno po
zicijo. Ali nimate česa brati. Pri tem je 
lojalnost uredništev pogosto doseže
na skozi zaposlovanje prijateljskih in 
družinskih struktur v istem uredni
štvu. Tako je en prijatelj enega ured
nika, drugi pa drugega. Ali pa je mož 
en urednik, žena pa urednica nekega 
drugega uredništva. Kar pomeni, da 
je oblast v logiko politične lojalnosti

| K A T E D R A

Zato se zdi, da smo ob dveletnici vladanja sedanji vlada
joči garnituri dolžni podati še drugo in drugačno inventuro 
njenih dveh let vladanja.



profil

vkalkulirala tudi vse oblike neformal
nih lojalnosti. In s tem politično lojal
nost okrepila s sredstvi, ki se v demo
kracijah naj ne bi uporabljali.

Vzpostavljena kontrola medijev je 
prinesla ukinjanje tistega pluralizma 
in tistih pluralnih prostorov, ki smo 
jih že dosegli. K temu ukinajanju je 
poleg kontroliranih medijev odločno 
prispevala tudi cerkev, ki jo je oblast 
kot enega svojih najpomembnejših 
zaveznikov primerno nagradila. Del 
te nagrade je pretvarjanje cerkve v 
odkrit politični subjekt, katerega moč 
se iz meseca v mesec krepi.

Če ob tem omenimo še druge re
zultate dvoletne vladavine -  nezapo
slenost, večanje brezpravnosti zapo
slenih, padanje kvalitete življenje itd. 
- ,  postane jasno, da je dveletna vla
davina sedanje oblastne garniture res 
prinesla rezultate. Vendar žal drugač
ne, kot jih prikazujejo oblastniki. Slo
venska družba je postala konzervativ- 
nejša. Postala je bolj eksploatatorska. 
In manj demokratična.

So pa seveda še druge dimenzije. 
In druge reči. Ki mene osebno skrbijo 
celo bolj od zgoraj povedanega. Kajti 
v zadnjih dveh letih smo postali druž
ba vedno bolj prestrašenih ljudi. Lju
di, ki si vedno manj upajo poveda
ti svoje mnenje. Ljudje, ki so vedno 
bolj ponižni. Klečeplazni. In nevidni. 
Tudi zato, ker če vse to ne bodo, lah
ko izgubijo delo. In si tako zmanjšajo 
še tiste male možnosti za lastno soci
alno varnost. Za to, da obdržijo delo. 
Postali smo družba vedno bolj v uso
do vdanih ljudi. Ljudi, ki stvari jemlje
jo takšne, kot so. Še mnogo bolj kot 
smo to tako jemali v preteklosti. Pre- 
strašenost in zlomljenost se povezu
jeta z netolerantnostjo. Predvsem do 
vsega drugega. In drugačnega. Agre
sivnost in netrolerantnost do raz
lik sta pripeljala do hitrega ukinjanja 
vseh vrst pluralizma. In vseh vrst plu
ralnih prostorov. Zadnja romska afera 
je zgolj zadnja ilustracija teh trendov. 
Ki se bodo seveda še nadaljevali.

Nadaljevali. In pripeljali, če jih zelo 
hitro ne ustavimo, do izginotja še ti
stih nekaj elementov, ki so bili v naši 
politični kulturi zametki demokratič
ne politične kulture. Kar pomeni, da 
se tudi na tej ravni vračamo v totalita
rizem. Tako kot smo se tja v marsičem 
drugem že vrnili.

Kar je nedvomno največji rezultat 
zadnjih dveh let.

P.S.: Dobra novica: z ukinitvijo 
drugače mislečih oblastniki izgublja
jo prej omenjeni kompas. Kar jih bo 
slej kot prej stalo oblasti. Upajmo, da 
prej. Ne slej.

K A T E D R A  I

Vzpon ali padec?
Evropski poslanec in predsednik  LDS vedno postreže s t rd n im  nastopom , a r t i 
k u l ira n im  govorom , sarkastičnim  besedn jakom , inventivno in posm ehljivo  mis
lijo in eksp ertn im i stališči, ki so jasne in jed rn a te ,  kot je pog lav je  iz učbenika.

MARKO KRULC

Deset let zatem, ko so ZDA 
odvrgle atomski bom 
bi na japonski mesti, se 

je v celjski bolnišnici rodil jelko 
Kacin. Leta 1975 je začel študira
ti v prvi generaciji obram boslov
cev in d ip lom ira l šest let kasneje. 
Med študijem se je vestno prid ru
žil Zvezi komunistov, prvo službo 
pa je sprejel na kranjskem sekre
tariatu za ljudsko obram bo. Vse
skozi je pisal članke na vojaško te 
matiko, izdal knjigo o sodobnih 
letalih in helikopterjih ter preda
val obram bo na Visoki šoli v Kra
nju. Na prvih dem okratični vo lit
vah 1990 se je z d rug im i po litič 
nim i nadebudneži pomeril v b it
ki za parlamentarni prestol, svojo 
strankarsko preferenco pa je ude
janjal v tedanji ZSMS-LS. Nacio
nalni glasovalni stroj je sicer te h t
nico zmage prevesil Demosu v 
prid, toda Kacinova politična ka
riera se je takrat šele dodobra za
čela. V prvi slovenski vladi je za
sedel mesto ministra za in fo rm i
ranje in konstantno ohranjal p ri
jateljske vezi z janezom janšo. Po 
izbruhu afere v Depali vasi se je 
njuno prijateljstvo končalo. Mar
ca 1994 je bil v parlamentu razre
šen tedanji obram bni m inister Jj,

njegov obram bni resor pa je pre
vzel Kacin. Janša mu je to strašno 
zameril. V naslednjih dveh man
datnih obdobjih  je bil Kacin usto
ličen kot poslanec in predsednik 
parlamentarnega odbora za zu
nanjo politiko, junija 2004 pa je 
bil izvoljen v evropski parlament. 
Medse ga je sprejela Skupina za
vezništva liberalcev in demokra
tov za Evropo. V poslanski skupi
ni ALDE je deloval kot poslanec 
v odboru za zunanje zadeve, nje
gova pristojnost pa je bila razpr
šena tud i po drugih delegacijah. 
Na domačem strankarskem par
ketu je oktobra 2005 nasledil ob
rabljeno krm ilo Antona Ropa, saj 
je leto poprej stranka Liberalne 
demokracije Slovenije izgubila 
status parlamentarne kraljice. Pri
mopredaja vladnega vodenja in 
slepo iskanje v strankarskem labi
rin tu je povzročilo gm otno po li
tično škodo. Iz LDS so kot po te 
kočem traku odhajali najvidnejši 
člani, kar je strankarsko barko po
tisnilo v g lobine medijsko la tent
ne opozicije. LDS je bila predolgo 
na oblasti, zato je bil povoliln i šok 
to liko večji.

V opozicijskih klopeh velja, 
da LDS še vedno premore ob ili
co obstrukcije. Skorajda ni vlad
nega predloga, ki mu LDS ne bi

nasprotoval. Tudi reformni koali
ciji, ki jo je sestavil Janša, je vehe
m entno nasprotoval Jelko Kacin. 
Takrat je LDS obveljala za edi
no parlamentarno stranko, ki ni 
podlegla Janševi šabloni reform 
nega manipuliranja. Jelku Kaci
nu moramo pripisati še eno ne
navadno sposobnost za sloven
ske razmere. Na lestvicah pri
ljubljenost se je vedno gibal iz
jemno visoko, tud i takrat, ko ni 
bil na izpostavljenih funkcijah. 
Njegova hudomušna retorika in 
spretnost komuniciranja naredita 
vsak nastop vljuden in skoraj pre
tirano ljubezniv. Svoje misli ved
no utem elji z argum enti, naspro
tnika pa zna postaviti v nelago
den položaj. Na začetku tranzici
je ga je dr. Anton Grizold prim er
jal z Janšo takole: »Janša se je iz
kazal kot pronicljiv mislec, dober 
analitik, za Kacina pa vemo, da se 
je ob ostalem izkazal kot izreden 
operativec.«

Odkar je LDS pogorela na par
lamentarnih volitvah, se je dolgo 
govorilo, da je stranka v obdobju 
notranje preobrazbe. Člansko iz
kaznico je najprej vrnil Janez Dr
novšek, nato Ivo Vajgl, nekate
ri člani pa so pobegnili iz opozi
cijskega prgišča v druge tabore. 
V Jelku Kacinu so nekateri stran
karski privrženci videli vodjo, ki 
jih bo popeljal novim absolutnim  
zmagam nasproti. A so se ušte
li. Na letošnjih lokalnih volitvah 
je LDS drugič pogorela. Kamen
ček v mozaiku velikih problemov 
je primaknil tud i dr. Matej Lahov
nik, ki je dan pred volitvam i od
stopil s podpredsedniškega po lo
žaja, v stranko pa vnesel dodaten 
delež kumulativnega nelagodja. 
Pravzaprav se je začel kazati sin
drom  zadnjih državnozborskih 
volitev, ko člani znotraj stranke 
niso vedeli več kot to, da so iz
gubili uzde vladne koordinacije 
in pristali na pavšalni ravni. Da, 
tud i sedaj so. V kolikor se bo upa
danje volilne podpore nadaljeva
lo še na prihodnjih  volitvah, LDS 
ne bo več druga največja parla
mentarna stranka, kaj šele prva.
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državljanska vzgoja

Ko ni ve« izražanja svobode
Tokrat bom začel z navedkom  iz eseja VVilliama Galsto- 
na, nato bom z njegovo pomočjo izpostavil p roblem ,  
ki se nanaša na problem  preselitve Romov iz Am brusa, 
ta prob lem  bom še nekoliko  razširil z d rugačnim  zg le 
dom in na koncu p red laga l rešitev.
ANDREJ A D A M

Začnim o torej z navedkom 
»Z "izraženo svobodo" mis
lim  odsotnost ovir, ki jih ne

kateri posamezniki ali skupine vsi
lju jejo d rug im , s čim er prizade
tim  posameznikom oziroma sku
pinam onem ogočijo  ali bistveno 
otežijo živeti njihova življenja na 
način, ki izraža njihova na jg lob
lja prepričanja o tem, kar daje živ
ljenju pomen in vrednost. Primer 
takšnih ovir je inkvizicija, ki je iber
ske Jude prisilila bodisi k prenaša
nju preganjanj ali k odpovedi n ji
hovim  verskim praksam (Galston 
2006, 419).«

Kaj nam navedek sporoča? Če 
ga navežemo na prim er spora 
med prebivalci Ambrusa, opazi
mo, da smo postavljeni pred dve 
skupini: na eni strani so Romi, na 
drugi preostali Ambrušani. Preo
stali Ambrušani so s svojim i dejanji 
onem ogočili Romom živeti v skla
du z n jihovim i prepričanji oziro
ma s tem , kar daje njihovem u živ
ljenju pomen in vrednost; delova
li so kot inkvizicija, zaradi česar so 
se morali Romi odseliti iz svojega 
doma in niso več m ogli živeti svo
bodno oziroma pokazati ali izrazi
ti svoje svobode. Toda to  najbrž ni 
vsa zgodba. Na televiziji smo lah
ko videli, da so b ili preganjalci iz
jem no besni. Grozili so in napove
dovali mračen zaključek celotnega 
dogajanja. Zakaj?

Galston v nadaljevanju pravi ta 
kole: »Večina med nami doživlja 
ovire, ki nam preprečujejo, da bi 
ravnali v skladu z našimi na jg lob
ljim i prepričanji, kot v ir prikrajša
nosti, nesrečnosti, zamere in jeze. 
Odsotnost izražene svobode je ne
sreča, ki bi jo  b ili redki pripravljeni 
prenašati (prav tam, 420).«

Sklepamo torej lahko, da jeza 
neromskih prebivalcev Ambrusa ni 
nastala iz nič, temveč so jim  Romi 
v preteklosti s svojim i dejanji pre

prečevali živeti v skladu z n jihov i
mi prepričanji. To pa pom eni, da 
smo postavljeni pred dve skupini 
ljudi, ki sta si medsebojno prepre
čevali živeti v skladu z na jg lob ljim i 
prepričanji, ki se nista m enili d ru 
ga za drugo in druga drug i nista 
dopuščali izražati svobode. Oseb
no verjamem, da je jeza nerom 
skih prebivalcev Ambrusa upravi
čena, a zato še ne verjamem, da 
je bila upravičena izselitev Romov. 
To bom pojasnil z d rug im  prim e
rom. V M ariboru je dovolj poznan 
problem  veseljačenja študentov, 
zaradi katerega številni prebivalci 
Gosposvetske, Turnerjeve, Smeta
nove, Koroške in še drug ih  oko li
ških ulic ne m orejo živeti v skladu s 
svojim i prepričanji in tako svobod
no, kot bi radi. Nočno kričanje štu
dentov in tud i dijakov jim  to  vse
kakor onemogoča in njihova jeza 
je upravičena. Če verjamemo ne- 
romskim prebivalcem Ambrusa, je 
bila situacija v njihovem  kraju do 
neke mere podobna in res ne vem, 
zakaj bi -  podobno kot prebival
ci v naštetih mariborskih ulicah -  
m orali to  trpe ti. Toda sedaj pom is
lite? Ali bi bil, čeprav je jeza upra
vičena, v M ariboru upravičen tudi 
ukrep, ki bi vse kršilce m iru, vključ
no z lastniki lokalov, preselil v kak
šen zbirn i center? Prepričan sem, 
da bo vaš odgovor nikalen. In če je 
nikalen, potem  bi morali podobno 
odgovoriti tud i na vprašanje, ali je 
bila upravičena izselitev Romov. 
Ne, ni bila in to  je vsakomur jasno. 
Prav to  je povedal tud i varuh člo
vekovih pravic Matjaž Hanžek, ta 
ko da ne vem, čemu ga m nogi kri
tizira jo. Njegova logika je namreč 
povsem preprosta: če živim o v pra
vni državi, morajo za vse državlja
ne veljati ista pravila; nihče ni več 
ali manj vreden. In naprej, če kdo 
(posameznik ali skupina posamez
nikov) krši pravila in d rug im  posa-

ure
A li bi bil, čeprav je jeza upravičena, v Mariboru upravičen 
tudi ukrep, ki bi vse kršilce miru, vključno z lastniki lokalov, 
preselil v kakšen zbirni center?

meznikom ali skupinam krati ena
ke pravice in izražanje svobode, ga 
je potrebno kaznovati. Ne vem, ali 
je bil kdo v M ariboru kaznovan, 
jasno pa je, da Romi v Ambrusu n i
so b ili. M islim  torej, da ima Matjaž 
Hanžek prav, ko pravi, da je zataji
la država. V bistvu so zatajili njeni 
organi, ki vsem državljanom zago
tavlja jo varnost pred drug im i d r
žavljani. Če bi policija in pristojni 
inšpektorji pravočasno in dovolj 
ostro ukrepali, verjetno ne bi p ri
šlo do preselitve Romov. Kot ve

mo, je v Ambrusu policija ukrepa
la v več kot tris to  prim erih in po
dala prijavo sodniku za prekrške. 
Kaj se je zgodilo  potem , mi ni zna
no. Tudi mi ni znano, ali so v Ma
riboru policija in pristojne inšpek
cijske službe ustrezno delovale, a 
če niso, bi morale. Rešitev prob le
ma je potem takem  dovolj prepro
sta. Za nazaj seveda ni več m ogo
če veliko popraviti, za naprej pa je 
stvar jasna. Kadar se nekdo ne drži 
zakonov o javnem redu in drugih 
ustreznih zakonov, ki nas varuje-
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jo pred brezobzirnim i posamezni
ki, ga je po trebno ustrezno kazno
vati. Če ne gre drugače, ga je po
trebno tud i dovolj pogosto kazno
vati. A kaj se v resnici dogaja, nam 
govorijo  številne zgodbe, ki jih  vsi 
poznamo. Koliko občanov se je 
zaradi takšnih ali drugačnih ne
prid ipravov obrn ilo  na po lic ijo  ali 
ustrezne inšpekcijske službe in ko
liko med njim i je doseglo zadovo
ljiv odziv?

Sklep. Romi bi se vsekakor m o
rali v rn iti v Ambrus, a v bodoče 
(Hanžek je om enil tud i to ) bi m o
rali b iti kaznovani, če s svojim i de
janji kršijo zakone, ki vsem dru 
gim  zagotavljajo varnost in izraža
nje svobode. Prav tako pa bi m o
rali b iti kaznovani vsi tis ti, ki izra
žajo nestrpnost in jem lje jo zakon 
v svoje roke.

V ida  Petrovčič je s u s p e n d ira n a .  Po n je n ih  z a 
g o to v il  te g a  ni s to ril  n ihče dru g  kot f in a n č n i  
m in is te r  dr. A n d re j  B a ju k .  Posledica su spen 
za je , da n o v in a rk a  RTV več ne sm e d e la t i  od 
d a j ,  ki j ih  je u s tv a r ja la  p o p re j .  P o tre b u je m o  še 
k akše n  boljš i in bolj k ro n s k i  d o k a z  za to, da je 
RTV hiša po lit ičn o  n a d z o ro v a n a  in m in is tr i  la h 
ko s k o ra jd a  o d s ta v l ja jo  n o v in a r je ?

Suspenz novinarke
Začn im o  pri koncu dogodka , ko t ga je za

pisala sama Petrovčičeva: »Po kasnej
šem p rip o ve d o va n ju  snem alca Tom ažiča, č i
gar soproga je ko t č lanica NSi zaposlena pri 
m in is tru  za de lo  ko t sekretarka, se je m in i
ster Bajuk v rn il k ek ip i, konkre tno  k Tom aži
ču, ki ga osebno pozna, in deja l, da bo V ido 
Petrovčič u n ič il, in : če želi V ida P etrovčič z 
n jim  vo jn o , da jo  bo tu d i do b ila . O te j izjavi 
m in is tra  je  snem alec Tom ažič poveda l tu d i 
nov inark i M o jc i Pašek.«

Zaradi česa se je novinarka , ki sicer velja za 
desno usm erjeno, tako  zam erila  m in is tru?  7. 
o k to b ra  je u red ila  o dda jo  U trip , v n je j n an i
zala posnetke vrste o č itko v  op o z ic ije  na dve 
le tn o  de lo  sedanje v lade in na novo  davčno 
zakonoda jo . O b tem  pa doda la , da je nova 
p o lit ičn a  e lita  m in u li teden  pokazala, kako 
je v id e ti popravek po novem  z nas ledn jim  
s tavkom : »V m in u le m  te d n u  pa nam  je n o 
va p o lit ičn a  e lita  tu d i pokazala, kako je v id e 
ti m ed ijsk i popravek po novem .«  Sledila je 
p o n o v ite v  inserta, kako m in is te r za finance 
A ndre j Bajuk v to rko ve m  neposrednem  jav
ljan ju  iz pa rlam enta  na vprašanje n o v in a r
ke o o č itk ih  o davčn i zakonoda ji nena jav lje 
no napove, da bo na jpre j poda l popravek na 
prispevek, ki je b il na TV S lovenija ob jav ljen  
dan pop re j na te m o  zakona o bančn iš tvu .

Potem  je prišel suspenz v o b lik i p re p o ve 
d i. C e lo tna  krivda nov inarke  se razbira v c it i
ranem  stavku, d o m n e vn o  k ritičn e m  in takš
nem , da je je stal novinarskega dela! V. d. 
odgo vo rn e g a  uredn ika  in fo rm a tiv n ih  in iz
ob raževa ln ih  p ro g ra m o v  TV S lovenija Rajko 
G erič ga je Petrovčičevi us tno  p repoveda l. 
Za to  je 9. o k tob ra  200 6  spisala p ism o G eri
ču, ki je b ilo  o b jav ljeno  v nekaterih  m e d ijih . 
N ava jam o ga v ce lo ti:

»Spoštovani Rajko G erič, po na jinem  da 
našnjem  ustnem  p o g o vo ru  na š tiri oči, v ka
te rem  si m i m ed d ru g im  poveda l, da:
1. v p rih o d n je  ne bom  več avto rica  o d d a 

je U trip ,
2. de lam  na sp lošno slabo v d n e vn o -in fo r-

m a tivnem  p rog ram u ,
3. im a jo  u redn ik i d n e v n o -in fo rm a tiv n ih  o d 

daj ve liko  p r ip o m b  na m oje  de lo ,
4. da se bom  m ora la  z u redn ico  M e tko  Lajn- 

šček p o g o v o riti, ko liko , če sp loh , bom  še 
delala v d n e v n o -in fo rm a tiv n e m  p ro g ra 
m u,

te p ros im , da m i, v izog ib  napačnem u ra
zum evan ju  vsega povedanega, vse to  tu d i 
napišeš. Predvsem me zan im a jo  p isn i raz lo 
g i za te  tvo je  ocene in o d lo č itve . Vesela pa 
bom  tu d i tis tih  zap isn ikov z u redn išk ih  se
stankov, ki bod o  g o v o rili v p rid  te j tvo ji oce
n i, ki si jo  sicer izg o vo ril v na jinem  p o g o v o 
ru na š tiri oč i. Sama se nam reč n iti s to  tvo jo  
oceno n iti z ukrep i ne s tr in jam , ker m is lim , 
da ni osnovana na rea ln ih  te m e ljih , am pak 
gre za p o lit ič n i p ritisk  na tvo je  -  u redn iško , 
in m oje  -  novinarsko de lo . Pri p isn i o b ra z lo 
ž itv i in p isno izrečenem  ukrepu vztra jam  tu 
d i zato , ker g re  za p o k licn i in s trokovn i su
spenz in upam , da boš t i ko t d o lg o le tn i s in 
d ika ln i fu n kc io n a r razum el, da im am  do te 
ga p rav ico  in me boš v te j m o ji zah tev i tu d i 
p o d p rl. Hvala za razum evanje .«

Pojasnila seveda ni b ila  deležna. Pač, na 
vprašanje  je b il p ris iljen  o d g o va rja ti d ire k to r 
TV S lovenija  Jože M ožina  v in te rv ju ju  za so
b o tn o  p rilo g o  Dela. O d g o v o r il je a ro g a n t
no: »Kaj se je z n jo  zg o d ilo , vam  bo m ogoče  
bo lj jasno, če si boste  og le da li U tr ip  izpred 
treh  tednov.«  D ire k to r postopa  ko t revo lve- 
raš: kar s to ri, je več ko t klasičen p rim e r »m o- 
b inga«, šikan iran ja  na de lovnem  m estu. N a
m esto navedbe razlage g lede  tega, »kaj se 
je z n jo  zgo d ilo « , se nonša lan tno  izm ika, češ 
o g le jte  si in k rim in ira n i prispevek. N ič  na
vedb  raz logov  za suspenz, ki javnos t na jbo lj 
zan im a jo . Po oceni nov inarke  Petrovčičeve 
je kazen zan jo  p o lit ič n o  m o tiv ira n o  m ašče
vanje  za izrečene besede v U trip u . Če smo 
se p re jšn jič  spraševali, »kam p lu je  RTV hiša«, 
sm o v aferi P etrovčič d o b ili jasen odgovo r. 
V brezsram no p o lit ič n o  nadv lado  ob lastne  
g a rn itu re  in p o d re d ite v  naciona lke .
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pro et contra

Novodobna vladno-koalicijska na
veza je bila prvič po prevzemu 
oblasti postavljena pred parla

mentarno komisijo. V ministrski peskov
nik so poslanci LDS odložili interpelaciji 
o delu in odgovornosti zoper dveh m ini
strov in dodobra začinili predvolilno kam
panjo. Povsem legitimno orodje nadzo
ra vlade sta okusila minister za kulturo 
dr. Vaško Simoniti in minister za zdravje 
mag. Andrej Bručan, očitke na interpe
lacijo pa sta oba vehementno zavrnila. 
So na dejstvih utemeljena opozorila LDS 
upravičena ali je šlo zgolj za predvolilno 
retoriko, kot je to iz vladnega štaba poko
mentiral Janez Janša?
Pojdimo od začetka. Ker sta seznama bre
menilnih obtožb zajetna, bomo pod lu
po oponiranja najprej postavili Vaška Si
monitija in točkovno obelodanili njego
ve najočitnejše napake. Prvič, minister 
in vlada sta vseskozi zavajala volivce re
ferendumsko sprejetega zakona o RTVS. 
Demagoške obljube ministrskega veljaka 
so se nanašale na znižanje RTV prispev
ka, ki je do danes ostalo ekvivalentno pr
votnemu. Izboljšanje programa so opazi
li le verski gorečneži in desno profilirani 
gledalci, ki jih favoriziranje krščanske cer
kve in ministrskega predsednika neizmer
no zabava. Vladno kritične komentarje na 
RTV odslej nadomeščajo ostudne WC re
klame. Drugič, z novim načinom sestave 
nadzornega in programskega sveta RTV 
je vlada dokončno modificirala javni RTV 
servis v državnega in s tem ogrozila ne
odvisnost novinarskega poročanja. Po
litični vpliv zajema brezpogojno podre
janje, nadzor in discipliniranje odgovor
nih urednikov, kar kaže na resen problem 
ustavnega prava. Tretjič, tretjega parla
mentarnega programa na malih ekranih 
še dolgo ne bomo uzrli, kljub dejstvu, da 
je bil slednji program obljubljen kot prio
riteten. Četrtič, poskus in izvedba politič
ne intervencije v medije. Pristranska se
stava komisije za razdeljevanje sredstev 
iz medijskega sklada in podeljevanje dr
žavnih subvencij izključno »uravnoteže
nim« medijem. Petič, zloraba zakonske 
določbe zakona o medijih, ki govori o 
pravici do popravka. Vladna elita perma
nentno odgovarja tudi na tiste novinar

ske prispevke, v katerih ni izkrivljenih ali 
netočnih dejstev. Šestič, brezbrižen od
nos do kulturne dediščine Kobilarne Li
pica -  krnitev kulturne krajine na račun 
snobovskega povečanja igralnih površin 
za golf. Sedmič, ignoriranje javnega raz
pisa za upravljanje blejskega gradu in s 
tem oškodovanje državnega proračuna. 
Osmič, agresivno kadrovanje in odpušča
nje v javnih zavodih po ključu desničarske 
hegemonije. Gre za stalno prakso imeno
vanja »kompatibilnih« strokovnjakov, ki v 
nadzor javnega sektorja stopajo z ničnimi 
izkušnjami. Devetič, skrivanje rezultatov 
analize vpliva potencialne uvedbe eno
tne davčne stopnje na kulturo v Slove
niji in kontinuirano zagovarjanje enotne 
davčne stopnje, ki je za položaj kulture 
in tiskanja knjig skrajno destruktivno. De
setič, neprimerno izvrševanje finančnega 
načrta za leto 2005, saj je računsko sodiš
če nanj izreklo negativno mnenje.
Vas je kateri od razlogov prepričal o škod
ljivem delovanju kulturnega ministra? Je 
Simoniti zrel za odstrel? Ministrstvo za 
kulturo je vsebino interpelacije zavrnilo 
in jo poimenovalo kot spisek jadikovanj. 
Janez Janša je ocenil, da sploh ne gre za 
kršitev zakona, čeprav nam podrobnej
ši vpogled v zakonodajo in ustavno var
stvo priča drugače. Na besede predsed
nika vlade se je odzval poslanec LDS Pa
vel Gantar. »Nenavadno, da predsednik 
vlade sploh ne ve, kakšen je pravni in po
litični institut interpelacije, čeprav je sam 
vložil kar nekaj interpelacij.«
V primež jesenskih interpelacij se je ujel 
tudi Andrej Bručan. Njegov odziv na in
terpelacijo je bil pričakovan. »Vse, kar mi 
očitajo, je dediščina mojih predhodni
kov.« Poglejmo v zakulisje obtožb iz nje
gove interpelacije ter pretehtajmo, ali so 
očitki res neutemeljeni. Prvič, nenadzo
rovano in nezakonito podeljevanje kon
cesij na področju primarnega in sekun
darnega zdravstvenega varstva. Koncesi
je se podeljujejo brez zakonske osnove in 
javnih razpisov, pri čemer imajo prednost 
ministrovi strankarski varovanci. Nenačr
tovana privatizacija zdravstva tako pri
speva k vse večji razgradnji zdravstvenih 
dom ov -  zdravniki koncesionarji si pol
nijo žepe, skrb za bolnike pa je postala

pristranska. Drugič, kljub dejstvu, da je 
Bručan že dve leti trdo osedlan v minis
trskem sedlu, doslej ni pripravil še nobe
nega zakona, ki bi reševal najbolj pereče 
probleme zdravstvenega varstva in zava
rovanja. Na spletni strani ministrstva za 
zdravje je sicer napovedanih nekaj novih 
predlogov, nobeden od njih pa še ni uzrl 
sprejema na vladi, kaj šele, da bi bil kateri 
od zakonov podan v parlamentarno gla
sovanje. Tretjič, neukrepanje v primeru 
Vzajemne, saj le-ta kljub preteku zakon
skega roka ni preoblikovala svojih orga
nov skladno z novelo zakona o zdravstve
nem varstvu. Zavarovalnica Vzajemna je 
tako prepuščena privatizaciji, s katero za
vaja svoje zavarovance. Četrtič, minister 
Bručan nenehno zavaja javnost in mani
pulira s podatki o čakalnih dobah. Za re
ševanje te problematike ni bilo namenje
nih dodatnih sredstev, kadra ali opreme, 
ki bi čakalne dobe sistematično zmanjša
la. Petič, minister za zdravje ne skrbi za 
izvajanje pravilnika o merilih za oblikova
nje cen zdravil, zaradi česar je nastala m i
lijardna škoda. Nekatere cene zdravil so 
višje tudi za 200 odstotkov. Šestič, zavla
čevanje pri nabavi operacijskih miz in ko
ketiranje z najdražjimi ponudniki, pri če
mer so škodo na lastni koži občutili bo l
niki. Tudi nabava nekaterih kosov opre
me za zdravstvene zavode je bila občut
no dražja, glede na cene v tu jin i. Sedmič, 
neurejanje področja citopatologije, kjer 
ni učinkovite kontrole in ustrezne zako
nodaje s tega področja. Osmič, zdrav
stvo je zaradi nespretnega koordiniranja 
iz evropskih skladov izgubilo m ilijon ev
rov. Zaradi neprofesionalne strategije čr
panja evropskih sredstev zahteva EU vra
čilo odobrenega denarja, našemu zdrav
stvu pa doslej še ni uspelo pridobiti niti 
enega samcatega evra.
Kakšna bo torej usoda zgoraj omenjenih 
ministrov? Bodo v hramu demokracije iz
glasovali nezaupnici? Glede na desničar
ske razmere v parlamentu in kolaboraci
je opozicijskih strank z največjo vladno 
stranko, lahko sklepamo, da vloženi in
terpelaciji ne bosta uspešni. V slogu no
vodobnega vladanja bosta ministra še 
naprej kršila zakone in dajala vzgled osta
lim državljanom.

PARLAMENTARNI MLINČEK IN NJEGOVA PRAVICA
M AR KO  KRULC

V p a r la m e n ta rn i  a ren i sta bili doslej uspešno v loženi le dve in terpelac ij i  zoper p osam ezn eg a m in is tra . Prvič 
so bili p red lag a te lj i  uspešni proti zu n a n je m u  m inistru LDS Zoranu Tha ler ju , ki je bil iz m in istrske lože od

streljen m a ja  1 9 9 6 .  Ista usoda je fe b ru a r ja  1999  do lete la  n o tran jeg a  m in istra  LDS M irk a  B andlja , vzrok za 
nastalo situacijo pa se je skrival v a feri Vič -  Holmec.
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pro et contra

Besede indijskega misleca Adi Shan- 
kara (788-820) sem si vzel za iztoč
nico razmišljanja ob pogromu po

slancev LDS nad dvema ministroma, ki sta 
doslej s svojim delom sicer zelo pozitivno 
zaznamovala delo vladne garniture Jane
za Janše. Vendar v demokraciji je dopust
no misliti tudi drugače, vprašljiva je le vest 
in zavest, ki odločata o Resničnem in ne
resničnem. In prav na tem mestu želim 
z mojim diskurzom pokazati na okorelost 
politične kulture določenih struktur, ki so 
še vedno zaprte v sobane, katerih vrata so 
obarvana rdeče, belo, črno, zeleno itd.; v 
tej okoreli politični kulturi šteje zgolj kom
patibilnost barv, vse ostalo so nezaželena 
odstopanja, ki rušijo Enotnost. V tem kon
tekstu je Enotnost tista trda naveza oziro
ma zapuščina režima, kateremu smo, vsaj 
na načelni ravni v 90-tih, rekli adijo.

Seči v besedo, vprašati vmes je izvorni 
pomen besede, ki v parlamentarni demo
kraciji daje možnost skupini poslancev, da 
od ministra oz. vlade zahteva pojasnila po
litičnega delovanja in odgovornosti. Inter
pelacija je v 118. členu Ustave RS oprede
ljena takole:

Najmanj deset poslancev lahko sproži v 
državnem zboru interpelacijo o delu vlade 
ali posameznega ministra.

Če po razpravi o interpelaciji večina 
vseh poslancev izreče nezaupnico vladi ali 
posameznemu ministru, državni zbor vla
do ali ministre razreši.

Po opravljeni razpravi o delu ministra ali 
vlade DZ glasuje o nezaupnici, ki mora biti 
izglasovana z večino glasov poslancev.

Toliko o tehnično-proceduralni form i in
terpelacije kot institutu demokratičnega 
delovanja parlamenta.

Trenutno sta v DZ aktualni dve inter
pelaciji, ki jih je vložila opozicija, zadeva
ta pa delo ministra za kulturo, dr. Vaška Si
monitija, in ministra za zdravje, dr. Andre
ja Bručana.

Dr. Vasku Simonitiju opozicija kot glav
ni greh očita razkorak med obljubljenim in 
dejanskim stanjem po sprejetju zakona o 
Radioteleviziji Slovenija, sledijo navedbe 
zlorab zakonskih določb zakona o medijih, 
čistke v Arhivu Republike Slovenije in še vr
sto drugih očitkov, ki so v obrazložitvi zelo 
slabo pojasnjeni, sama interpelacija pa je 
zelo nestrokovno delo politične proveni

ence, ki ji je očitno zmanjkalo pravnega in 
poslovniškega znanja. Dokaz pravnega ne
znanja je v dejstvu, da poslanci predlaga
jo razrešitev ministra vnaprej, brez bistve
nega določila procedure, to je ministrove
ga odgovora na interpelacijo. Takšno rav
nanje zbuja skrb, saj je med podpisniki kar 
nekaj doktorjev znanosti, ki jim  takšno ne
znanje ni v ponos. Kar se tiče poslovniške
ga neznanja, se le-to kaže v navajanju očit
kov, ki niso podkrepljeni z dokumenti in 
prepričljivim i argumenti, temveč so na
nizani v obliki srednješolskega eseja, kar 
smeši kredibilnost parlamentarnega dela.

Dr. Andreju Bručanu je 23 poslancev 
LDS naprtilo nenačrtno privatizacijo, s ka
tero povzroča razgradnjo zdravstvenih do
mov in dopušča nenadzorovano in neza
konito podeljevanje koncesij na podro
čju primarnega in sekundarnega zdrav
stvenega varstva. Poleg tega letijo očit
ki tud i na čakalne vrste, na visoke cene v 
zdravstvu, m inister naj bi bil odgovoren 
za klientelizem pri nabavah in privatizaci
ji zdravstvenega varstva in končno za do
mnevno neurejeno stanje kakor tudi ne
učinkovite kontrole na področju citopa- 
tologije.

Tudi pri teh očitkih gre za kolosalen ese
jističen zapis, ki ni osnovan na dejstvih, 
ampak na besedičenju, ki obsega 35 stra
ni amaterskega, neprepričljivega teksta 
morbidne vsebine. Žal je pač tako, da re
striktiven poseg v vlado oziroma v m inistr
sko ekipo, kar interpelacija nedvomno je, 
ne more in ne sme tem eljiti na »ad hoc« 
očitkih, če jih že tako imenujemo. Gre za 
zelo kompleksen institut, kjer mora biti 
vsaka očitana poteza zelo natančno ar
gumentirana, saj noben minister ne mo
re samovoljno delovati m im o ekipe, kate
re član je, ob tem pa ga zavezuje prisega, 
ki jo je dal pred prevzemom svojega resor
ja v državnem zboru.

Moje razmišljanje je usmerjeno v brez
pogojno podporo ministrov, saj so odgo
vorni zgolj na osnovi kršitve ustavnih in za
konskih določil. Resorji ministrstev so del 
vlade, ki deluje po zakonu o vladi RS. Vpra
šanja, s katerimi se srečujemo v večini in
terpelacij (tako v aktualnih dveh kakor v 
večini preteklih), po vsebini niso ustavne 
kategorije, zato bi bilo še kako preudarno 
za pravno stroko razmisliti o natančnejšem

formuliranju interpelacije in o morebitni 
dopolnitvi dikcije 118. člena Ustave RS. 
Gre za ministre, ki so podrejeni zakonu o 
vladi in torej sodijo v izvršilno vejo oblasti. 
Po logičnem ključu so ministri neposredno 
odgovorni za svoje delo predsedniku vla
de, glede na prisego pa so dolžni ravnati 
suvereno, po lastni presoji v okviru ustave 
in zakonov. Trenutna situacija daje parla
mentu preveč neposredno možnost za, če 
hočete, oviranje dela vladne ekipe, saj vsa
ka interpelacija zahteva odgovor ministra, 
ki angažira številno ekipo ljudi, tekoče delo 
interpeliranega ministra pa je močno ovi
rano, saj se energija preusmeri v sfere, ki so 
navadno že mimo. Če se ozremo v prete
klost, lahko ugotovimo, da je doslej uspelo 
le malo interpelacij, torej je bilo zamenja
nih zelo malo ministrov po tem ključu, kaj
ti ko gre za koalicijske vlade, nobena člani
ca ne tvega izgona iz koalicije zaradi glaso
vanja o odstranitvi »nekoga iz svojih vrst«. 
Ocena uspešnosti ali neuspešnosti ministra 
bi torej morala biti prepuščena ministrske
mu predsedniku, ki bi bil edini merodajen 
odločati o zamenjavi. Takšno pooblastilo 
premierju bi tud i zagotavljalo trdnejše vla
de in v končni konsekvenci manj možnosti 
za ustvarjanje vladnih napetosti.

Če torej na kratko analiziram sam prin
cip interpelacije posameznega ministra, je 
doslej v večini primerov dokazano neuspe
šen instrument Ustave RS, je pa uspešen za 
zaviranje dela vlade in parlamenta, saj se 
energija takoj prelije v nekakšno pralnico 
umazanega perila, kjer se v nastopih po
slank in poslancev sliši mnogo nerelevant- 
nih navedb in polresnic. Delo zakonodaj
nega telesa se dostikrat spremeni v osebna 
obtoževanja, kar na koncu ne prinese nič 
državotvornega. Ko se glasovanje opravi, 
nastopi trenutek resnice, nato streznitve 
in spoznanja, seja se zaključi in naslednji 
dan je nova seja. Učinek takšnega dela je 
torej ničen, ostane le nelagoden občutek, 
ki s časom zbledi in odide v pozabo. Ven
dar vladati z občutki je nekako tako, kot lo
viti postrvi v Rdečem morju. Ulova ni, ker 
je ribič zgrešil ambient, postrvi pa nemo
teno plavajo v divji mrzli reki nekje na celi
ni. George Meredith (1828-1909) je v Tra
gičnem komedijantu zapisal: »V umetnosti 
kot v politiki bedaki m otijo bolj kot mrtvi: 
človek se m imo njih težje prebije.«

INTERPELACIJA KOT INSTRUMENT RUŠENJA HOMOGENOSTI VLADE

Samo človek, ki razločuje  m ed Resničnim in neresničnim , čigar um je 
usm erjen proč od neresničnega, ki im a v sebi m irnost in sorodne vrli

ne ter  si želi osvoboditve, se sm atra  za kva lif ic ira n eg a , da po izveduje  o 
B rah m anu  (ab so lu tu ) .

JA NUŠ R A SIE W IC Z
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Edwin O lm edo M un oz Orozco je 25 - le tn i Kolumbijec, ki je pred neka j več kot dvem a  
le tom a prišel v Slovenijo in ostal tu ka j do danes. Kljub začetnem u k u ltu rn e m u  šoku  
ga raz l ike  v šolskem sistemu, m ed ijih  in političnem ž iv ljen ju  privlačijo. Zase pravi,  
da je sanjač in vedno dobre volje. Da je res tako , lahko  potrdijo  n jegovi študijski ko
legi na FERI-ju, učenci na Berlitzu in še m nogo M ariborčanov, ki ga srečujejo. Tuji je 
z ik i in potovanja  so njegova strast, spregovorila  pa sva o ra z l ik a h  m ed deželo , ki se 
dotika Andov, in našo Slovenijo.

F o to : A le š  G je rk e š LEA KOLUDROVIC IN DASA PURGAJ

Studii v Kolumbiji je 
privilegij in ne pravica!
Ne naletimo ravno pogosto na Ko
lumbijca na mariborskih ulicah. Te
be je sem pripeljala želja po dru
gačnosti. Vemo, da se Kolumbija in 
Slovenija razlikujeta v več aspektih. 
Dotakniva se najprej šolskega siste
ma. je v Kolumbiji študij pravica ali 
le prioriteta posameznikov?

Drži kot pribito, da sta to dve popol
noma različni deželi, tako da je vse 
skupaj na začetku kar malo kultur
ni šok, a imate tukaj določene stvari 
veliko bolje urejene. Na prvem me
stu je šolanje. Razlika v šolskih siste
mih je namreč ogromna! Največja 
je ta, da je šolanje v Sloveniji(zaen- 
krat še) brezplačno, kar je čudovito! 
V Kolumbiji ne študirajo tisti, ki bi si 
to želeli, ampak tisti, ki si študij lah
ko privoščijo, javna šola je iz dneva 
v dan dražja, privatne so le za elite, 
za najbogatejše. Izobrazba je pravi
ca, ki pa si je vsak ne more privoš
čiti. Zato morda tudi sam vztra
jam v Sloveniji. Sam sem namreč 
po osnovni šoli, ki traja v Kolumbiji 
pet let, naslednjih šest let obiskoval 
tehniško šolo in nadaljeval na dvo
letni poklicni šoli, kjer sem študiral 
RTV produkcijo. Ker pa je naslednja 
stopnja bila predraga, sem se odlo
čil za študij španščine na pedagoški 
fakulteti, kjer je bil študij veliko ce
nejši. Zdaj lahko študiram, kar me 
veseli, in to medijske komunikaci
je zagotovo so. Všeč mi je tudi, ker 
imate študentje možnost bolj odpr
tega mišljenja, več delate samostoj
no, več raziskujete ... V Kolumbiji 
študentje niso tako neodvisni. Za
našajo se na pomoč učiteljev. Ima

te tudi veliko tujih profesorjev, kar na
redi študij še bolj bogat. V Kolumbiji bi 
predavanja tujega profesorja stala ce
lo premoženje. Veliko imate tudi mož
nosti za izmenjavo. V Kolumbiji je na
ša edina možnost AIESEC. Če sklenem 
misel, sem do sedaj dobil, kar sem pri
čakoval, sam bi si mogoče želel še več 
netehničnih vsebin. Ampak sem zado
voljen. S sošolci se dobro razumem. 
Razlika v jeziku, kulturi in letih je pre
preka, ki mi ne omogoča tako dobrih 
odnosov s sošolci, kot bi si jih želel. Vse
eno pa sem vesel, da sem tukaj, saj sem 
spoznal veliko prijetnih ljudi.

Mediji so ena izmed tvojih strasti, zato 
si bil v Kolumbiji na tem področju zelo 
dejaven. Si se moral pri nas temu odpo
vedati ali tudi v Sloveniji kaj pripravljaš 
oz. se izražaš skozi medije?
Res je, v Kolumbiji sem nekako živel za 
medije, vedno so me privlačili. V sred
nji šoli smo z nekaterimi sošolci pripra
vili projekt: šolski radio in čez nekaj ča
sa nam je uspelo priti »in the air«. Kas
neje sem delal pri različnih radijskih 
postajah. S skupino prijateljev smo 
ustvarjali oddajo na regionalni televi
ziji. Bil sem tudi reporter. Pridobil sem 
si neprecenljive izkušnje. Trenutno pa 
v medijih nisem aktiven, imam nekaj 
kontaktov, in to je to. jezik je bil zaen
krat prevelika ovira za začetek. Pri orga
nizaciji AIESEC sicer načrtujemo svojo 
revijo, vendar saj veste, denar je vedno 
problem. Danes vse stane.

Žal je tako, da je denar sveta vladar, 
pa vendar, kakšne so razlike med me
d iji p ri nas in v Kolumbiji. Kako je v Ko
lumbiji b iti novinar?

Največja razlika, ki sem jo opazil, je, 
da ste v Sloveniji premalo raziskoval
ni in se vse preveč zanašate na raz
lične agencije in PR službe. To vam je 
dovolj. Ni neke aktivnosti in raziskova
nja. V Kolumbiji se je nujno sklicevati 
na več virov, da je informacija verodo
stojna. V Sloveniji novinarji delajo braz 
vsakodnevnega strahu za svoje življe
nje, družino ipd. Pri nas je novinarstvo 
eden izmed najbolj tveganih poklicev. 
Pa še nekaj bi rekel na tem mestu. Rad 
spremljam formulo in Miran Ališič, ko
mentator Formule 1 na POP TV, nepre
stano govori neumnosti o dirki in o kra
ju, kjer se nahajajo. Nima pravega sti
la in šarma za komentiranje. Upam, da 
ga bodo zamenjali! Potem bodo ne
deljski popoldnevi boljši.

Dejal si že, da je kulturni šok kar velik, 
ko je treba navade iz Kolumbije prene
sti v majhno deželico ob jadranskem 
morju. Kaj najbolj pogrešaš in česa ne 
maraš v Sloveniji? Smo Slovenci sploh 
kulturni?
Kar nas določa, kar oblikuje naše nava
de in značaje, je res popolnoma dru
gačno. Že razlika v jeziku je velika. Zve
nita popolnoma drugače. Slovenščina 
uporablja veliko nemških in angleških 
besed. Veliko daste na govorjenje ozi
roma znanje tujih jezikov. Za vas je po
membno, da človek govori vsaj dva je
zika. V Kolumbiji to sploh ni pomemb
no. Sem pa sam velik poliglot, vsaj tru
dim se biti. Slovenski jezik mi je všeč, 
čeprav je težak. Z malo pomoči svojih 
prijateljev je moj besedni zaklad vsak 
dan bogatejši za kakšno besedo. Ra
zumem veliko besed iz vsakodnevne
ga življenja. Težava je pisati ali govoriti

v pravilnem vrstnem redu in pa se
veda narečja. Kljub majhnosti drža
ve imate veliko narečij... Mariborski 
naglas je lep, ampak ni priročen pri 
sporazumevanju z ljudmi iz drugih 
regij. Kar vašo kulturo naredi še bolj 
bogato, sta seveda vključenost v Ev
ropsko unijo in sama geografska le
ga. Za mnoge od vas je zima čas za
bave in smučanja. Pri nas zima po
meni tragedijo in mraz. Pri vas ljud
je ne morejo živeti brez vina, pri nas 
brez kave. Vi se ne znate zabavati 
brez pijače, mi pa ne z njo. In ta
ko dalje. Sicer ne bi rekel, da je tež
ko živeti v drugačni kulturi. Odvis
no je, kako odprt si do spoznavanja 
novih ljudi, koliko si se pripravljen 
prilagoditi ... Meni je v veselje vi
deti različne načine kako živeti živ
ljenje. Iz Kolumbije najbolj pogre
šam toplino ljudi. Kot sem že po
vedal, ste me Slovenci sprejeli na 
res poseben način, kar pa ne po
meni tudi topel. Objem je čuden 
veliko ljudem. Pogrešam tudi naše 
vreme. O moj bog, zadnja zima je 
bila res predolga. Tudi za mnoge 
od vas. Zelo zanimivo je videti, ka
ko ste Slovenci prijazni do tujcev, 
med seboj pa ne. V Sloveniji ne 
maram arogance nekaterih ljudi, 
ki zase mislijo, da živijo v drugem 
ozračju. Najbolj žalostno je, ko opa
ziš, da profesorji in drugi ljudje na 
univerzi in na fakultetah verjamejo, 
da biti študent pomeni biti pod nji
hovo manipulacijo. To je res žalost
no in študentom jemlje motivacijo. 
Ampak dobro, še vedno se imamo 
čas naučiti, kako se izogniti takšne
mu obnašanju.
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Islam in njegova prigodnost
Vzrok za nastanek članka tiči v eni izmed številk Kate
dre. Tam sem zasledila kratko delo o islamu z naslovom  
»Na jutrovem vzhaja polmesec zeleno sijoč«, v katerem  
je avtor predpostavil, da sta islam in nasilje (skoraj) ne
ločljivo povezana. Na to naj bi kaza la  tudi sama zgodo
vina is lama.
ANDREJA PREBIL

Sekularna identiteta?
Zadnje čase se je veliko pisalo o spo
rnih karikaturah islamskega prero
ka Mohameda, o naglavnih rutah 
muslimank v nekaterih večjih evrop
skih državah, nekoč o aferi Rushdie 
in tako dalje. Zlahka smo opazili, da 
je šlo za razkorak med pojmovanjem 
členov v Splošni deklaraciji o člove
kovih pravicah, natančneje med čle
nom o »svobodi misli, vesti in vere« 
in načelom »sekularizma« (tj.: ločitev 
države in religije), pod katerim naj 
bi bilo razkazovanje ali nošenje ver
skih simbolov in oblačil v javnih pros
torih sporno in celo prepovedano. 
Na tem mestu imam tudi sama ne
kaj vprašanj: katera »pravila« naj ve
ljajo in predvsem v kolikšni meri ali 
kje postaviti meje (tudi na ravni pra
vice o svobodi izražanja) v tem vse
splošno povezanem svetu, kjer ro
bovi izgubljajo svojo čvrstost in reli
gije ni mogoče postaviti na stran, ko 
se govori o posameznikovi identite
ti, tudi o evropski. Pa muslimani? Eu- 
ropean Muslims ali Muslims living in 
Europe? Vprašanje o identiteti mus
limanov v Evropi ostaja odprto. Se

Literatura:
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asimilirati, integrirati ali segregirati? 
Govoriti o islamski modernizaciji ali 
modernizaciji islama? Čigava inter
pretacija islamskih svetih tekstov bo 
prevladala? Progresivna ali tradicio
nalna? To so področja, ki bodo v pri
hodnosti potrebovala (še) večjo aka
demsko, politično in kulturno pozor
nost. Seveda se s tem ustvarja nemir 
in neravnotežje na evropskih tleh, to 
da ... Vsekakor ne gre misliti, da je is
lam kot religija nasilna. Cilj Unije je 
med drugim krepitev miru in njeno 
geslo se glasi: »Združena v raznoliko
sti«. Prav na to dvoje se ne bi smelo 
pozabiti, ko nam pred očmi plešejo 
medijske (enostranske in izkrivljene) 
podobe o islamu in muslimanih.

Čigav islam?
Naj priznam, da sem morda tako kot 
mnogi na mah prebrala Koran, še 
preden sem karkoli vedela o islamu.

In čez mesece in leta spremenila sli
ko. Ko sem posegla po drugih islam
skih avtorjih, brala članke in govorila 
z muslimani iz Jordanije. Zavedam se, 
da ni mogoče govoriti o »popolnem 
razumevanju«, »popolni interpreta
ciji« nekega dela, toda zdi se mi, da 
so mi hadisi, Koran in delno pozna
vanje Mohamedovega življenja bližje 
kot nekdaj. Vsaj v tem smislu, da slu
tim, da se je skozi zgodovino izvršilo 
veliko dogodkov, ki so vplivali na ob
likovanje islama kot religije in kot na
čina življenja. Mohamed ibn Abdalah 
je bil navsezadnje človek, ki je deloval 
v določenih okoliščinah, prijateljeval, 
sklepal sporazume in se vojskoval z 
določenimi plemeni, ljudmi, ter na 
koncu človek, ki je dobro poznal člo
veško dušo. Bil je eden redkih mož, ki

so svet obrnili na glavo. Zato torej ne 
moremo enostavno reči, da je islam 
nasilna religija; saj tudi ni preprosta 
podoba ustanovitelja islama niti isla
ma njegovih duhovnih dedičev. No
bena religija namreč ni povsem mi- 
rotvorna ali povsem nasilna. S po
gledi iz samo enega zornega kota se

pač ne približamo resnici o tej religiji, 
temveč prej nevarni subjektivnosti, ki 
onemogoča vzpostavitev sožitja, so
delovanja in dialoga med civilizacija
mi. Poleg tega bi veliko zmede lahko 
nastalo že samo s tem, če bi se začela 
spraševati, kaj je islam. Kaj mislimo s 
tem, ko govorimo o islamu? Imamo 
v mislih teroriste, Iračane, Palestince, 
Bošnjake, sunite, šiite, vahabite, Ko
ran, suno, hadise, šarijo, šole, kot so 
hanafi, maliki?

Povezanost razmer in idej
Naj poudarim še enkrat: dogme, te
orije vplivajo na življenje ljudi, a ve
lja tudi obratno. Razmere pogosto 
ustvarjajo, vsaj delno, ideje. Ni zgo
dovine dejstev, ki bi bila ločena od 
misli, pa tudi zgodovine misli ni, ki ne

bi bila povezana z družbenim oko
ljem. To velja tudi za islam. Potem 
je mogoče sklepati, da islam ni na
silen sam po sebi, ampak je (bil) tak
šen zaradi spleta okoliščin. Do njega 
lahko pripeljejo tako verski kot druž
beni vzroki. Islamsko nasilje je tako 
torej zgodovinsko pogojeno in za
to prigodno in ne neizogibno. Če na 
hitro pogledamo iransko zgodovino: 
stoletje in pol družbenih sprememb, 
prepletenost mul in bazarja, varuhov 
revolucije, šah in Homeini se je kon
čalo z »govorico, ki svoje nasilje ute
meljuje samo z islamom«. To postav
ljanje islama v prvi plan ustvarja vtis, 
kakor da je mogoče to nasilje zvesti le 
na ta vir. V Koranu, na primer, lahko 
zasledimo upravičeno uporabo nasi
lja in hkrati verze, ki nasilju niso na
klonjeni. Ves svet je dualen; zato ima 
tudi islam svoj »zli pol«, s katerim je 
treba računati, ga razkrivati in tako 
onemogočiti, da bi preplavil tisti svoj 
drugi pol, ki je ustvaril islamsko civili
zacijo in z njo obogatil človeštvo. 
Napetosti in razkoli v pogledih na 
vero, kulturo in način življenja bo
do vedno bile. Od nas je odvisno, ka
ko bomo z njimi ravnali: jih gladili ali 
krepili? Nagib ladje na eno ali drugo 
stran ne pomeni, da bo nekdo ostal 
na suhem, drug pa potonil. Pred
vsem se je najprej potrebno vpraša
ti, kdo je tisti, ki jo nagiba. In nato, 
kdo zna plavati v nemirnih vodah te
ga stoletja. Voda -  znanilka duhovnih 
preobrazb...

v
Čigava interpretacija islamskih svetih tekstov bo prevla
dala? Progresivna a li tradicionalna? To so področja, ki 
bodo v prihodnosti potrebovala (še) večjo akademsko, 
politično in kulturno pozornost.
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A L I V E S T E . . .

Življenje
Sodama Huseina
1937: Sadam Husein se je rodil 

28. aprila v Tikritu, severno od 
Bagdada. Odrašča brez očeta.

1957: Sadam se pridruži podtalni 
socialistični stranki Baas.

1958: Zaradi umora svojega sva
ka, komunista, preživi šest 
mesecev v zaporu.

1959: Zaradi sodelovanja pri po
skusu atentata na predsedni
ka ranjen v nogo. Pobegne iz 
države.

1963: Po študiju v Egiptu se vrne 
v Irak. Oktobra istega leta ga 
znova aretirajo zaradi posku
sa zrušitve oblasti. Iz zapora 
pobegne leta 1967.

1968: Stranka Baas in vojaški 
častniki strmoglavijo vladajo
či režim. Sadam postane na
mestnik generalnega sekretar
ja stranke. Predsednik posta
ne Ahmed Hassan al-Bakr, nje
gov bratranec.

1969: Postane podpredsednik re
volucionarnega sveta, najvišje
ga organa oblasti v državi.

1979: Po odstopu al Bokra Sa
dam Husein postane predsed
nik in zaradi izdajstva takoj 
da ubiti 21 članov vladajoče 
stranke Baas.

1980: Začne vojno z Iranom, ki 
traja osem let.

1988: Proti Kurdom v mestu Ha- 
labja uporabi kemijsko orožje 
in ubije približno 5.000 ljudi.

1990: Sadam izvrši invazijo na 
Kuvajt. Koalicija, ki jo vodijo 
ZDA, vstopi v zalivsko vojno

in po sedmih mesecih vojne Irak 
sprejme začasno prekinitev 
ognja.

1991: Krvavo zatre upor šiitov na 
jugu in Kurdov na severu dr
žave.

2003, marec: Zaradi neupošte
vanja resolucije Varnostnega 
sveta ZN, ki od Iraka zahteva 
razorožitev kemijskega orož
ja in sodelovanje z inšpektorji 
ZN, ZDA s koalicijo držav napa
dejo Irak.

2003, julij: Ameriška vojska v 
Mosulu na severu Iraka ubi
je Sadamova sinova, Ousaia 
in Odaia.

2003, december: V bližini mesta 
Tikrit ujamejo Sodama Huse
ina, ki se skriva v podzemelj
ski luknji.

2006, november: Sadam je obso
jen na smrt z obešanjem zara
di zločina proti človeštvu.

Kolateralna
Iraška vojna dan za dnem  zahteva vse več žrtev. Ena 
izm ed  njenih zad n jih  žrtev je n ekd an ji  iraški d ik ta to r  
Sadam  Husein, ki ga je posebno iraško sodišče obso
dilo na sm rt z o bešan jem . Veliko bolj nedo lžne  od ne
kd an jeg a  d ik ta to r ja  so civilne žrtve. Od začetka vojne  
bi naj um rlo  že 6 5 5 .0 0 0  iraških  civilistov. Zadn ja  po
litična žrtev  iraške vojne pa so republikanci, ki so na 
am erišk ih  kongresnih volitvah izgub ili .
ALEŠ KUSTEC

Obsodba Sodama Huseina
Sadam Husein, ki je do ameriške in
vazije leta 2003 s trdo roko vladal 
Iraku 24 let, je bil 5. novembra pred 
posebnim iraškim sodiščem obsojen 
na smrt z obešenjem zaradi pokola 
148 šiitov v vasi Dudžail leta 1982. 
V tem kraju je bil Husein leta 1982 
tarča poskusa atentata, maščeval 
pa se je s pobojem vseh prebival
cev. Vidno pretreseni Husein je ob
sodbo pospremil z vzkliki: »Alah je 
velik! Naj živi iraški narod! Dol z iz
dajalci in okupatorji!« Husein je že 
prej izrazil željo, da bi ob smrtni ob
sodbi bil raje usmrčen pod strelskim 
vodom kot z obešanjem. Zaradi pri
tožbe Huseinovih odvetnikov se lah
ko morebitna izvršitev kazni zavleče 
tudi za nekaj mesecev, saj časovni 
rok pritožbenega postopka ni do
ločen. Mednarodni pravni strokov
njaki opozarjajo, da bi morali z iz
vedbo kazni počakati do razglasit
ve sodbe na drugem sojenju. Proti 
Huseinu namreč poteka ločen pro
ces, ki ga obtožuje genocida v le
tih 1987 in 1988 med množičnim 
prisilnim preseljevanjem Kurdov na 
severu Iraka. Pri tem je bilo opusto- 
šenih okoli 3.000 vasi in ubitih naj
manj 10.000 Kurdov.

Ameriški predsednik George Bush 
je obsodbo Huseina označil kot po
memben mejnik za mlado iraško 
demokracijo. Evropski voditelji se s 
smrtno obsodbo niso strinjali, čeprav 
Huseinu priznavajo krivdo. Svet Evro
pe je tako v odzivu na obsodbo dejal, 
da je smrtna obsodba nevarno spo
ročilo regiji, saj bo nov Irak temeljil 
na maščevanju in ne na spoštovanju 
človekovih vrednot. Strokovnjaki za 
islam opozarjajo, da bi izvršitev kaz
ni Huseina povzdignila v mučenca. 
Človekoljubne organizacije, nače

lu z Amnesty International, pa dvo
mijo v poštenost sojenja. Opozarja
jo na neustrezno varovanje obram
be, saj so tri odvetnike, ki so poma
gali pri obrambi Huseina, ubili. Težko 
je oporekati tudi političnemu vmeša
vanju v sodni proces, saj je do obja
ve sodbe prišlo ravno pred ameriški
mi kongresnimi volitvami. Sodni pro
ces tudi ni dosegel svojega namena. 
Predstavljal bi naj proces sprave in 
pravičnosti, a je proces, namesto da 
bi Iračane združil, povzročil še večji 
razkol v državi. Medtem ko so šiiti z 
veseljem pozdravljali obsodbo, so su
niti obsodbo sprejeli kritično.

Sadam Husein -  
ameriški zaveznik
Največji paradoks ameriškega po
zdravljanja Huseinove obsodbe je, da 
je le-ta v 80-ih letih prejšnjega stolet
ja veljal za ameriškega zaveznika na 
Bližnjem vhodu. Po islamski revoluci
ji v Iranu so ZDA potrebovale zavez
nika, ki se bo zoperstavil Iranu. Da bi 
okrepil diplomatske stike z Irakom, je 
Ronald Reagan za posebnega odpo
slanca v Bagdad leta 1983 poslal zdaj 
že nekdanjega obrambnega m ini
stra Donalda Rumsfelda. Leta 1980 
je Irak napadel Iran. Irak je s tem šči
til ameriške arabske zaveznike, pred
vsem Saudsko Arabijo in Egipt, pred 
duhom islamske revolucije, ki ga je 
Iran želel razširiti na vso regij. ZDA so 
Iraku poleg raketne tehnologije do
bavljali tudi kemične strupe. Orožje 
za množično uničevanje, zaradi kate
rega so ZDA s koalicijo napadle Irak, 
so Iraku v 80-ih letih dobavljale prav 
ZDA. Leta 1988 je Husein kemično 
orožje uporabil proti Kurdom v me
stu Halabja in pri tem ubil približno 
5.000 ljudi. Leta 1989 pa je john Kel- 
ly z ameriškega zunanjega ministr

stva med srečanjem z Huseinom v 
Bagdadu izjavil: »Vi ste zgled in ne
kakšen motor zmernosti v regiji!« 
Težko je verjeti, da Američani takrat 
ne bi vedeli za genocid nad Kurdi, ki 
ga je izvršil Husein. Ko je leta 1990 
Husein ogrozil ameriške interese na 
Bližnjem vzhodu z invazijo na Kuvajt, 
se je zavezništvo končalo.

Razmere v Iraku
Nekdanji vodja inšpektorjev ZN za 
orožje v Iraku Hans Blix je ameriško 
posredovanje v Iraku označil za po
poln neuspeh, saj je zaradi njega dr
žava še v slabšem stanju, kot je bila 
v času diktature nekdanjega pred
sednika Sadama Huseina. Neodvis
ni ameriški in iraški raziskovalci so v 
poročilu, objavljenem v britanskem 
časniku The Lancet oktobra 2006, 
ocenili, da je od začetka vojne umr
lo 655.000 iraških civilistov. Po poro
čilu se je od začetka vojne smrtnost v 
Iraku povečala za skoraj trikrat. Urad
no Američani ne štejejo smrtnih žrtev 
med iraškimi civilisti. Zanima jih zgolj 
število smrtnih žrtev med ameriškimi 
vojaki. Do sedaj je v Iraku umrlo do
brih 2800 ameriških vojakov, toliko 
kot v terorističnem napadu na New 
York. Zaradi vojne je veliko ljudi ostalo
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škoda v Iraku

brez strehe nad glavo. Po poročilu vi
sokega komisariata ZN za begunce je 
svoje domove od začetka vojne zapu
stilo že več kot 750.000 Iračanov.

Skoraj štiri leta je že od začetka voj
ne. Tri leta in pol je minilo, odkar je 
Bush na letalonosilki USS Abraham 
Lincoln zmagoslavno razglasil konec 
večjih spopadov. Ameriška vojska pa 
je še vedno v brezizhodnem položaju. 
Umika ameriške vojske se ne da napo
vedati, saj iraška vojska sama še zdaleč 
ni sposobna zagotoviti varnosti. Nasi
lje se stopnjuje, saj število smrtnih žr
tev strmo narašča. Meseca oktobra je 
umrlo 105 ameriških vojakov. To je če
trti najbolj krvavi mesec za Američa
ne. V času meseca ramadana, ki se je 
letos začel 29. septembra, pa se je na
silje povečalo za več kot 20 odstotkov. 
Življenje v Iraku namesto iraške vlade 
narekujejo sunitski uporniki in šiitske 
milice. Sektaško nasilje je vedno bolj 
brutalno in krvavo. Razkol med več
inskim šiitskim prebivalstvom (60-65 
%) in sunitskim prebivalstvom (32— 
37 %) se nezadržno stopnjuje. Nasi
lje v Iraku se približuje državljanski voj
ni. O tem je v tajni depeši svojo vlado 
opozarjal tudi odhajajoči veleposlanik 
Velike Britanije v Iraku VVilliam Patey. 
Razpad Iraka na tri dele: severni kurd

tegija v Iraku napačna. 7. novembra 
so v ZDA potekale ameriške kongres
ne volitve. Glavna predvolilna tema je 
bil Irak, kjer je Busheva administraci
ja doživela največ kritik. Ameriški kon
gres je za vojno v Iraku do sedaj na
menil 380 milijard ameriških dolarjev. 
Za primerjavo: od leta 2003 do 2008 
bodo ZDA namenile velikodušnih 15 
milijard ameriških dolarjev za global
ni boj proti AIDS-u. Po pričakovanju 
so na volitvah zmagali demokrati, ki 
so prvič po letu 1994 dobili večino v 
obeh domovih ameriškega kongresa. 
Demokrati bodo z večino v obeh do
movih Bushu močno zagrenili zadnji 
dve leti predsedovanja, saj jim večina v 
kongresu omogoča vodenje odborov,

kjer lahko na zaslišanje pokličejo člane 
Busheve administracije in jih sprašuje
jo o spornih političnih odločitvah. Pr
va žrtev slabega volilnega rezultata re
publikancev pa je eden izmed glavnih 
strategov napada na Irak, obrambni 
minister Donald Rumsfeld, ki je po vo
litvah odstopil s položaja.

Sadam Husein je bil za svoje zloči
ne obsojen. Vladajoče stranke so zara
di neupoštevanja volje ljudstva glede 
napada na Irak izgubile na volitvah. 
Kdo pa bo odgovarjal za 655.000 
mrtvih Iračanov? Nihče. Za Ameri
čane, ki ne štejejo iraških žrtev, je to 
zgolj kolateralna škoda v boju proti 
terorizmu in izgraditvi »demokratič
nega« Iraka.

S T E V I L O Z R T E V

ski, osrednji sunitski in južni šiitski se 
zdi neizbežen. Posledično je življenje 
v Iraku izredno težko. Zaradi sektaške
ga nasilja in kriminala ljudje vsakič, ko 
zapustijo svoje domove, tvegajo svoje 
življenje. Umori in ugrabitve so postali 
del vsakdana. Veliko ljudi je zaradi te
ga prenehalo hoditi v službo. Brezpo
selnost je več kot 30-odstotna. Zaradi 
primanjkljaja električne energije so iz
padi elektrike vsakdanji pojav. Naftna 
črpališča komajda delujejo. Bencin se 
je od začetka ameriške invazije podra
žil za 12-krat. Preživetje številnih Ira
čanov pa je še vedno odvisno od bo
nov za hrano.

Politična odgovornost
Velika večina državljanov Španije, Ita
lije, Velike Britanije je bila proti sode
lovanju njihove države v iraški vojni. 
Po volitvah se je oblast zamenjala ta
ko v Španiji kot Italiji. Tony Blair je za
radi lažnega vstopa v iraško vojno iz
gubil podporo v lastni stranki ter na
povedal predčasni odstop. Še najbolj 
so se o iraški vojni s svojim predsedni
kom strinjali Američani. Po slabih šti
rih letih neuspele vojne in številnih 
ameriških žrtvah pa je podpora iraški 
vojni začela upadati. Kar dve tretjini 
Američanov meni, da je Busheva stra

Od začetka vojne je umrlo 
6 5 5 .0 0 0  iraških civilistov

Skupina am eriških in iraških raziskovalcev je v poročilu, ob javlje 
nem v britanskem  časniku The Lancet oktobra 2 0 0 6 , ocenila, da 
je od invazije  koalicijskih sil v Iraku  um rlo 6 5 5 .0 0 0  ljudi oziro
ma eden na 40  prebivalcev. Od začetka vojne je um rlo že 7 % ira 
ške moške populacije. Raziskavo je izvedlo deset iraških zdravnikov  
iz Mustansiriya Univerze v Bagdadu med 20 . m ajem  in 10. ju lijem  
2 0 0 6 . Raziskavo so nadzira li raziskovalci iz John Hopkins Univerze  
v Bloombergu v ZDA. Iraški raziskovalci so obiskali 1849 naključno  
izbran ih  gospodinjstev, ki so povprečno im ele  sedem članov. V vsa
kem gospodinjstvu so izprašali eno osebo o številu um rlih  14 mese
cev pred začetkom  vojne in v obdobju po njej. Večina ljudi je smrt 
potrdila s sm rtnim  listom . 6 0 1 .0 0 0  ljudi je um rlo zarad i nasilja, 
m edtem  ko so ostali podlegli boleznim  in drugim  vzrokom . Eno leto 
pred invazijo  je bila smrtnost v Iraku  5 ,5  um rlega na 1000 prebival
cev. Po invaziji pa je smrtnost narasla na 13,3 um rlega na 1000 pre
bivalcev. Med junijem  2 0 0 5  in junijem  2 0 0 6  se je smrtnost povzpe
la na neverjetnih 19,8 % o. 31 % sm rtnih žrtev so pripisali koalicij
skim silam . Največji vzrok sm rti so strelne rane (5 6  % ), s 13 % sledi
jo eksplozije avtom obilov. Število um rlih  je 10-krat večje kot jih na
vaja angleška raziskovalna skupina lraq Body Count, ki om enja od 
4 7 .0 0 0  do 5 2 .0 0 0  um rlih  civilistov od začetka vojne. George Bush 
pa je v svojem govoru 12. decem bra označil, da je od začetka vojne 
um rlo 3 0 .0 0 0  civilistov.

Število smrtnih žrtev med ameriškimi vojaki po mesecih

marec - december 2003 Januar - december 2004
oktober 2006

Vir: h ttp://irasua llies.org /o if/U S_chor1 .aspx, 10.11.2006.

januar - december 2005
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Nuklearka, radioaktivni odpadki
Z aka j nihče predv iden im  žr tvam  ne pove, da bodo n u k le 
a rka  in odlagališče rad ioak tivn ih  odpadkov ostali za več
ne čase? Da bo incidenca rakastih  obolenj strmo narasla  
( javn e  statistike bodo seveda trd ile  nasprotno)! Da bo 
veliko novorojenih o trok g luh ih , slepih, p ohab ljen ih  ...
DR. A N I O N  IVANČIČ

Grobarji prihodnosti
Ključni problem pri obratovanju je
drskih elektrarn, inštitutov, poveza
nih z jedrskimi raziskavami, in razis
kav, ki uporabljajo radioaktivne ma
teriale, so radioaktivni odpadki (RO). 
Ti so trajen in z vidika kratkosti člo
vekovega življenja praktično neunič
ljiv vir radiacije. Radiacija med vsemi 
mutagensi najbolj učinkovito »po
hablja« DNK. Problem radioaktivnih 
odpadkov je aktualen že več kot pol 
stoletja in se »rešuje« v glavnem ze
lo podobno v večini držav, ne glede 
na to, ali so diktature ali demokraci
je. V diktaturah je to  verjetno malo 
enostavneje. Lahko se izda dekret o 
ustanovitvi deponije RO, ki je obe
nem tudi ukaz. Lahko pa se ti od
padki odlagajo tajno (predvsem po
noči), kot se je to dogajalo, čeprav 
tajijo, tudi v Sloveniji v osemdese
tih, na relaciji D. S. -  G. in še kje ... 
V demokracijah je potrebno za od
padke poskrbeti bolj »zvito«, tako 
da se javnost ne razburi. Potrebno 
je »utišati« nasprotnike (tudi mene) 
in spremeniti javno mnenje, za kar 
se v Sloveniji uporablja ciničen izraz 
»ozaveščanje javnosti«.

Po 60. letih prejšnjega stoletja se je 
na svetu nakopičilo več kot 200.000 
ton porabljenega goriva v 400 reak
torjih v 30 državah in vsako leto se 
nakopiči dodatnih 10.000 ton. Več
ina držav z jedrskimi odpadki meni, 
da je globoko podzemno shranjeva
nje edina možna dolgoročna rešitev. 
In zakaj do sedaj še nobena država 
ni uspela organizirati uspešnega od
lagališča? Glavna razloga sta geolo
ška kompleksnost in močna politič
na opozicija (Edvvards R., New Scien
tist, 27 March, 1999). jaz bi dodal še 
izredno visoko ceno. Ključni problem 
podzemnega odlaganja je razširjanje 
radiacije v okolje. Če pride v prehram
beno verigo, ima lahko nepredvidlji
ve posledice. Nekateri elementi ima

jo razpolovni čas do sto tisoč let, to 
pa pomeni, da bo nuklearna konta
minacija postala permanentna in sko
raj povsem ne-reverzibilna (Tengelsen 
W., Sea Technology, May 1995).

Ne želim komentirati teh poda
tkov. Na začetku, ko sem jih pregle
doval, sem imel občutek, da je v njih 
malo pretiravanja, toda pozneje sem 
videl, da niso daleč od stvarnosti. Tudi 
če ta razpolovni čas skrajšamo na peti
no, je še vedno strašno dolg. Brez pre
tiravanja lahko zaključimo, da je v čis
tosti uporabe jedrske energije veliko 
umazanije. Čeprav izgleda, da etične 
norme v današnji družbi izgubljajo ve
ljavo, nam moralna vest narekuje, da 
moramo postaviti skrb za prihajajoče 
generacije pred trenutno ugodje. Za
mislimo se nad tistimi, ki se bodo ro
dili slepi, gluhi, pohabljeni...

V Veliki Britaniji planirajo depo
nije na globini 500 metrov (1640 
ft) (http://news.bbc.co.Uk/1 /hi/sci/ 
tech/5231530.stm (9. avgust 2006)). 
Na seznamu imajo kar nekaj lokacij, 
vendar pa se tudi tam soočajo z veli
kim nasprotovanjem lokalnega prebi
valstva. Ali bodo uspeli prepričati lju
di? Nekateri pedantni znanstveniki za
htevajo izdelavo odlagališč, ki bi bila 
varna nekaj stotisočletij, dokler se bo 
radioaktivnost zadržala.

Death factories and 
nudear aristo<racy
Poseben problem so rudniki urana. 
Primer je lahko Roxby Downs (http: 
/ / www.sea-us. org.au/roxby/ps-sa- 
pubinq.htm l) in rastoče deponije, 
ki nastajajo okoli. »Roxby Downs, 
the mine w ith the worlds biggest 
uranium deposits, may well be the 
biggest death factory humans have 
ever designed ... For each day that 
m ining proceeds at the tw o current 
Australian uranium mineš, it is esti- 
mated that an additional 200 Au- 
stralians w ill die due to the radiation 
cancer.« Brez komentarja!

Pritlikava koruza; gen ialna pridob itev radiacije . F o to . A n to n  Iv a n č ič

zahtevni postopki (verjetno podobniZanimive so razprave, ki sta jih 
objavila j. W. Storm van Leeuwen 
in P. Smith. Ta dva zelo izkušena 
strokovnjaka sta, kot izgleda, trn v 
peti »nuklearni aristokraciji«. Pro- 
pagatorji jedrske energije omenja
jo dve ključni prednosti: trajnost in 
zanemarljiva emisija C02. Nobe
den vir energije, ki se koplje v ze
meljskih plasteh, ne more biti neiz
črpen. Glede C 02 je res, da ga je
drske elektrarne sproščajo razme
roma malo v atmosfero, če jih pri
merjamo z elektrarnami na fosilna 
goriva, toda le dokler je na razpo
lago bogata uranova ruda. V sto le
tih (verjetno pa tudi že prej) naj bi 
bila nahajališča koncentrirane ura
nove rude izčrpana in takrat bodo 
neobhodni dodatni in energetsko

tistim, ki jih občasno vidimo na tele
vizijskih posnetkih iz Irana). Od za
govornikov nihče ne omenja izpu
stov C 02 in drugih neprimerno bolj 
škodljivih snovi pri predelavi in/ali bo
gatenju jedrskega goriva. Običajno si 
ljudje mislijo, da so rudniki in proces- 
sing urana daleč od nas... Kaj za to, 
če tam daleč v Avstraliji kakšen uvo
žen delavec iz Azije ali pa staroselec 
zaradi tega »kiha«! Glavno, da je nam 
dobro! Kje imamo vest?

Glede na vse več protestov bodo 
morali izkoriščevalci rudnikov urana 
slej ko prej poskrbeti za sprejemljivej
šo varnost delavcev (in jim priskrbeti 
polno pokojnino po osmih letih delo
vne dobe) ter varno shranjevanje ja
lovine in raznih nus proizvodov (se
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in dežela počasnega hiranja
daj se jalovina deponira v glavnem 
ob rudnikih, nekateri pa jo uporablja
jo celo v gradbeništvu). Takrat bo go
rivo za jedrske elektrarne postalo ne
sprejemljivo drago.

»Svetla« prihodnost 
ob nuklearnih smetiščih
Propaganda nuklearne aristokraci
je je vsekakor uspešna, saj ima na 
razpolago neomejen kapital. Ima 
moč postavljati in zamenjavati m i
nistre, župane in še koga. Tu se ne
katerih stvari, povezanih z zadnjimi 
županskimi volitvami, bojim  omeni
ti. Ve se, da se lokalne skupnosti, ki 
so izbrane za žrtev, ne morejo boriti 
proti mednarodnemu nuklearnemu 
lobiju (lobi = legalna, velikopotezna 
in najbolj pokvarjena oblika korup
cije). Dobro plačani mojstri h ibrid i
zacije laži z resnico in pranja mož
ganov odlično opravljajo svoje de
lo. Eden, ki je neverjetno navdušen 
nad gradnjo odlagališča (tam ver
jetno vidi edino možnost za zaposli
tev svojih heroiniziranih otrok), mi je 
ne dolgo tega rekel, da bomo s tem 
končno dobili denar za zamenjavo 
azbestnih cevi, po katerih nam pri
teka pitna voda že več kot dvajset 
let; pa tudi kanalizacija bo končno 
urejena in mnogim  ne bo več po
trebno po tajno spuščati odpadne 
vode v potoke.

Zakaj nihče odkrito ne razgrne dej
stev? Kje so natančni načrti odlaga
lišč? Članki v nekaterih lokalnih medi
jih so polni pavšalnih shem, ki spomi
njajo na tiste iz kursa za kaplarje, ni pa 
nič dorečenega. V avgustovskem Po
savskem obzorniku piše, da bodo za 
pripravo študije o odlagališču RO med 
drugim merili tudi hitrost in smer ve
tra. Če bi to prebral g. Rene Descartes 
(1596-1630), nedvomno eden naj
večjih mojstrov logičnega razmišlja
nja, bi verjetno sklepal, da bodo od
padki raztreseni po površini ali pa bo
do viseli v vrečah na drevesih.

V 21. stolet|u bi 
morali man| lagati!
Zakaj nihče predvidenim žrtvam ne 
pove, da odlagališče RO verjetno ni
koli ne bo zaključeno. Da bodo po
stali finančno odvisni od njega! Da 
se bo mladina izselila! Da bo inci- 
denca rakastih obolenj strmo naras
la (javne statistike bodo seveda trd i

le nasprotno). Da bo veliko novoro
jenih otrok pohabljenih. Da bo seva
nje ostalo za večne čase ... Da trajno 
varno odlagališče RO sploh ni mož
no ... Da bo morda udeležen tudi 
tuj privatni kapital. Morda tudi sum
ljivega izvora, saj so aktivnosti okoli 
odlaganja RO odpadkov zelo dono
sen posel!

Nihče jim ne pove, da bodo neka
teri RO verjetno »po pomoti« tudi vi
soko radioaktivni v odlagališčih, ki ni
so zanje predvidena. Komu bo dovo
ljeno preverjati stopnjo radiacije? Kdo 
jim  bo odkrito povedal, da bodo nji

hovi kmetijski pridelki na trgu za vse
lej razvrednoteni? Kmečkega in osta
lih oblik podeželskega turizma na ti
stem območju ne bo nikoli več. Ali 
bodo tam letovali župani? Resorni mi
nistri? Morda slovenska nuklearna ari
stokracija? Ne, oni bodo verjetno šli 
na Florido ali Havaje. Kaj bo, ko bo
do radioaktivne substance prodrle v 
podtalnico? Če bodo ti odpadki osta
li nevarni 200.000 let, se bo to enkrat 
prav gotovo zgodilo (verjetno prej kot 
v 50 letih).

Ali si lahko umsko zdrav 
človek želi nuklearnih smeti?
Radioaktivnih odpadkov je vse več 
in vse skupaj predstavlja nerešljiv 
problem. Nekatere države jih v svo
ji hinavščini izvažajo v tretji svet. Tu
di tu se nekaterih stvari bojim ome
niti. V nekaterih državah je verjetno 
potrebno le podkupiti denarja želj

ne lokalne oblastnike in odpadke 
lahko ... Toda odlaganje na tujem 
ni rešitev, saj je še bolj nemoralno 
kot doma.

Če so odlagališča res tako varna, 
kot se trdi v propagandi, zakaj ne bi

bila v Ljubljani ali Mariboru? Kakšna 
hinavščina! Tam je veliko vnetih zago
vornikov jedrske energije ter usposo
bljenih inštitutov in bi lahko celotno 
problematiko proučevali brez po
tnih nalogov -  kar iz balkonov svo
jih skromnih stanovanj. Propagatorji 
izkoriščanja jedrske energije in radio
aktivnih snovi bi morali najprej zanes
ljivo rešiti problem RO. Plitvo zakopa
vanje (za kar večkrat uporabljajo za
vajajoč izraz »vkopani silosi«) in dru
ga površinska ali »pol-površinska« od
lagališča so absurd. Tudi 500 metrov 
globoki bunkerji niso varni in se jih v

Evropi branijo. Izgleda pa, da so na 
meji ekonomske rentabilnosti. Globlji 
bi pomenili dodatne stroške ter kom
plikacije in elektrika iz nukleark ne bi 
več prinašala toliko »hudičevega bla
ta« oz. denarja.

Rešitve so, toda zelo drage
Najprej bo potrebno popraviti to, 
kar so zagrešili sedanji planerji od
lagališč. Vsekakor bo treba razpu
stiti slovensko Agencijo za RO, saj 
so ljudje do nje nezaupljivi, nekate
ri jo primerjajo celo z ... Nova, ne
kompromitirana, neobremenjena in 
strokovno usposobljena skupina bo 
morala gledati na varnost in ne na 
ekonomičnost. Imela bo trdo delo 
in bo morala proučiti celotno pro
blematiko bolj natančno. Literature 
je veliko, čeprav je velik del pisan s 
čudnim i nameni. Globinska odlaga
lišča bodo najverjetneje postala real

nost. Na osnovi podatkov iz literatu
re ter svojega skromnega znanja ra
diacijske biologije, genetike, mate
matike in logike (v redno šolo sem 
hodil le 24 let) sem zaključil, da bi 
morali postaviti odlagališča za niz

ko in srednje radioaktivne odpadke 
vsaj tisoč petsto (1500) metrov g lo
boko, za visoko RO pa vsaj tri tisoč 
(3000) metrov, pod predpostavko, 
da so bunkerji čvrsti ter nepropustni 
in da je pakiranje odpadkov pravilno 
ter da je območje sezmično neaktiv
no, smer in moč vetra pa se lahko ig
norira. Ali je pri nas sploh kdo sposo
ben graditi takšno odlagališče? Tudi 
ta način ne bo varen, toda varen bo 
neprimerno bolj kot tisti, ki ga pred
lagajo slovenski nuklearni oligarhi. 
Ljudem v radiusu vsaj 10 km okoli 
bo treba dati solidno doživljenjsko 
rento, kmetom pa odgovarjajočo 
odškodnino za razvrednotenje nji
hove zemlje. Kdo bo kupoval kme
tijske pridelke iz okolice odlagališč, 
tudi če bodo povsem zdravi? Psiho
loške komponente ne bo možno eli
m inirati. Vse to bo treba všteti v ce
no elektrike iz nukleark(e). jasno je, 
da bo takšna elektrika postala zelo 
zelo draga, toda če si takšne elektri
ke želimo, jo pač plačajmo.

Dolina hiranja
In kaj se bo zgodilo? Končna »reši
tev« bo verjetno plitvo odlagališče 
ob sedanji JE. Čez kakšno stoletje 
bodo to sevajočo svinjarijo, ob pre
klinjanju prednikov, verjetno m o
rali prestaviti na globino, ki sem jo 
predlagal. Velik del okoliškega pre
bivalstva ima nekoga, ki je zaposlen 
v elektrarni, ki bo verjetno po svo
ji »dolžnosti« podpiral »sožitje« RO 
z ljudmi in naravo. Krško je postalo 
že preveč odvisno od JE. Poleg go
stiln je to  verjetno najpomembnej
ši vir dohodkov za razsipno občino. 
Tako bodo nuklearni aristokrati in/ali 
oligarhi zgradili verjetno še eno nu
klearko, pa še eno ... In nekdaj lepo 
Brežiško-Krško kotlino iznakazili do 
kraja ter jo spremenili v Dolino po
časnega hiranja.

Zahtevajmo, da se pred odobrit
vijo gradnje nove nuklearke in od
lagališča RO zagotovijo vsa sred
stva za gradnjo še ene nove, sodo
bne bolnice (z veliko kapaciteto) za 
bolnike z rakom. Kdo vam zagotav
lja, da tudi vi, ki ste na odgovornih 
mestih, ne boste v njej končali svo
je zgrešene življenjske poti. Ne iden
tificirajte se z ljudstvom, če mislite 
biti njegov ...! Tu se gre za tisočlet
ja vnaprej.

V avgustovskem Posavskem obzorniku piše, da bodo za 
pripravo študije o odlagališču RO med drugim merili tudi 
hitrost in smer vetra.

Nuklearke so večni spomeniki človeški omejenosti in aro
ganci. V »čistosti« uporabe jedrske energije veliko umaza
nije in morda celo ...
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Ne pustimo, da našim otrokom
Spet je je zgodilo! Svetovna konferenca prehranskih skup
nosti po imenu Terra Madre, namreč. Letos drugič zapo
red. Ponovno je Slow Foodu oziroma Fundaciji Terra M a 
dre uspelo na enem mestu zbrati 5 0 0 0  majhnih pridelo
valcev in predelovalcev hrane, ribičev, čebelarjev ter dru
gih umetnikov, ki delajo v naravi in z njo. Letos se nam je 
pridružilo tudi 1200 svetovno znanih 1 1 j: '] 1 ‘
velikokrat poskrbijo za povezavo med kmeti in potrošniki.

MATJAŽ TURINEK

Kaj naredi dogodek, kot je 
Terra Madre oziroma Mati 
Zemlja, tako zelo pom em 

ben in edinstven? je to  mar dej
stvo, da se na konferenci srečajo 
preprosti ljudje, ki n im ajo velikih 
šol, nazivov te r položajev? Ali m o
goče pestrost ku ltur in narodnosti 
naredi Terra Madre tako poseben 
dogodek? Odlična hrana? Salo
ne del Custo, ki poteka istočasno? 
Sporočilo, ki ga predstavniki m ajh
nih, preprostih ljudi posredujejo 
celemu svetu? Mislim , da je me
šanica vseh teh dejstev ter samo

enem mestu, da si izmenjajo izkuš
nje te r se pogovarja jo o nečem ta
ko vsakdanjem, kot je hrana. Mar 
ni to  zapravljanje časa in denar
ja? Hrano se kupi v supermarke
tu (saj v M ariboru rastejo kot gobe 
po dežju) -  kadarkoli v letu dobiš 
karkoli si zaželiš. Kaj je že trad ic i
onalna slovenska hrana? S čim so 
(smo) se pa prehranjevali pred še 
ne tako davnim? Kako že sploh iz- 
gleda dandanes kmetija in v kateri 
zem lji zraste moja hrana?

M nogim  ljudem  ta vprašanja 
predstavljajo pretirano skrb za ne-

Kar se namreč dogaja po vsem svetu, je to, da multina
cionalke (kjer prednjači Monsanto) vedno bolj agresivno 
prom ovirajo GSO-je, kmete pa spravljajo na rob obupa.

vzdušje, ki se ustvari na prizorišču, 
povod za uspeh ter pom em bnost 
tega dogodka.

Sam sem se udeležil Terra Madre 
kot zastopnik prehranske skupno
sti ekoloških km etov iz SV Sloveni
je, saj imajo starši doma ekološko/ 
b iod inam ično km etijo . O čitno 
smo ustrezali pro filu , ki ga Slovv 
Food podpira in zagovarja, saj so 
nas po poslani prijavi sprejeli kot 
eno izmed 1600 udeleženih pre
hranskih skupnosti iz vsega sveta. 
Na barvitost in pestrost udeležen
cev postaneš pozoren že pri vho
du prvi dan. Parkirišče pred halo 
za drsanje, ki je bila zgrajena za 
zimske olim pijske igre leta 2006 v 
Torinu (Oval L ingotto ), je b ilo  na
b ito  po lno z avtobusi, ki so pripe
ljali delegate iz vseh vetrov.

M ogoče si kdo izmed vas zdaj 
misli, zakaj je sploh pom em bno, 
da se preprosti ljudje dob ijo  na

kaj, kar nas pač drži pri ž ivljenju -  
saj to  pa ni tako pom em bno, mar 
ne? Pa vseeno nas je vedno več ta 
kih, ki nas skrbi, kaj pojem o, kje 
je b ilo  tis to nekaj pridelano, ko
ga smo s tem  podprli, ko smo toč
no določeno hrano kupili, kakšen 
vp liv  na okolje, v katerem živim o, 
ima ta pridelovalec itd . In eno iz
med združenj, kjer se takšni ljudje 
najdem o, je tud i Slovv Food, ki je 
pobudn ik in soustanovitelj funda
cije Terra Madre.

Glede program a in dogodkov, 
ki so se zgodili na letošnjem Ter
ra Madre, vam priporočam  ogled 
in ternetne strani w w w .terram adr- 
e2006.org. Tam boste našli tud i 
zanim ive povezave do organiza
cij te r ustanov, ki so se začele za
vedati pomena bogate kulturne 
in naravne dediščine, ki jo  kmetje 
ohranjajo te r jih  pri tem  tud i pod
pirajo.

Veierna spoznanja
Rad pa bi še malo spregovoril o 
dogajanju v popoldanskem času in 
po večerih. Naša delegacija je na
mreč bila nastanjena v hotelu ma
lo izven Torina s 140 drug im i ude
leženci z vsega sveta. Največ je b i
lo Američanov, večerjo pa smo si 
delili še z Nizozemci, Indonezijci, 
Španci, G rk i... Pa kakšno večerjo -  
vsak dan prava pojedina! Za Ita lija
ne očitno vsakdan (no, moram pri
znati, da sem delno že bil navajen 
dobre italijanske hrane iz prejšnjih 
let), a za druge je to  pom enilo spo
znavanje prehranske kulture enega 
izmed najbolj kulinaričnih narodov 
na svetu. Seveda so za predjed bile 
testenine, a vsak dan malo drugač

ne in vsak dan okusne. Manjkali pa 
niso n iti grissiniji ter resnično do 
bro rdeče vino. Slovv Food filozo fi
ja -  dobra, čista in poštena hrana 
je tisto, na kar m oramo paziti pri 
nakupu ter uživanju hrane.

Nekega večera me je ena izmed 
slovenskih udeleženk vzpodbud i
la, da grem do gospoda in gospe 
s Poljske in jim  povem nekaj o sta
nju ekološkega kmetijstva v Slove
niji. Po krajšem pogovoru pa sem 
izvedel, da sta ti dve osebi zasluž
ni za to, da so na Poljskem prepo
vedali go jiti gensko spremenjene 
rastline oziroma organizm e (GSR 
oz. GSO), kar je neverjeten do 
sežek, ki jima je uspel v obdobju 
enega leta. Še več, gospod se mi 
je na koncu predstavil kot sir |u-
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narava in družba

vzamejo prihodnost!

lian Rose, eden izmed p ionirjev 
ekološkega kmetijstva v Veliki Bri
tan iji v sedemdesetih letih te r ne
kdanji aktivni član in vodja Soil As- 
sociationa (največjega in morda 
najstarejšega združenja za ekolo
ško kmetovanje v Veliki Britaniji). 
Pogovor je bil zame zanim iv tu 
di zaradi dejstva, da se v Slove
n iji začenja (ali pa je že v polnem  
teku?) debata o CSO-jih. Kot sem 
sam prišel do zaključka in kot se je 
to  kasneje tud i po trd ilo  iz vseh ra
zum nih strani, soobstoj GSO-jev 
in ostalega kmetijstva ni možen, 
pa čeprav nas želijo zelo izobraže
ni in včasih prepotentn i znanstve
niki (ki m nogokrat pač poleg svo
jega raziskovalnega interesa za
govarja jo predvsem interes kapi

tala) prepričati drugače. Ravno o 
tem  prepričevanju je tis ti večer te 
kla tud i debata. Oba sogovornika 
sta delila z mano izkušnje, ki sta jih 
imela iz nešetetih javnih predsta
vitev in predavanj o GSO-jih. Se
veda so na predstavitve prišli tud i 
znanstveniki, ki so bili zagovorn i
ki GSO-jev. Po končani predstavit
vi so poizkušali na vse možne na
čine izpodb iti trd itve  o nevarnosti, 
nesmiselnosti te r stroških, ki bi b i
li povezani z vpeljavo GSO-jev. Na 
čisto vsakem predavanju na Polj
skem so bojda prišli s popolnom a 
enakim i argum enti za GSO-je, ki 
pa sta jih  sogovornika lahko tem e
ljito  razčlenila in jih  argum entira 
no zavrnila. Tudi v Sloveniji se ne
katere osebe m očno zavzemajo za 
GSO-je ter za n jihovo uveljavitev 
na slovenski zem lji. Ravno pred 
nekaj dnevi sem poslušal enega iz
med njih, ki je rekel, da so GSO-ji 
nu jno po trebn i za nerazvite drža
ve, saj, kakor on meni, drugače ne 
bodo m ogle pride la ti dovolj hra
ne. Takšna hrana bi naj bila tud i 
bolj zdrava. Z nekaj takšnim i in 
podobn im i m iti lahko opravim o 
kaj h itro , če im am o na razpolago 
dovolj in form acij, zdrave pameti 
te r razuma.

Za na po t...
Končno sporočilo, ki nam ga je 
Carlo Petrini, ustanovite lj in pred
sednik Slovv Fooda, dal za na pot, 
je izziv in spodbuda hkrati za vse 
nas. Kar se namreč dogaja po 
vsem svetu, je to , da m u ltinac io 
nalke (kjer prednjači M onsanto) 
vedno bolj agresivno p rom ovira 
jo GSO-je, kmete spravljajo na rob 
obupa (samo v Indiji je lani s tori
lo sam om or več kot 140.000 kme
tov  zaradi prezadolženosti, saj so 
GS rastline propadle zaradi suše, 
stroški semena, gno jil in škropiv 
pa so morali b iti poravnani) in ku
je jo velike dobičke na račun že ta 
ko revnega prebivalstva. Obenem 
patentira jo  semena, ki jih  navad
ni km etje uporablja jo že stoletja 
in s tem  kradejo genski material in 
dediščino, ki je in bi morala osta
ti last vseh. Sploh ne bi smelo b i
ti dovoljeno, da si nekdo lasti pra
vico do izključnega nadzora nad 
semeni. Posledice so in še bodo 
ogrom ne, če ne bom o pravočas

no ukrepali -  tud i v deželi na sonč
ni strani Alp. V ta namen je M ed
narodna komisija za prihodnost 
hrane in kmetijstva izdala m ani
fest o p rihodnosti semen. V tem  
manifestu je predstavljeno tre n u t
no stanje s posledicami odnosa 
m ultinaciona lk do semen, kot tu 
di ideje ter pobude, ki že delujejo 
po vsem svetu in preko katerih je 
glas preprostih, revnih, a o d k rito 

srčnih in poštenih ljud i vedno bolj 
glasen. Postanimo tud i mi glas, ki 
se bo slišal dalje kot pa samo v na
ših m islih. Podprim o lokalne p ri
delovalce hrane, lokalne sorte ras
tlin  in pasme živali, bod im o po
nosni na našo naravno in ku lturno 
dediščino in predvsem spoštujm o 
življenje te r čudež, ki ga nam vsak 
dan prinaša. Bodimo odp rtih  misli 
in čistega srca!

M i t i  o G S O - j i h :

Nujno so potrebni, če želimo nahraniti ves svet.
NE DRŽI! Vedno več študij po vsem svetu dokazuje, da je ekološka pride
lava hrane najbolj produktivna -  predvsem na dolgi rok in predvsem v 
državah v razvoju. Z naravi prijazno, ekološko pridelavo hrane se veča 
delež organske snovi v tleh, kar ugodno vpliva na kapaciteto tal za shra
njevanje vode, na zmožnost shranjevanja hranil ter na toploto tal. Posle
dično se z uporabo pravilnega kolobarja, tehnik kompostiranja, zastira
nja in intercropinga povečajo pridelki, zm anjša se odvisnost od zunanje
ga kapitala ter s tem poveča samozadostnost kmetov ter lokalneaa pre
bivalstva.

Z uporabo GSO-jev se porabi veliko manj škropiv 
in posledično je hrana bolj zdrava in varna.
NE DRŽI! Česar so se nekateri bali že nekaj let, se danes dogaja v praksi. 
Rastline, ki im ajo vstavljene gene za odpornost na herbicide, m orajo bi
ti škropljene še večkrat, saj postajajo pleveli odporni na uporabljene her
bicide. S tem se poraba pesticidov in herbicidov še poveča v prim erjavi s 
konvencionalnim, običajnim kmetijstvom. Poznamo pa tudi rastline, ki 
same proizvajajo toksine (npr. Bt koruza). Torej, želijo nas prepričati, da 
je hrana iz rastline, v kateri je toksin cel čas rasti, veliko bolj zdrava in 
varna kot tista, kjer se le te škropi po rastlini. Kje je tu logika in varnost 
živil, pa premislite sami!

Z vpeljavo univerzalnih sort, ki jih bomo lahko se
jali od Arktike do Antarktike, se bodo pridelki zelo 
povečali in pridelovali bomo lahko hrano na prej 
manj rodovitnih območjih.
NE DRŽI! Na svetu obstaja ogromno sort, ki so se prilagajale na lokalne 
razm ere skozi stoletja in tisočletja. Čeprav im ajo včasih manjše pridelke 
od nekaterih »modernih« sort (ogrom no povezano z vnosi um etnih gno
jil v tla in pesticidov na njih ), so pridelki tradicionalnih sort mnogo bolj 
stabilni v vedno bolj spremenljivih klim atskih razm erah. Pridelki bi se 
pri novih sortah povečali le ob idelanem  vremenu in zadostnih hranilih  
ter oskrbi. Najprej seme, nato gnojila in škropiva pa bi km etje lahko ku
pili samo od peščice m ultinacionalk (saj bi im ele ekskluzivno pravico do 
sem ena), ki bi si tako podjarm ile ogromno ljudi.

Samo s pridelavo GS hrane lahko poskrbimo za 
zadostno količino hranil v prehrani ljudi (npr. zla- 
ti r iž j.
NE DRZI! Če bi človek hotel dobiti zadostno količino vitam ina E, katere
ga proizvajajo z zlatim  rižem, bi m oral pojesti nekaj kilogram ov riža na 
dan. Enako količino vitam ina bi dobil z enim samim korenčkom ali dru
go vrsto zelenjave.

Zakaj že potrebujemo gensko spremenjene organizm e? Več informacij 
na www.ajda-vrzdenec.si in w w w .zazdravje.net.
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šport

Januarja bodo čakali na novice iz
M ednarodna bo
odločala, ali bo M aribor dobil organizacijo zimske uni
verz ijade leta 2011. Ce bo kandidatura  uspešna, se Slo
veniji obeta največja športna prireditev v zgodovini.
M IL A N  LAZAREVIČ

Prejšnji teden se je v Mariboru 
mudila inšpekcija mednarod
ne univerzitetne športne fe

deracije (FISU), ki si je ogledala pri
zorišče kandidatke za organizacijo 
25. zimske univerzijade leta 2011. 
Od mnenja inšpektorjev bo v veli
ki meri odvisno, ali bo 16. januarja 
(takrat bo v Torinu padla odločitev) 
Maribor postal gostitelj tekmovanja 
najboljših športnikov študentov. Če 
bo kandidatura uspešna (protikandi
dat je turški Erzurum), bo v Sloveniji 
največja prireditev v zgodovini. Več
je so samo še olimpijske igre, saj bi v 
tem primeru v Maribor prispelo sko
raj 4000 športnikov, spremljevalcev, 
prostovoljcev in vseh, ki bi skrbeli za 
organizacijo.»Inšpektorjem smo po
kazali vse obstoječe objekte in loka
cije objektov, ki so v načrtu izgrad
nje. Dobili so vpogled v nastanitve
ne zmogljivosti in vse drugo, kar je 
po njihovih internih pravilih,« nam 
je dejal podpredsednik Slovenske 
univerzitetne športne zveze (SUSA), 
Božidar Pučnik, ki je bil eden izmed 
glavnih pobudnikov te kandidature.

Obstaja več razlogov, zakaj se je 
SUSA odločila za tako velik projekt. 
»Univerzijada je polje priložnosti, da 
se nekatere zadeve hitreje rešijo in 
razvijejo,« pravi Pučnik. Pobuda SU- 
SE je v Sloveniji naletela na izjemno 
podporo. »Pobudo smo nemudo
ma podprli. Maribor je univerzitet
no mesto s 27.000 rednimi in izred
nimi študenti, vsako leto gosti tekmo

za svetovni pokal v alpskem smuča
nju. Verjamemo, da bo Maribor z lo
kacijo in zaledjem, ki ga ima, sposo
ben pripraviti kakovostno tekmova
nje,« pravi rektor Univerze v Maribo
ru, prof. dr. Ivan Rozman.

Parlamentarna enotnost
Enaka podpora je prišla iz mestne 
občine. »Vložili smo veliko energi
je za pripravo kandidature. Univer
zijada je priložnost za razvoj športa 
in turizma. Maribor ima dobro lego, 
lahko povezavo z avtocesto, vlakom 
in ima letališče. Zmore skoraj 50 kilo
metrov smučišč, tekmovališča pa bi 
bila zelo blizu središču mesta,« je v 
času, ko so predstavljali projekt, dejal 
dosedanji župan Boris Sovič. Zdaj je 
županski stolček prevzel Franc Kan
gler, ki bo v naslednjih štirih letih 
pred odgovorno nalogo. Če bo Ma
ribor dobil želeno tekmovanje, bo 
treba zadeve reševati hitreje.

»V mestu se zavedajo, kaj prinaša

takšen dogodek. Mestni svet in žu
pan sta dala popolno podporo. Ne 
spomnim se primera, kdaj je bilo v 
slovenskem parlamentu nazadnje

prisotno takšno soglasje. Brez takšne 
podpore se projekta ne da izpeljati. 
To je zagotovilo,« pravi Pučnik.

In kaj je inšpekcija videla? Zaen
krat bolj malo, saj skakalnic še ni, 
snežni stadion še nima končne po
dobe, enako velja za ledno dvorano. 
Manjkajo nočitvene zmogljivosti, ce
sta pod Pohorjem pa je v času velikih 
prireditev, kot so tekme za Zlato lisi
co in koncerti, ozko grlo. Dolge ko
lone avtomobilov povzročajo nervo

zo. Rešitev bi bila dokončna izgrad
nja zahodne obvoznice.

»Nočitvene kapacitete bi se gradi
le tudi, če ne bi kandidirali za ta do
godek. Univerzijada bi samo pospe
šila njihovo izgradnjo,« pravi Puč
nik. V prostorskih aktih so nočitvene 
zmogljivosti (potrebnih je novih tri 
tisoč postelj) predvidene predvsem 
na lokaciji pod Pohorjem, kjer nasta
ja turistični center.

Ker je univerzijada slovenski pro
jekt, tudi v drugih krajih razmišljajo, 
da bi gostili kakšno panogo. V Celju 
imajo ledno dvorano, v Velenju pa 
so že izrazili pripravljenost, da bi go
stili smučarje skakalce. A razdroblje
nost tekmovanja ne bi bila najboljša, 
saj bi se s selitvami ustvarili dodatni

stroški. Toda ko se dobi organizacija, 
so razprave o tem možne. Pri zvezi 
zatrjujejo, da je imel pred leti Mari
bor skakalno tradicijo. Nekoč je ska
kalnica stala na Pekrski gorci, bilo je 
tekmovanje za pokal treh dežel. Pla
nica bi še naprej bila vodilna, a če jo 
hočejo dejansko izkoristiti, potem jo 
morajo pripraviti kot svetovno atrak
cijo. Kranj in Velenje imata skakalni 
center, mesto pod Pohorjem pa ga 
nima. To bi bila izvrstna priložnost za 
oživitev panoge. Na tem koncu dr
žave bi se gotovo veliko mladih od
ločilo za ta šport, slovenski skakalni 
šport pa bi dobil večjo bazo, od ko
der bi črpali kandidate za reprezen
tanco.

D E S E T P A N O G

Torino bo janu arja  2 0 0 7  gostilo 23 . zim sko univerzijado, poletna pa 
bo v Bangkoku. Dve leti kasneje bo zim ska un iverzijada Harbinu na 
Kitajskem , poletna pa v Beogradu. Za 25 . zimsko univerzijado bi ce
lotno tekm ovanje potekalo večinoma v M ariboru, športniki (priča
kujejo, da bi jih nastopilo skoraj 2 5 0 0 ) pa bi od 19. do 29 . januar
ja 2011 nastopili v desetih panogah. Na pohorskih strm inah bi na
stopili alpski smučarji in deskarji, pod Pohorjem pa smučarji tekači, 
biatlonci, nordijski kom binatorci in skakalci. V ledni dvorani bi bile 
tekm e hokeja ter tekm ovanje v um etnostnem  in hitrostnem  drsanju. 
Curling bi potekal v Rušah.

Primer Zakopan
Da univerzijada ne bi bila enkrat
ni dogodek, ki bi potem ostal le lep 
spomin, je treba čas deliti na dva de
la -  do dogodka in po njem. Nedvo
mno se bo imel Maribor do leta 2011 
priložnost promovirati po vsem sve
tu. Prikazati ga je potrebno kot loka
cijo, kjer se da kvalitetno preživeti 
prosti čas. Da je primeren prostor za 
študij in kjer lahko univerzitetni pro
fesor najde svojo priložnost. Maribor 
bi do leta 2011 dobil večjo kakovost 
življenja, saj bi bile investicije gonilo 
celotnega mesta. Turizem bi stopil z 
večjim korakom, kar bi imelo posle
dice v razvoju gospodarstva. Ta pa
noga se sicer razvija, a bi s pridobit
vijo univerzijade celotno zadevo dali 
kar eno prestavo višje.

»Razvili bi šport za vse, ker bi ime-

Leta 2001 so na univerzijadi športn iki spali po  vojaš
nicah, zdaj pa so Zakopane postale m ondeni zimsko- 
turistični center.
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minuta odmora

Jankovič ni vsemogoč
Lo ka ln e  vo litve  v L ju b l ja n i  so r a z b u r k a le  S loven ijo  na d rž a v n i  ra v n i .  
K o n tro v e rzn i  Z o ra n  Jan ko v ič  je posta l ž u p a n ,  v š p o r tn e m  ž a rg o n u  se 
je p o ig ra l  s te k m e c i  in z a n e s l j iv o  z m a g a l .

Torina
>

F o to : A le š  G je rk e š

li priložnost, da bi šport štiri leta pro
movirali mladim. Verjamem, da bi se 
veliko mladih odločilo za ukvarjanje s 
športom. Treba bo postaviti konkret
ne cilje, kaj želimo doseči v turizmu, 
športu in na drugih področjih,« do
daja Pučnik in pravi, da bi se bilo ne
smiselno pripravljati zgolj na ta do
godek, ampak nujno razmišljati o 
času po letu 2011. Omenil je pri
mer poljskih Zakopan. Leta 2001 so 
na univerzijadi športniki spali po vo
jašnicah, zdaj pa so Zakopane posta
le mondeni zimsko-turistični center. 
Univerzijada je priložnost, in če jo v 
Mariboru dobijo, bo na vseh skupaj 
velika odgovornost, da jo tudi pri
merno izkoristijo.

S T R O Š K I

Univerzijada je projekt celotne 
Slovenije, ki bi ga leta 2011 
izpe lja li v M ariboru . Stroški 
bodo nedvomno visoki, okvi
rni izračun kaže, da bi izpe
ljava dogodka (brez izgradnje  
nočitvenih kapacitet in šport
nih objektov) stala 10 m ilijo 
nov evrov. Finančna konstruk
cija je nare jena. Večino bi po
krilo država, obstajajo še dru
gi finančni viri, m ednje sodijo 
sponzorji in televizijske pra
vice. Učinki bi bili posredni in 
neposredni. Izračun kaže, da 
bi država hitro povrnila vložek  
skozi davke, kar pom eni, da 
tveganje ne bi bilo veliko.

O č itn o  je b ilo  p reb iva lcem  p resto ln ice  
d o vo lj p o lit ič n ih  ige r in so se tako  re

koč p leb isc ita rno  o d lo č ili za sprem em be. 
Te ak tua ln i ob lasti niso všeč, a L jub ljančane 
bo lj skrbi lastno m esto. Za to  ne čud i, da ga 
je p odp rla  kopica znan ih  preb iva lcev in m ož 
iz špo rtne  sfere. Predvsem sledn ji v Jankovi
ču v id ijo  žarek upan ja , da bo L jub ljana d o h i
tela Prago, V iln ius, Rigo in d ruge  p resto ln ice  
novih  č lan ih  Evropske un ije , ki so poskrbe le  
za šp o rtn o  in fra s tru k tu ro  in k jer je obisk ve
lik ih  šp o rtn ih  p rire d ite v  stvar prestiža. L jub 
ljana p rem ore  zgo lj razpadajoč i Bežigrad in 
zastareli T ivo li, le rokom etašice  Krim a in ko 
šarkarji O lim p ije  poskrb ijo  za ž ivahnost na 
tr ib u n a h . Vse d ru g o  je ena velika žalost.

In ravno pri košarkarjih  lahko p ričaku je 
m o, da se bod o  v času Jankovičevega župa
novanja  lom ila  kop ja . V skoraj šestih dese
tle tjih  obsto ja  je b ila  O lim p ija  vselej lju b lje n 
ka p o lit ič n ih  e lit, obisk tekem  pa p rim eren  
tre n u te k  b it i v iden . Š portn ik i so z ig ran jem  
za O lim p ijo  d o b ili p r ilo žn o s t za d ružbeno  
uve ljavitev, in čeprav v »svinčenih« časih ni 
b ilo  to lik o  denarja , so tedan ji ve ljaki poskr
beli za vsakogar.

A to  je le spom in , sedanjost tivo lskega li- 
gaša ni rožnata . D o lgov i v is ijo  ko t D em okle- 
jev meč, p rav ih  rešitev ni. Vse skupaj sp o m i
nja na gašenje požara, saj ni eno tne  s tra te 
g ije . M edn je  sodi poteza m in is tra  za šolstvo 
iz špo rt M ilana  Zvera, ki je p red  le tom  dn i z 
do m a č im i p o d je tji, ki so v lasti države, O lim 
p ijo  iz trga l iz p rim eža spornega M o d u l g ro - 
upa. Poteza je pohva lna , toda  brez v iz ije , ka
ko san ira ti vprašanje O lim p ije . Zda jšn ji p o 
k ro v ite lji d o lg u je jo  p o g o dbene  zneske, ig 
ralci čakajo na plače, kar ni zg leden p rim e r

za m ladega košarkarja, ki bi rad igra l v v r
hunskem  k lubu .

N ačrtovan i le tn i p ro račun  v v iš in i š tirih  
m ilijo n o v  evrov je za slovenske špo rtne  raz
mere ve lik , a ni nedosegljiv . Jankovič lah
ko o b lju b i p om oč  pri iskanju tra jn ih  v irov, 
vendar so strateški p a rtn e rji z m ošn jičk i de
narja v rokah n jegov ih  p o lit ič n ih  n a sp ro tn i
kov. Sta se obe stran i znašli v pa t po loža ju , 
še preden se je začel d ia log? V tem  tre n u t
ku da, a bosta km alu u g o to v ili, da m ora ta  iti 
skupaj z roko  v roki. Na eno p o m e m b n o  za
devo ne sm em o p o za b iti. O lim p ija  ima za
g o to v lje n  po loža j v e v ro lig i do  leta 2009 . Do 
takra t pa bodo  m ora li rešiti vprašanje d v o 
rane. V odstvo ULEB se je o d lo č ilo , da bodo  
v p restižnem  tekm ovan ju  ig ra li le tis ti k lub i, 
ki bod o  im e li dvo rano  za 10 .000  g ledalcev. 
Časa je m alo, Jankovič pa n im a čarobne  pa
lice, v svojem  m anda tu  pa lahko p ričaku je  
m etan je  po len  pod noge, čeprav im a večino  
v m estnem  svetu. Z g ra d iti s tad ion  in im e ti 
dvo rano  bi b il ve lik  p o d v ig .

Podoba O lim p ije  se nedvom no  prenaša na 
stanje košarke v naši državi. Če v o d iln i k lub 
ne de lu je , po te m  tu d i na d ru g ih  konc ih  d r
žave ne m o rem o  p ričakova ti uspešnih rezu l
ta tov. Pravšnji p rim e r je M aribo r, ko v m in u 
lem  letu v ig rah  z žogo  ni im el n iti enega d r 
žavnega prvaka. In ravno košarka, ki je s ka
kovos tn im i ig ra lc i v zadn jih  dese tle tjih  skr
bela za krep itev  O lim p ije , je dožive la  p o lo m . 
V un ive rz ite tn e m  m estu je kra ljica iger, ko t 
im e n u je jo  košarko, na o b ro b ju  ve lik ih  d o 
godkov. Ustreznega načrta razvoja v rh u n 
skega športa  ni, loka ln i ve ljak i pa se hva lijo  z 
g radn jam i šp o rtn ih  ob jektov. Vendar je o b 
je k t brez vsebine ko t te lo  brez duše.
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Med stepo in visokimi gorami

Sprehod po centru glovnego mesto Biškeka.

Pred stoletji se je na področja 
ob skrivnostnem jezeru lssyk- 
Tul preselil narod, iz katerega 
so nastali Kirgizi. Pravzaprav 
je kirgiški narod sestavljen iz 
40  plemen, Kirgiz namreč po
meni štirideset. Dežela gora, 
rek in jezer, dežela, kjer ljudje 
že vedno živijo v jurtah.

BORIS STRMŠEK

Spanec mi leze na oči, ko nas pre
metava po luknjastih cestah. 
Sem že navajen divjih cest iz Hi

malaje in južne Amerike, pa mi tudi 
tokratna vožnja z rohnečim tovornja
kom ne dela kakšnih posebnih težav. 
Pravzaprav bi temu lahko rekli »po

tniški tovornjak«, saj je bila za vozni
ško kabino še posebej potniška kabi
na, vse skupaj pa je bilo izredno oja
čano ter vzmeteno in naš šofer Viktor 
je brez kakšnih posebnih težav, vsaj 
zanj, vodil šestkolesnega Kamaza gor 
in dol čez prelaze proti Alayski dolini.

Bili smo nekje med stepskimi in gor
skimi področji osrednje Azije, nekje 
med starim trgovskim središčem Oš 
in okoli 3000 m visoko ter razpoteg
njeno Alaysko dolino, nad katero so se 
dvigale gore, ki so bile naš cilj. Pokra
jina se kar ni mogla odločiti, ali bi bila 
puščava ali zelena travnata stepa. Si
cer pa je s hribov teklo navzdol veli
ko potokov in rečic ter je zaradi obilice 
vode vseeno prevladala zelena barva. 
Iz doline je cesta spet zavila navzgor, 
razgledi so se daljšali in kmalu smo se 
znašli na vrhu prelaza Talžyk 3615 m 
visoko. Škoda, da so nebo prekrivali 
sivi oblaki, saj bi sicer v daljavi verjet
no lahko videli verigo Zaalayskih go
ra, ki predstavljajo severno stran gor
stva Pamir.

Propadli socializem
Najbolj pogosto vprašanje, ki sem ga 
bil deležen pred odhodom v Kirgizi
jo oziroma uradno Republiko Kirgi
zijo, je bilo predvsem -  kje pa je to? 
Tam nekje blizu Kitajske, sem običaj
no odgovoril, ker je vsem menda pre
cej bolj jasno, kje je Kitajska. Dokler ni
sem sklenil, da bom zadevo preciziral, 
da bo manj nejasnosti. Kirgizija ali tudi 
Kirgizistan leži med Tadžikistanom na 
jugu, Uzbekistanom na zahodu, Ka
zahstanom na severu in Kitajsko na ju
govzhodu. Na drugi strani Tadžikista
na oziroma nekaj sto kilometrov stran 
je že Afganistan. To je sicer precej bolj

natančno določena lega skoraj deset
krat večje države od Slovenije, vendar 
pa kar nekako nejasno oddaljena. To
rej -  okoli 5000 km proti jugovzhodu. 
Vse ostalo pa je zares nepredstavljivo, 
dokler dežele ne obiščeš. Tako smo bili 
ob prihodu na letališče v glavnem me
stu Biškeku postavljeni v povsem dru
gačen svet. Pravzaprav svet, ki smo ga 
nekoč v blagi obliki poznali tudi sami. 
Ostanki socializma so še vedno vidni. 
Carinik z ogromno šapko na glavi, od
prta uniforma, zdolgočasen pogled, 
pravzaprav bi rekel povsem ruski iz- 
gled. Vizuma za Kirgizijo Slovenci ne 
potrebujemo, tako da kakšnih poseb
nih težav nismo imeli. Le ura prihoda 
nam je delala nekaj težav, saj smo pri
leteli iz Istanbula v Biškek ob enih po
noči in nato smo zaradi štiriurnega ča
sovnega zamika kar obsedeli v hotel
skem baru in spoznavali Baltiko, tam
kajšnje najbolj običajno pivo. Pri nas je 
bil namreč šele večer in prav tako čas 
za kakšno pivo.

Ko smo se z letališča, kjer nas je pri
čakala simpatična Dina, ki bi jo lahko 
opisal kot postavno Rusinjo z mon
golskih pridihom, peljali s kombijem 
v center mesta, se mi je ves čas zdelo, 
da se vozimo nekje po deželi. Stavbe 
so bile redko opazne, tudi po osvet
ljenih avenijah. Mesto je namreč zgra
jeno v tistem tipičnem sovjetskem sti
lu. Široke ulice z zelenjem ob straneh 
in nikjer visokih stavb oziroma stolp-

N e k a j  s t a t i s t i k e  o K i r g i z i j i

V 1 9 8 .4 0 0  km i veliki državi živi nekaj čez 5 m ilijonov prebivalcev. 
Glavno mesto je Biškek (Bishkek, prej im enovan Frunze). 95  
% dežele je nad 1000 m nadm orske višine, dežela je pretežno  
gorata, najvišji vrh pa je Pik Pobeda (7 4 4 0  m ) na m eji s Kitajsko. 
Kirgizi predstavljajo čez polovico prebivalstva, 18 % je Rusov, 11 % 
Uzbekov, nekaj pa še drugih narodov. Dve tre tjin i prebivalstva je 
km ečkega. Uradna jezika sta kirg izijski in ruski. Večina Kirgizov je 
m uslim anske vere, ostali del prebivalstva je večinoma pravoslavne 
vere. K irgizija je razdeljena na 6 adm inistrativn ih regij in glavno  
regijo okoli Biškeka. Do leta 1991 je bila del Sovjetske zveze, nato 
pa je po razglasitvi neodvisnosti leta 1991 postala članica Skupnosti 
neodvisnih držav. Leta 1993 je kot prva država v Centralni Aziji 
pridobila dem okratično vladno institucijo, 75-članski parlam ent je 
izvoljen za obdobje 5 let, prav tako pa ljudje na volitvah izb irajo  
predsednika, njegov m andat je tudi 5 let. Leta 1998 je bila K irgizija  
prva država nekdanje Sovjetske zveze, ki je bila sprejeta v Svetovno 
trgovinsko organizacijo (W T 0 ). Država je bogata z rudn inam i, nafto  
in zem eljskim  plinom . Zelo je razvito km etijstvo, živ inoreja tem elji 
na vzreji ovac, koz, goveda in konjev, glavni poljedelski produkti pa 
so bom baž, krom pir, sladkorna pesa, tobak, različne vrste zelenjave  
in sadja, razvito je tudi vinogradništvo. Največji gospodarski 
partnerji so države bivše Sovjetske zveze in Kitajska. Denarna enota 
je som, ki je vreden približno 5 slovenskih tolarjev. 1 am eriški dolar 
je vreden okoli 40  somov, 1 evro pa nekaj nad 50 somov. Dežela  
je varna za potovanja, turizem  je v vzponu, najbolj pa je razvit 
gorniški turizem  v Pam irju in Tien Šanu.
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nic. Veliki in prazni trgi, ki so večino
ma okrašeni le s kakšnimi spomeniki, 
od katerih jih vsaj polovica spominja 
na oktobrsko revolucijo in čase Sov
jetske zveze. Celo okoli 15 metrov vi
sok kip Lenina smo še videli v središču 
mesta. Človek se kar izgubi na teh uli
cah in trgih, verjetno so jih delali pred
vsem za vojaške parade. Ali pa zato, da 
bi tanki lažje vozili po mestu, smo po
skušali razmišljati po boljševistično. Pa 
kakorkoli, po svoje je zanimivo, propa
dli socializem pač, ki se ga država očit
no ne sramuje, saj po osamosvojitvi 
niso zapadli v »odstranjevalsko mrzli
co« kakor marsikje drugje. Sem pa bil 
presenečen, saj skoraj nikjer nisem vi
del mošeje ali cerkve, očitno je tudi to 
ostanek boljševiških časov.

Jurte, polja in gore
Prvo jutro sem se z okna prijaznega 
hotela na robu mesta zazrl čez zele
ne ravnine proti zasneženim goram, 
za katere sem ocenil, da so visoke kar 
precej čez 4000 metrov. Dežela je pre
cej gorata, med gorami pa se vleče
jo dolge in široke doline, povezane z 
visokimi prelazi, preko katerih boste 
morali prisopihati, če se boste odlo
čili za zemeljski prevoz dalje po deže
li. Nas je pot vodila do starega trgov
skega mesta Oš, do katerega vodi po 
pripovedovanju moje sopotnice na le
talu, črnolase Kirgizijke srednjih let, ki 
je presenetljivo poznala Slovenijo in že 
obiskala Ljubljano, kar solidna cesta. 
Kljub vsemu smo se odločili za letalo, s 
katerim smo si precej skrajšali pot, del 
dežele pa ogledali iz ptičje perspekti
ve. Ter skoraj izgubili oči, ko smo vide
li, koliko gora premore dežela ob dej
stvu, da je kljub vsemu veliko obdela
nih površin. Polja in gore, gore in pol
ja ... Velikih mest razen Biškeka in Oša 
ni, tudi zaradi zgodovine, saj so Kirgizi 
veljali za nomadski narod in so se tež
ko ustalili. Še danes jih veliko živi sila

preprosto in v jurtah, nekakšnih velikih 
okroglih šotorih, kakor pred več sto in 
tisoč leti. Časi Sovjetske zveze so pov
zročili rast mest, ki s svojo socialistič
no podobo kar nekoliko kazijo podo
bo dežele, vendar je pomembno, da 
so ljudje prijazni in jih celo razumemo 
nekaj, ker govorijo večinoma rusko. 
Tako nam na velikih bazarjih oziroma 
tržnicah ni bilo težko barantati za vse, 
kar smo hoteli kupiti. To je tukaj že del 
tradicije. Tudi cirilice smo se hitro na
vadili, nekaj sem se je še spomnil iz ča
sov nekdanje Jugoslavije.

Sicer pa vas do ogromnega jezera 
lssyk-Kul lahko zapelje tudi železnica, 
če vam vijugaste ceste niso pogodu. 
Dina mi je omenila, da organizirajo 
tudi kolesarska potepanja po Kirgizi
ji, za kar je seveda treba imeti tudi ne
kaj kondicije in kolesarskih izkušenj, saj 
so stranske ceste vseeno bližje off-road 
terenu. Verjetno pa je najbolj naraven 
transport konj, brez katerega si je živ
ljenje Kirgizov skozi zgodovino težko 
zamisliti. Izven mest sem jih videl veli
ko, okoli vsake jurte se jih je paslo ne
kaj. Veliko je kobil, saj je tukaj še vedno 
nadvse cenjeno kobilje mleko, redkeje 
pa sem videl krave.

Iz Mongolije 
zaradi Džingiskana
Oš je vsekakor po videzu že nekoliko 
bližje predhodnim predstavam o de
želi, nekdanji socializem je pustil neko
liko manj sledi. Skoraj ves dan smo se 
potepali po bazarju, kjer sem bil nad
vse presenečen nad raznovrstno po
nudbo sadja in zelenjave. Seveda, saj 
je dežela zares vzorno obdelana tam, 
kjer je to  mogoče. Oblačila in vsa osta
la krama, ki jo ponujajo tam, pravza
prav vse od šivanke do avtomobilov, 
pa je večinoma kitajskega izvora ter te
mu primerno tudi poceni. Na ulicah je 
vozni park sila pisan, moderni marce- 
desi in audiji se mešajo s starimi volga-

mi in obveznimi ladami.Vsekakor pa 
smo bili tudi mi vselej deležni pozor
nosti, saj turistov ni prav veliko. Sem 
pa bil presenečen, da so takoj vede
li, da smo alpinisti, ko smo omenili, da 
gremo na Pik Lenin, čez sedem tisoč 
metrov visoko goro na meji med Kir
gizijo in Tadžikistanom.

Z nami je pod Pik Lenin šla tudi Mi
ra iz Biškeka, ki je bila sicer profesorica 
angleščine. Bile so počitnice in v baz
nih taborih pod gorami se je dalo za
služiti, saj je bilo v tem času tam naj
več turistov in gornikov. Agencije so 
vselej potrebovale pomoč. Študentka 
prava Nastya iz Oša je povedala, da si 
bo tako lahko plačala pot v Sankt Pet
erburg, kjer bo nadaljevala študij. Oš 
se ji je zdel dolgočasno mesto in ra
da bi videla svet, si razširila obzorja, 
šla ven iz te še vedno precej zaostale 
dežele. Podobno je razmišljalo precej 
mladih, ki smo jih srečali. Eni so bili v 
gorah zaradi ljubezni do njih, drugi za
to, da bi ubežali dolgočasnemu življe
nju v mestih. Ja, mi pa sem prihajamo 
predvsem zato, ker še ni vse povsem 
skomercializirano in da ubežimo tem
pu moderne potrošniške družbe. Mo
goče pa je v nas nekaj nomadske kr
vi in se moramo vselej seliti, sicer smo 
nesrečni. Tako so se predniki Kirgizov 
preselili sem med 12. in 13. stoletjem 
iz zahodne Mongolije, kjer so živeli že 
vsaj 15 stoletij. Ko so premagali Ujgur
sko cesarstvo, pod katerim so bili nekaj 
časa, ter končno ustanovili svojo drža
vo, je začel Džingiskan s svojimi osva
jalskimi pohodi, ki so pomenila pravo 
opustošenje in s tem posledično selit
ve narodov. Na področju sedanje Kir
gizije so se mešala mongolska in tur
ška plemena in iz njih so nastali sedanji 
Kirgizi. Nato je svoje pridala še stolet
na ruska nadvlada na tem področju. 
Prav zato so prebivalci zelo različni, od 
povsem mongolskega videza pa vse 
do čistih Rusov. A tukaj, vsaj tak ob

čutek sem dobil, to ni pomembno, ni 
kakšnih posebnih razlik med narodi.

Od vrhov proti 
zelenim livadam
Kirgizija, v kateri je dokaj stabilna po
litična situacija, je skupaj z Uzbekista
nom in Kazahstanom izredno zanimi
va turistična oziroma popotniška desti- 
nacija, kjer je potekala nekoč »svilnata 
cesta«. Ker ima veliko gora, predvsem 
sta pomembni gorstvi Pamir (Pik Le
nin -  7134 m) na jugu in Tien Šan na 
vzhodu (Pik Pobedy -  7439 m, Khan 
Tengri -  7010 m), se za obisk Kirgizi
je odloča predvsem veliko gornikov, a 
tudi povsem običajni popotniki bodo 
zagotovo navdušeni nad lepoto deže
le in tamkajšnjimi ljudmi.

Ko sem sedel na vrhu Pik Lenina ter 
čakal na dve postavi, ki sta mi poča
si sledili, sem občudoval razglede. Na 
eni strani skoraj nepregledna vrsta vr
hov, ki so se izgubljali nekam tja proti 
Karakorumu in Himalaji, na drugi stra
ni je dolg ledenik kot avtocesta vodil 
proti zelenim dolinam. Redek zrak, s 
katerim se je poigraval veter, ni dovo
lil kakšnega hitrega gibanja. Z eno no
go smo stali v Tadžikistanu, z drugo pa 
v Kirgiziji. Stisnili smo si roke in poča
si nas je korak odnesel navzdol proti 
ledenikom in dalje proti klobučevina- 
stim jurtam, proti novim prijateljem, ki 
so nas pričakali s širokimi nasmehi in s 
katerimi smo nazdravili z obvezno ru
sko vodko. In zvečer ob spremljavi ki
tare ter pesmi zrli navzgor proti tiso
čerim zvezdam, ki so se prižigale nad 
Kirgizijo. Čez tri dni sem s konjskega 
hrbta dolgo mahal nazaj, nato pa me 
je močna žival odnesla čez gruščnata 
pobočja proti zelenim livadam, kjer 
so nas pozdravile cvetice in žvižga
joči svizci. In nasmeški otrok s črnimi 
očkami, ki so na majhnih osličkih stali 
pred jurtami in zvedavo opazovali na
še ožgane obraze.

Cisterna z vodo nam enjeno mestnim zelenicam. Bazar v Ošu ponuja prav vse.
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zapisi iz mrtvega doma

Balkanska gnoza
DR. S A M IR  OSMANČEVIČ, GRADEC  
PREVOD: DARINKO KORESJACKS

Po svojem pojmovno-scienti- 
fističnem naboju spada »re
ligijski univerzalizem« v kor

pus sintagem, ki zvenijo, kot da bi 
bile preprosto iztrgane iz konkret
ne zgodovine človeštva. Če pa pri
sluhnemo globoko nemočnemu ob
upu, ki šepeta izza te navidezne m i
selne kombinatorike, se pred nami 
odpre brezno nekega enkratnega 
vprašanja, odgovor na katero bi sko
raj vsem elementom svetovne zgo
dovine dal popolnoma nov smisel
-  če jih že ne bi v temeljih spreme
nil. Hkrati zastrašujoče enostavno in 
grozeče pomembno vprašanje se 
glasi: ali je mogoč Bog vseh ljudi? In 
kakšen bi ta Bog mogel in moral b i
ti, da bi ga iz svojega cinično kratko
trajnega Daseina lahko sprejelo vsa
ko človeško bitje?

Der Gott aller Menschen
Vprašanje, o katerem je govor, je v 
tej obliki pred nekaj leti postavil so
dobni avstrijski filozof Peter Strasser, 
ki je v knjigi Der G ott aller Mensc
hen preizkušal možne odgovore s 
celega niza diferenciranih aspektov. 
Začenši od problema skeptične reli
gioznosti in prihodnosti religiozne
ga občutenja nasploh, Strasser svo
je nehlinjeno tavanje in iskanje opo
rnih točk začenja s Hesiodovo Teo- 
gonijo in z brezbrižno lahkotnostjo, 
s katero se Hesiod enostavno izogne 
vprašanju stvarjenja ex nihilo: kaos 
in za njim preprosto svet. Strasser iz
-  v niansah zares originalne -  skep
tične perspektive preizprašuje idea
lizme in racionalizme in materializ
me, slučaj in nujnost, notranjo logi
ko absolutnega, podaja se v dialog 
s sodobno fiziko in pretehtava teo
loško kompatibilnost Big Banga in 
Stvarjenja. Jasno, da nikjer ne najde
mo enoznačnega odgovora na po
stavljeno vprašanje, se pa zato sre
čujemo z obetajočim i ugotovitva
mi: »Nič ne vemo o večnem življe
nju. Vemo pa, da kot tvorci pripa
damo brezčasnemu. Pripadamo Bo
gu. Smemo se torej nadejati, da ne 
bomo predani večni noči. To upa

nje religioznosti je vseobsegajoče. 
Na koncu bo vse pri Bogu ali pa se 
nič še nikdar niti ni zares začelo. Ce
lotno ustvarjenje sveta bi torej bilo 
zgrešeno, nič drugega kot brezsub- 
stančni sen nekega demona, a wic- 
ked illusion of light.«

To čudno postmoderno metafi
ziko Strasser v drugem delu knjige 
nato vrača na teren zgodovine. Sle
dijo Simone Weil, Hans Jonas, Carl 
Schmitt, Nietzsche. Vsi so, prosto
voljno ali ne, potegnjeni v vrtinec 
vprašanja, ki so ga, kakor pozablje
no Heideggerjevo bit, izbrisale iz 
uma skoraj vse sodobne religije in 
na njih utemeljene kulture, ki jih ta
ko površno in irelevantno reprezen- 
tirajo prvoborci aktualnega neolibe- 
ralističnega in neoimperialističnega 
Kulturkampfa.

Grožnja in obljuba
Starejše bralce Katedre želim spom
niti na motiv, s katerim sem se bil v 
variacijah ukvarjal neposredno pred 
vojno, ki je v devetdesetih sledila na 
Balkanu: na možnost, da skoraj do 
kvadratnega metra natančno dolo
čimo presečišče treh svetovnih reli
gij. Takrat sem, resnici na ljubo, na 
nek način pričeval le o ponotranjeni 
grožnji, ki jo je nosil v sebi omenjeni 
kvadratni meter. In pri tem vztrajno 
in slepo pozabljal na Hdlderlinovo 
tezo o semenu rešitve. Ker, ne po
zabimo: »Na koncu bo vse pri Bogu 
ali pa se nič še nikdar niti ni zares za
čelo.« Pa ne samo to. Prav na pros
torih, kot je tisti, od koder prihajam 
sam, prihaja do holderlinovskega 
reševanja ideje Boga vseh ljudi, ta
ko enostavne, razumljive, sprejem
ljive vsakemu mislečemu in umira
jočemu subjektu. Lepota in straho
ta grožnje počivata na veličastnosti 
obljube. Prav na prostorih, kot je t i
sti, od koder tudi sam prihajam, de- 
struirajo, da bi -  ne da bi to  sploh 
vedeli -  čimbolj prepričljivo dokaza
li nesmiselnost rušenja. Kdo ni ob
čutil te blasfemične brezsmiselnosti 
pred prizorom porušenih tisočletnih 
Buddhinih kipov? Le kdo v balkan
skem purgatoriju ni občutil tihe pri
sotnosti Boga vseh ljudi, tistega, ki 
se še ni naselil na East Riverju, ki pa 
svojo obupano prisotnost razodeva

v erupcijah: Balkan, Grozni, Ground 
Zero, Irak. Najbolj jasno torej prav 
tam, kjer si ljudje drznejo trd iti, da 
vedo, kdo je »njihov« Bog.

Konsenz
Strasser je, recimo na koncu, v svo
jem delu povzel zgodbo o angle
ški Judinji, ki je tam nekje leta šti
rideset in nekaj prostovoljno odšla 
v koncentracijsko taborišče. Da bi 
dala Bogu priložnost, da naposled 
nekaj stori. Da bi tako izprovocira- 
la božje posredovanje, tako zaradi 
nedolžnih žrtev kot tudi zaradi ide
je človečnosti nasploh. Posredova
nja ni izsilila (morda so bili rabini v 
Auschvvitzu že prej sklenili, da Boga 
pravzaprav sploh ni), je pa s svojo 
gesto rešila košček humanega eks- 
istiranja. In tako rekoč neposredno 
sodelovala pri pripravi vprašanja, s 
katerim smo začeli. Prostor, s katere
ga prihajam sam, počne nekaj prav

takšnega. Presega samega sebe, po
ziva k premišljanju, ne toliko o mož
nosti sobivanja več različnih Bogov, 
kot o možnosti konsenza o m inim al
nih lastnostih enega edinega, ki bi 
torej zagotovo posegal v dogajanje 
humanega v človeški zgodovini. In 
ki bi omenjeno angleško Judinjo re
šil tako, da koncentracijskega tabo
rišča sploh ne bi bilo.

Fanatizem -  verski ali ideološki, 
vseeno -  je najmočnejši tam, kjer za
stopana vsebina, objekt, ni posredo
vana s subjektom, kjer se veruje brez 
vere, boji brez strahu in misli brez 
mišljenja. Morda so gnostiki z začet
ka zgodovine krščanstva prav zato 
skonstruirali drugega, dobrega Bo
ga (Boga vseh ljudi?), ki s tem našim 
svetom -  svetom po subjektu nepo- 
sredovanega Boga -  nima nikakršne 
zveze. Morda so tudi oni, kdo bi ve
del, prišli s prostora, kakršen je tisti, 
s katerega tudi sam prihajam.
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platno

Hočemo samopotrditev!
V zadn jem  letu smo doživeli nekaj povratkov in izkopov  
iz zgodovine slovenske rockovske glasbe. Septembra  
se je spet zbrala  skupina Buldožer, brez M arka  Breclja, 
in izdala  škatlo vseh a lbum ov Lik i djelo. M a ja  je izšla 
kompilacija Pankrti 2 0 0 6  z obdelavam i Pankrtov.
IGOR BAŠIN

Na njeni promociji v Gali ha
li na Metelkovi v Ljubljani so 
nenapovedano nastopili v iz

vorni postavi, le Dušan Žiberna je po 
nesreči izostal. K spontanemu nasto
pu so bili pevec Peter Lovšin, basist 
Boris Kramberger, bobnar Slave Col
narič ter prva kitarista Bogo Pretnar in 
Mitja Prijatelj spodbujeni tudi z doku
mentarcem Glasba je časovna umet
nost o njihovi plošči Dolgcajt, ki je do
živel premiero istega tedna v maju. 
Oktobra so se zbrali člani ljubljanske 
post-punkovske skupine VIA Ofenziva 
in po triindvajsetih letih »zadnjič in ni
koli več« zaigrali šest izbranih skladb 
ob izidu retrospektivne plošče. Nave
denim primerom prištejmo vsaj še po
novni shod Lačnega Franza in Prepo
rod, govorice o ponovnem združenju 
Belih vran. Z vsem skupaj smo se pri
ključili svetovnemu valu odkrivanja, 
oživljanja in razkrivanja (polpreteklo
sti ter dodali svoje kamenčke v global
ni mozaik popularne glasbe. Poraja pa 
se vprašanje, ali naj razumemo vse te 
vrnitve in arhivske izdaje kot nostal
gično podoživljanje preteklih časov 
ali jih je morda bolje oznaniti kot pri
spevek k ohranjanju zgodovinskega

spomina. Kot soavtor LP filma Glas
ba je časovna umetnost -  Pankrti/ 
Dolgcajt lahko zatrdim, da smo se 
spustili v projekt brez kančka nostal
gije. Nihče od ustvarjalcev ni intimno 
povezan z njimi. Naš osnovni namen 
je (bil) predstaviti legendarno, kultno 
slovensko ploščo v realnem času traja
nja plošče, kar tempira dinamiko for
matiranega filma. Dolgcajt je le ena 
velika plošča iz naše rockovske disko

grafije. Na našem delovnem spisku so 
še Pljuni istini u oči Buldožerjev, Od- 
potovanja Tomaža Pengova, Cockta- 
il Marka Breclja, kompilacija Hard Co- 
re Ljubljana. Seveda so še drugi biseri 
naše popularne glasbe, npr. Borghe- 
sia, Laibach, Videosex, Martin Krpan, 
Pomaranča, Avtomobili, September, 
Mladi levi, Kameleoni in številni dru
gi. Vsak zase govori svojo zgodbo, v

medsebojni korelaciji pa nam odkri
vajo svetle in temne plati naše glas
bene scene.

Skupina Buldožerje kot antipol sku
pine Bijelo dugme bruhala po socia
lističnem kulturno-družbenem esta- 
blišmentu in naredila lom scene na 
mainstream in underground. Nena
črtno je vplivala na generacijo, ki ji je 
sledila. Njen sarkazem so Pankrti eks- 
travertirali z nabrito punkovsko ener
gijo. Na njo se je navlekla mularija s 
preloma sedemdesetih v osemdeseta 
leta. Pankrti so bili po besedah Borisa 
Leinerja iz Azre detonator, vendar, kot 
poudarja, se prahu ne da detonirati. 
Prava eksplozivna masa se je zadrže
vala v Zagrebu, Beogradu in na Reki, 
kjer je bila kritična masa skupin, ki je 
samo čakala. Pankrti so to premaknili.

Avtentična barvitost in družbena kri
tičnost našega punka in novega vala 
je imela predhodnico v skupini Buldo
žer. Hrvaški glasbeni kritik Darko Gla
van je prepričan, da brez Buldožer in 
Pankrtov ne bi bilo mogoče vse tisto, 
kar se je zgodilo z Laibach. Seveda se 
ne da izogniti družbenemu kontek
stu glasbe, ki reflektira okolje in je zr
calo časa, vendar pa smo s pričevanji

skoraj šestdesetih sodobnikov Pankr
tov dobili v filmu o njihovem prven
cu vpogled, kako je zrasla ena genera
cija, kako je dobila spodbudo za last
no ustvarjalnost in tudi zakaj se je na 
prelomu sedemdesetih v osemdeseta 
leta pojavila jata mladih skupin. Esad 
Babačič iz VIA Ofenziva pravi: "Vsak je 
imel svoje travme, ki jih je moral opi
sati. Jaz sem imel čisto svoje."

Ljubljanski post-punkovski kvartet 
VIA Ofenziva je bil aktiven v zgod
njih osemdesetih letih in v treh letih 
delovanja je ugledal le kasetno izda
jo s skupino Čao pičke ter objavo treh 
skladb na legendarni kompilaciji 84 - 
48, ki je bila reizdana na cedeju skupaj 
s kompilacijama Novi punk val 1978 
- 80 in Lepo je ... Slovenski punk niso 
bili le Pankrti! Posnetki Berlinskega zi
du, Lublanskih psov, Grupe 92, Kuzel, 
Šunda, Indust-baga, Buldogov, Otrok 
socializma, OIKulta, Laibacha, Abbil- 
dungen Variete, 300.000 Verschidene 
Kravvalle in drugih so še danes balzam 
za ušesa. So krik generacije s konca se
demdesetih in ranih osemdesetih let. 
Tako kot so šli Pankrti naprej od skupi
ne Buldožer, je večina naštetih utirala 
pot naprej od Pankrtov. Prav to dela 
našo popularno glasbo tako slojevito. 
Tovrstne izdaje kot jo je nedavno doži
vela skupina VIA Ofenziva krepijo zgo
dovinski spomin in maličijo mite.

Mladostniški upor s staranjem po
samezne generacije slej kot prej poje
nja. Tisti, ki so morda pričakovali kak
šen poseben eksces skupine Buldožer 
na koncertu v Križankah, so prej no
stalgični kot realistični. Če pogreša
jo med mladimi skupinami njihovo 
izpoved, njihov krik, njihov upor, pa 
je drugo vprašanje. Ampak, ali so pri
pravljeni nanj, ali so ga pripravljeni ra
zumeti?

Danes na razpršeni glasbeni sceni 
manjka integrator, manjka detonator. 
Preteklost to ne more biti. Odpiranje 
arhivov in objavljanje, pričevanja so
dobnikov so pomemben prispevek k 
našemu zgodovinopisju. Gre za do
bro in celo nevarno učno čtivo. Ven
dar pa je realnost nekoliko drugačna. 
Po projekcijah LP filma Glasba je časo
vna umetnost -  Pankrti/Dolgcajt sem 
kot njegov soavtor slišal povsem neu
mesten očitek, da z njim nismo zani- 
mirali mlade publike. Še bolj pa sem 
bil zgrožen, ko sem ugotovil, da se 
pravzaprav na naš film ni oglasil niti 
en glasbeni (!) kritik. Dokler ne bomo 
znali (o)ceniti in (o)vrednotiti naše za
puščine popularne glasbe in jo znali 
reflektirati v sodobnem času, bo Ja
nez, kranjski Janez, še vedno hotel sa
mopotrditev.

Kot soavtor LP filmo Glasbo je časovna umetnost -  
Pankrti/Dolgcajt lahko zatrdim, da smo se spustili v projekt 
brez kančka nostalgije.

K A T E D R A 3 5



kultura PISE: IG O R BASIN

Have a Little Faith
(Cheap Lullaby, 2 0 0 6 )

l ie l iB avs

BELLRAYS

Via Ofenziva

VIA OFENZIVA

Blood Mounfain

Vražje spolirana plošča je nov ko
rak v karieri skupine, katere rde
ča nit je eksplozivna in an gaž ira 
na mešanica soula in rocka. Na 
čelu stoji karizm atična Lisa Keka- 
ula kot m arkantna Aretha Fran
klin . Skupina ji je zvesta kot pes. 
Z m ojstrskim  občutkom so sku
paj z lili Curtisa M ayfie lda in MC5. 
Najbolj spoliranem u album u do
slej niso odgriznili niti ščepca vro
če energ ije . Bellrays ne delajo  
kompromisov.

VIA Ofenziva zveni še danes sve
že. Post-punkovska vihra je histo
rično aktu a ln a . Glasbeni izda ji je 
dodan DVD s film om  Vsak otrok je 
lep, ko se rodi o Esadu Babačiču, 
ki je bil s socialno nabitim i bese
dili kričač m lade generacije ranih  
80-ih let. Ko bi se le današnji naj
stniki zgledovali in napaja li pri 
domačem avtentičnem  in orig i
nalnem , drznem  in oporečniškem  
uporu VIA Ofenziva in njihovih so
dobnikih.

Prebiranje 
med branjem
O d lom ek  iz dnevn ika  3 1 .1 2 .  2 0 9 9 :  Končno ta dan! V 
začetku leta sem se vpisal na čakalno  listo in redno  
odplačeval ne prav m a jh n e  obroke P lanetarn i zvezi,  
Oddelku za rešene pisane spom enike , in danes sem jo 
končno dobil iz zak lad n ice . Nič ne m o re  za m e n ja t i  te
ga už itka , tega srha, ki m e spre le tava , ko drž im  v roki 
pravi papir, še več, čisto zaresno Knjigo, nežno jo odpi
ram  ... ja, tu je, M a l la rm e je v  Pozdrav: »Ta nič, deviški 
stih iz pen, ki zdaj le kupo označuje ...«

DANICA GREGORČIČ

MASTODON

Mastodon so člen v z lati verigi 
m etala . Kot Voivod, Prong, Slayer 
in še kdo so brez žanrskih om e
jitev in prežvečenih šablon pre
stopili rubikon. Ob jek lenem , na
e lektrenem  in razdelanem  a lbu
mu Blood M ountain nam  z o la j
šanjem  uide iz ust vzhičen krik: 
»Da, še se delajo epohalni a lbu
m i!« Dodelanih presežkov je na 
pretek tako za pravoverne m eta l
ce kot tudi za tiste, ki jih privlači 
svetovljanstvo glasbe.

Return to Cookie Mountain

Odlomek iz dnevnika -  vsak
dan leta 2006: Pepelka

prebira in prebira v svojem 
temnem kotu, med množico nati
skanega, v pragozdu besed išče, za 
svojo skledico borne kaše, da bi od
krila nekaj, kar je presežek, tisto vsa
kokratno piko na i, ki jo zlobna ma
čeha zahteva, njeni prevzetni polse
stri pa vedno znova sejeta, kar pač 
nanese, vse tri pa hočejo le izbrano 
bleščavo, čisto zlato za izbranke, ob 
katerem bi celo najbolj cvetlične ta

piserije zbledele ...
Tako na tej utopično naivni špe

kulaciji sloni primera, ki izvira iz ver
jetnosti nasprotja, da se lahko v ne
kem obdobju obilje korenito spre
meni v pomanjkanje. Ko bomo mo
rali moledovati in drago plačevati t i 
sto, kar imamo sedaj v izobilju. Do
stopnost branja je prosto na razpo
lago in v uporabo prav vsakemu, da 
si lahko izbere, kar si le želi.

Zdajšnja poplava natiskanega ka
že na to, da se je vladar sveta Denar 
poročil s popularno in oboževano, 
mično gospodično Informacija, bi
vata pa v življenjskem okolju blefa 
vseh vrst. Skupaj ustvarjata popolno

vladavino, pod njunim vladanjem 
smo deležni množice tiskanega, elit
no gladkega, bog ne daj reciklirane
ga papirja, ki slika vse naj ... in nam 
vladarski par dovoli slediti lepotam 
praznine, v imenu splošne razgleda
nosti, trenda ali kar si pač prilepi kot 
vodilni moto. Pri tem je dobro, če se 
poslužimo funkcionalnega branja v 
obliki hitrega preleta strani.

Na srečo branje ni le slediti vse
mu natiskanemu, zgolj zato, da bi 
bili na tekočem z večinoma banal
nimi dogodki; branje je trenutek, ko 
se ti zgodi premik znotraj, ko nasto
pi nova pismenost, novo ločevanje 
med tem, kaj še služi namenu ali po
trebi in česa ne želiš več brati. V tem 
se brusi prava pismenost. Funkcio
nalna pismenost v praksi v glavnem 
pomeni, da moramo obvladovati 
predvsem vse mogoče birokratske 
poti, ovinke, postanke in, »če smo 
pismeni«, iz njih uspešno priti.

Rada bi navedla konkreten primer 
takšne funkcionalne pismenosti. Se 
je zgodilo, da sem morala v bolniš
nico, tako »od danes popoldan do 
pojutrišnjem zjutraj«. Pa sem dobi
la že ob posvetu dva obrazca in zlo-

A rhefon /N IK A  Records, 2 0 0 6

W * 4 i* 3

Inferscope, 2 0 0 6
Že uvodni korak s prvencem De- 
sperate Youth, Blood Thirsty Ba- 
bes pred dvem a letom a je dal ve
deti, da je TV On The Radio novo 
veliko im e. To se je potrdilo tudi z 
letošnjim  drugim  album om , s ka
terim  so naredili pretresljiv prese
žek. Večglasno petje je podkrep
ljeno z d inam ičnim i, plesnim i rit
mi, ki zabelijo  m elodije hrupa. 
Inventiven in inovativen pop iz
stopa iz povprečja in je naslada  

TV ON THE RADIO prve kategorije .
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ženko, da izpolnim; pri sprejemu 
sem dobila dva obrazca -  vprašal
nika (eden obojestranski), da izpol
nim; na oddelku pa me sestra zadr
ži, da izpolniva štiri obrazce. Na za
dnjem je bilo vprašanje, »kako se 
počutim«; med možnimi odgovori 
izberem »tesnobno«, dobim apau- 
rin in vse ostalo praktično prespim. 
Ker sem v tej stroki praktično nepis
mena, splošni podatki so pa itak na
pisani v kartoteki, bi mi lahko dali ta 
apaurin takoj, da bi prespala vse.

Tako, o funkcionalni pismeno
sti bi se lahko vprašali še marsikaj, 
tudi malo cinično -  zakaj? -  za za
dovoljevanje birokratskih poti je to 
pač nekaj, kar pomeni v veliki me
ri nadlogo. Čeprav navajam primer 
bolnišnice, ko mora res vsakogar še 
kako zanimati vse -  za kaj gre in kaj 
se dogaja in se bo zgodilo, ker z ne
vednostjo dejansko prineseš oko
li le samega sebe. V glavnem pa bi 
v strokovnih primerih moralo velja
ti zaupanje v stroko, ne pa slediti b i
rokratskim varovalkam. Se že skoraj 
kar paranoično varujemo drug pred 
drugim  s podpisovanjem izjav in po
dobnih reči.

Pravo nasprotje raznih birokrat
skih pretiravanj pa je dogodek, ob 
katerem sem bila, v svojem nepo
znavanju drugačnih socialnih oko
lij, čeprav le-to niti ni tako skromno, 
prav pretresena. Pred leti sem sredi 
mesta srečala starejšo žensko, za ka
tero sem se, precej po ovinkih, pre
pričala, da je v resnici popolnoma 
nepismena. Nisem mogla verjeti, da 
tu, sredi mesta, še živi kdo, ki ne zna 
brati in okolje očitno sprejema z v ti
si, z izgledom bankovcev vred. Če 
pustim ob strani vso sentimental
nost ali celo patetiko, si mislim, da bi 
se ta oseba zlahka naučila vsaj osnov 
branja, glede na to, koliko spretno
sti in iznajdljivosti potrebuje, da da
nes kot nepismena preživi in je nor
malno aktivna v svoji okolici. Verjet
no je v takšnem primeru največja te
žava kakšna čisto človeška ovira, ki ji 
ni dovolila prestopiti te meje. Vsee
no to ne omili spoznanja, da nismo 
tako razviti, kot se zdi.

Prav lepo bi bilo, če bi v okviru 
pismenosti dajali največji poudarek 
pomenu branja in vedno znova bra
nja, ki osreči z redkim vzklikom »oh, 
to  je tol«, prestavi v novo dimenzijo, 
ko se svet vidi vsaj malo širši, čeprav 
ne nujno lepši, ima pa zato ta bralec 
več možnosti, da svoj svet postavi v 
prijetnejše okvire. Dovolj pa je tudi 
dober občutek ob branju, ki še nekaj 
časa ostane.

recenzija

Zoran Feri«
SMRT DEKLICE Z VŽIGALICAMI

Zoran
Ferič

Sm rt deklice  
z vžigalicam i

Zoran Feric spada v tisto generacijo  hrvaških  
avtorjev (ro jen ih  v 6 0 .  le t ih ) ,  ki se je, tudi 
zavoljo  d ružben ih  razm er, o brn ila  vstran od 
uradn ih  um etn išk ih  institucij in sistema dr
žavnega  mecenstva, da p o m ež ikn e  m nožič
nem u bralcu in mu zagotovi: tu ka j se ti bo 
lepo godilo . L iteratura  se odpre žan rsk im  
s tra teg ijam  in l ite ra rn okrit ična  f losku la  po
ve, da se visoko začne m ešati z n izk im .

prevedel Tadej Čater VBZ, Ljubjana, 2 0 0 5

GREGOR LOZAR

V  roman Smrt deklice z vžigalice, ta sredozem
ski Twin Peaks, kot ga ustrezno označi spre
mna beseda, nas uvaja odlična in večkrat na

grajena kratka zgodba Angeli v prepovedanem pol
ožaju. Zdolgočaseni in do konca deziluzionirani pr
voosebni pripovedovalec se vrne na domači otok, 
da prisostvuje pogrebu prijateljeve hčerke. A ob beli 
krsti že kmalu ugotovi: Ker ima Bog pač rad ironijo, 
belina ni bila nikakršno naklučje; njen oče je namreč 
zvest navijač Hajduka, in kmalu doda: Boljše, da ti 
umre otrok, kot da beli izgubijo. Pogreb, ki je del 
metafore, drugi del je nogometna tekma, se lahko 
začne. Zvrsti se procesija čudn ih , g ro teskn ih  po 
jav, ki se začne z d uhovn ikom , ki iz p lonklis tka 
prebere im e našega angelčka, zaključi pa Tujski 
leg ionar, ki je pobegn il iz ps ih ia trične  b o ln išn i
ce, in zbran im  pove, da so deklico  razžagali z 
m o to rn o  žago, ker starši niso m og li p lačati o d 
kupn ine , čeprav je ta um rla  od levkem ije; tu  je 
še splet nenavadnih dogodkov, rec im o ža lu jočo 
m ater tako stisne v črevesju, da zapusti pogreb 
in gre, po dom ače, srat, in b izarn ih  zgodb ic , ki 
si jih  šepetajo pogrebc i. Vzdušje je težko, vlada 
m učna tišina, samo obad i le ta jo  po zraku in p r i
stajajo na človeških obrazih , da bi se odžejali z 
zno jem . Iz besed veje neizprosna Feričeva iro 
nija, b ru ta lna  groteska, ki redko dopušča o d re 
šitev smeha. »Ne m aram  žalosti,« je av to r pred 
nedavnim  povedal na lite ra rnem  večeru v okv i
ru dnevov knjige, »zato se zatekam v ok ru tnos t 
in bizarnost.«

Tega se avto r s tr ik tno  drži tu d i, ko šopek

oseb, ki so stale ob  pogrebu , požene v tek. Na
peta s ta tičnost, ki od liku je  Angele v p repoveda
nem  po ložaju , je razbita, in prične se rom anesk
ni del kn jige. Osnova dogajan ja  je, ko t pove že 
naslov, sm rt deklice z vž iga licam i. Andersenova 
revna deklica, ki za božič zm rzne pred hišo bo 
gatašev, ker ne upa p rižga ti nobene od vžiga lic, 
ki jih  p rodaja , ima s Feričevo um orjenko  sila m a
lo skupnega. Ta je nam reč transseksualec, m o 
ški z joški, ki se prodaja  v enem  od o toških  b o r
de lov in širi kapavico m ed ljud i. O bčutek pri tej 
spo ln i bo lezni je podoben  ugašanju vž iga lic  na 
spo lnem  udu in vzdevek je tako pojasnjen.

Patolog se od loč i, da ostane na o toku  in ra
zišče sm rt, ki se ji kmalu p rid ruž i še kup d rug ih  
skrivnosti, nekdo rec im o skruni kn jige  iz o to 
ške kn jižn ice. Tako nas detektivska zgodba p ri
pelje v svet, ki je do zadušijivosti po ln  skrivno
sti, b izarnosti in p re tek losti. Kot se za pato loga  
spodob i, tu d i ta križari m im o  raz ličn ih  p a to lo 
g ij, včasih eksp lic itn ih , včasih zgo lj nakazanih, 
ki tvo r ijo  težak, a ču d o v it svet bizarnega realiz
ma. A p reob ilje  skrivnosti, ki so na koncu seve
da vse pojasnjene, de lu je  rah lo  m oteče. Čeprav 
berem o ob rtn iško  dovršen rom an, se na tre n u t
ke zazdi, da m u, v naspro tju  z uvodno  zg o d 
bo, m anjka nek presežek, t. j. natanko tista ne
razložljiva razlika, zaradi katere rec im o Prešeren 
je, m ed tem  ko Koseski pač ni. Tako se je piscu 
tega sestavka u trn ila  m etafora kom eta, kjer o d 
ličnost uvodne zgodbe  za seboj vleče znosnost 
ce lo tnega rom ana. K ljub tem u je Sm rt deklice z 
vž iga licam i več ko t p rebav ljivo  branje.
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kultura

MED VEDENJEM IN VEŠČINO RO BERTTITAN FELIX

L iterarn i, izo b raževa ln i,  ra z is k o v a ln i ... tabori se zu n a n je m u  opazovalcu m ars ikd a j res lahko  zdijo  prej za 
bava kot ka r  koli d ru geg a , pozornejši pogled pa ra zk r i je  njihovo resnično vrednost o z iro m a predvsem po
kaže , da gre pri vsem skupaj za v vsakem  prim eru  koristno iz rabo  časa in sredstev.

V preteklih letih so študentje v Mariboru, ki so 
obiskovali kulturne delavnice preko SKD Šo- 
um, imeli možnost udeležbe na enoteden

skih kulturnih taborih -  literarnih, gledaliških, likov
nih, filmskih ... po različnih krajih v Slovenji. V za
dnjem letu jih v Mariboru sicer primanjkuje, jih pa 
organizirajo različna društva po manjših krajih. Vse
kakor je pozitivna stran taborov druženje in kresa
nje ustvarjalne energije. Temeljni namen kulturnih 
taborov namreč niso sami »rezultati«, ki so v večini 
primerov različne tehnične vaje ali raziskave, ampak 
razvijanje ustvarjalnosti, ki je na vsakem delovnem 
področju, pa kolikor koli konkretnega znanja je zanj 
potrebnega, ključna za razvoj in doseganje rezulta
tov. Današnje šolstvo je na vseh področjih -  vse bolj 
že tudi na tistih malone začetnih -  tako ali drugače 
usmerjeno v doseganje rezultatov, doseganje (po
slovnih) rezultatov pa je nenazadnje temeljnega po
mena za družbo in stvarnost, v kateri živimo. Zdi se, 
kot da bi nas družba z nenehnim merjenjem in pre
verjanjem (od ekstercev, mature, preko izpitov in di

plome do nemalokrat že »krasno-novo-svetovskih« 
psiholoških preverjanj za delovno mesto varnostni
ka v zablindiranem skladišču, za katero res ne po
trebuješ kaj dosti več kot veščino vzdržljivosti in ne- 
dremavosti) dresirala prav za to: pokaži, koliko točk 
lahko nabereš, in povem ti, kdo si. Družba prihod
nosti prav gotovo ne bo imela problemov s faktič
no izobraženimi kadri, ciljna usmerjenost izobraže
vanja v konkretne rezultate, ocene -  saj se lahko po
govarjamo, da temu ni nujno tako, da je vendar
le pomembnejša uporaba kot golo kopičenje zna
nja, vendar pa so glede na količino informacij, ki jo 
je za dokončanje določenega programa potrebno 
procesirati, rezultati pač takšni, kakršni so -  pa lahko 
rezultira v manku na področju ustvarjalnosti. Pove
zava med količino vedenja na določenem področju 
in veščino uporabe, seveda: ustvarjalnostjo, je sicer 
predvsem zelo subtilna, ne moremo pa zanikati, da 
nam enciklopedično poznavanje dejstev in nakopi- 
čenost podatkov prav nič ne pomagata, če ne zna
mo v pravem trenutku (instinktivno) potegniti na

plan pravega, to pa je mogoče šele, če v našo de
javnost na določenem področju vključimo primer
no »dozo« ustvarjalnosti. Prav pri tem pa se pokaže 
resnična vrednost urjenja na zamišljenih, včasih tudi 
ekscentričnih primerih, povezanih z našo prihodnjo 
prakso, kakor tudi »brainstormingovsko« preizkuša
nja meja in možnosti nekega področja. Mladim in 
perspektivnim bi torej kot mentor literarnih tabo
rov priporočal, da se kakšnega udeležijo -  že zara
di novih znanstev, izkušenj in nenazadnje tudi za
bave. Vsekakor denar, ki ga institucije namenijo za 
kulturne tabore, niti slučajno ni metanje skozi okno, 
ampak izjemno dobra dolgoročna naložba v bodo
če kreativce. Summa summarum obravnavanega je 
navidezni paradoks: čim več investiramo v nemerlji- 
vo, več bo mogoče izmeriti, ko bodo konkretni po
samezniki postavljeni v konkretne situacije in jim bo 
znanje samo nujno izhodišče za reševanje večkrat 
med samim šolanjem nezamisljivih in nepredvidlji
vih problemov, pri čemer pa se bodo lahko zanesli 
izključno sami nase, ali pač: na lastno ustvarjalnost.

D om a nad oblaki.

C o p e n h a g e n  

160 € 

38.450 SIT

London
že od

30 €*
7.210 SIT*

Pariz
2x

dnevno

Zurich
150 €
36.046 SIT

•Ponudba velja za povratno potovanje po 10. novembru 2006, 
potovanje mora biti zaključeno do 20. decembra 2006.

www.adria.si
Cene v SIT so informativne. 

Letališke pristojbine in druge dajatve niso vključene v ceno. 
Število mest je omejeno. Več informacij na www. adria.si ali 080 13 00.
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Romkinja z 
otrokom

skrbi za preživetje...| .večtisočglave
družine.%

ki ji daje, kar 
potrebuje

...je  le drobtinica,Kar je namenjeno njej,

O
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1 7 2

3 5 9
4
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3 6 4
Cilj igre sudoku je popolniti m režo tako , da se v vsakem  stolpcu, 
vrstici in m alem  kvadratu 3x3 le enkrat uporabi ena od danih re
šitev. Nobena številka v vrstici, stolpcu ali m alem  kvadratu se ne 
sme pojaviti dvakrat.

R A Z V E D R I L O

Rešitev s svojimi podatki pošljite na naslov: in fo@ katedra-on .net 
do 1 5 .12 .200 6 . Trije izžrebanci, ki bodo ob javljen i v prihodnji šte
vilki Katedre, bodo prejeli nagrado presenečenja.

KAKO JE TO MOGOČE?

K A T E D R A 3 9



Univerzitetna knjižnica Maribor

•  Intervju - Tatjai
»Včasih sem kole 
bolj avtokratsko. 120600659,6

4 Gradbeništvo:
Javna naročila vse manj donosna

•  Internet so ljudje: Koalicije 
enakomislečih vredne več milijard

Poitn lna plačana pri pošti 1102 Ljubljana

-> GZS: 100 problemov in rešitev v arbitraži 

-> Konjunktura: Gospodarska rast bo 4,5 oz. 4,3 %

NAJ VEGA SLOVENSKA GOSPODARSKA REVIJA


